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روزنامه سیاسی ٬ اقتصادی ٬ اجتماعی و فرهنگی صبح ایران

همدلی؛در پی انتشــار غیرقانونی فیلم کاناپه در پلتفرم های غیر مجاز 
کیانوش عیاری کارگردان صاحب نام ایران در نامه ای، نوشت: از نمایش 
غیرقانــونی و قاچاق ایــن اثر در پلتفرم های غیرمجاز ناراضی هســتم. 
توقیف این فیلم هدیه ای از ســوی مســئولان وقت سینما بود و اکنون، 
انتشــار غیرقانونی آن ضربه ای مضاعف بــه حقوق مادی و معنوی من 

وارد خواهد کرد.
 روز ســه شنبه هفتم اسفندماه فیلم کاناپه به کارگردانی کیانوش عیاری 
به شــکلی غیرمجاز همچون بعضی دیگر از آثــار توقیفی سینما ایران 
به شــکلی مشکوک و غیررســمی و غیرقانونی در دسترس پلتفرم های 
غیرمجاز قرار گرفت و انتشــار یافت. اقدامی کــه موجب زیان مادی و 

معنوی سازندگان اثر می شود و هیچ کس جوابگوی آن نیست. 

کیانــوش عیاری نویســنده، کارگردان این فیلم نســبت بــه این اقدام 
غیر قانونی واکنش نشان داد و نوشت: 

»مردم شریف ایران،
من، کیانوش عیاری، کارگــردان فیلم کاناپه، قاطعانه اعلام می کنم که 
از نمایش غیرقانونی و قاچاق این اثــر در پلتفرم های غیرمجاز ناراضی 
هســتم. توقیف این فیلم هدیه ای از ســوی مسئولان وقت سینما بود و 
اکنون، انتشار غیرقانونی آن ضربه ای مضاعف به حقوق مادی و معنوی 

من وارد خواهد کرد.
فیلم کاناپه در ســال ۱۳۹۵ با هزینه  زیادی ساخته شد، و با توجه به نرخ 
تورم و شــرایط اقتصادی کنونی، هرگونه نمایــش غیرقانونی آن زیان 
جبران ناپذیــری برای من به همراه دارد. این فیلــم نیز، همچون دیگر 

آثارم از آبادانی ها و شــبح کژدم گرفته تا دو نیمه سیب، ســفره ایرانی، 
بیدار شو آرزو، بودن یا نبودن و خانه پدری، هرگز فرصت نمایش عادی 

در سینما را نیافت و در مسیر اکران با موانع بی شــمار مواجه شد.
از تمامی دوســتداران سینما و مخاطبان آثارم تقاضا دارم که از تماشای 
نســخه های قاچاق کاناپه خودداری کنند. اگر در فضای مجازی به این 
فیلم برخورد کردید، با وجدانی آســوده از انتشار و تماشای آن بپرهیزید 
و نســخه های موجود را پاک کنید. این تنها راهی است که می توانم در 
آینده، در شــرایطی عادلانه و در فضایی مناســب، ایــن فیلم را به طور 

رسمی و شایسته به نمایش بگذارم.
با احترام،
کیانوش عیاری«

همدلی؛ معاون علوم، تحقیقات و فناوری ستاد کل نیروهای مسلح گفت: نقشه 
جامع دفاعی امنیتی در ســتاد کل نیروهای مسلح به تصویب رسیده و همه ابعاد 

این نقشه با جدیت مورد بررسی قرار گرفته است.
 ســردار مهدی مهدی نژاد نوری در »نهمین کنفرانــس ملی و اولین کنفرانس 
بین المللی رادار و ســامانه های مراقبت پرواز« که در دانشــگاه هوایی شــهید 
ســتاری برگزار شــد، با بیان اینکه جهاد علمی بر اساس فرمایشات مقام معظم 
رهبری پیگیری می شــود، گفت: ابتکار و نوآوری حد ایســتادن ندارد و در دنیا 
سرعت فناوری بسیار بالاست و بر اساس آن باید پیش برویم. وی با بیان اینکه 
امروز دشــمنان تلاش می کنند ما تسلیحات خود را نفروشیم، تأکید کرد: دشمن 
اگر پیشــرفت ما را در این حوزه ببیند؛ ســعی می کند با تحریم و فشار از توسعه 

آن جلوگیری کند.
 معاون علوم، تحقیقات و فناوری ستاد کل نیروهای مسلح اضافه کرد: تحریم ها 
باعث خودکفایی و پیشرفت های چشمگیر ما در صنعت دفاعی شد و این موضوع 
باعث وحشت دشمن شــده است.سردار مهدی نژاد نوری با بیان اینکه دشمن با 
بمب هــای دو هزار پوندی از اســرائیل حمایت می کند، امــا از خودکفایی ما در 
صنعت دفاعی می هراســد؛ تصریح کرد: باید نــوآوری جهشی در صنعت دفاعی 

داشــته باشیم و موفقیت ما در این زمینه حائز اهمیت خواهد بود.
او با اشــاره به لزوم توجه به علــم در زمان حال و آینده، یادآور شــد: انقلابی 
بــودن یعنی تلاش کنیم و در مسیر رسیدن به پیشــرفت ناامید نشــویم.معاون 
علوم، تحقیقات و فناوری ســتاد کل نیروهای مســلح گفت: نقشه جامع دفاعی 
امنیتی در ســتاد کل نیروهای مســلح به تصویب رسیده و همه ابعاد این نقشه 
بــا جدیت مورد بررسی قرار گرفته اســت. همچنین کلان طرح های تحقیقاتی 
توسعه و پیشرفت تعریف شــده و در این زمینه همچنین سهم تحقیقات دفاعی 

را در بودجه افزایش دادیم.
ســردار مهدی نژاد نوری با اشاره به استفاده از نیروی انسانی در مسیر رسیدن به 
علم، اضافه کرد: باید مراکز تحقیق و توسعه قوی ای داشته باشیم و مستمر کار 

کنیم تا به اهداف خود برسیم.
 او در پایــان با اشــاره بــه اینکه هوش مصنــوعی قابلیت بــالایی در جهان 
یافته اســت، خاطرنشــان کرد: امروز جمهوری خلق چین بــا هوش مصنوعی 
 »Chatgbt« توانســته بر هوش مصنوعی غرب یعنی »DeepSeek«

غلبه کند.
امیر ســرتیپ محمدرضا مروی نام فرمانده دانشــگاه علوم و فنون هوایی شهید 

ســتاری نیز گفت: ۳۰ مقاله به دبیرخانه این کنفرانس، ارسال شده است. رویداد 
جاری، نخستین کنفرانس بین المللی رادار است که برای انجام آن، بیش از یک 

سال کار سخت و سنگین انجام شده است.
او با اشــاره به نمایشگاه رادار و سامانه های مراقبتی که در حاشیه این کنفرانس 
برپا شده است، افزود: ما در پی دستیابی به استانداردهای جهانی هستیم. رئیس 
نهمین کنفرانس ملی و اولین کنفرانس بین المللی رادار و ســامانه های مراقبت 
پرواز، گفت: دانشــگاه هوایی شهید ســتاری در حوزه های مختلف اعم از جنگ 
الکترونیــک و هوش مصنوعی، توانمندی های خوبی دارد و برخی اقدامات ما به 
ثمر رسیده و عملیاتی شده اســت. امیر مروی نام با اشاره به بیانات رهبر معظم 
انــقلاب اسلامی در خصوص پیشــرفت علمی، یاد آور شــد. ما در حوزه علمی 

نزدیک قله هستیم و می توانیم تمدن ساز باشیم.
گفتنی اســت؛ همایش بین المللی رادار و سامانه های مراقبت پرواز روز سه شنبه 
۷ اســفند ماه ۱۴۰۳ با حضور »محمدرضا عــارف« معاون اول رئیس جمهور و 
امیر ســرتیپ خلبان »حمیــد واحدی« فرمانده نیروی هــوایی ارتش، »حسین 
سیمایی صــراف« وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری، و جمــعی از فرماندهان و 

مسئولان ارتش در دانشگاه هوایی ستاری برگزار شد.

محمد جواد لاریجانی؛

نمی دانم جنگ می شود یا نه
اما باید زرنگ باشیم

دستور رئیس جمهور؛ رفع فیلتر تا قبل از عید!

روایت آذری جهرمی
 از پایان فیلترینگ

2

»کیانوش« برای  قاچاق »کاناپه« نامه نوشت

نقشه جامع دفاعی_امنیتی کشور تصویب شد

1

ارزیابی برخی دلسوزان از استیضاح وزیر اقتصاد

محـاکمه فرمـانده 
درشـرایط جنـگی

نظر یک کارشناس درباره اعداد و ارقام

رشد اقتصادی در دولت سیزدهم 
بی کیفیت بود

همدلی – در حالی که وضعیت اقتصادی کشور متاثر از شرایط کشور 
در چند ســال اخیر و تحت تاثیر سیاست بین الملل و دیپلماسی ایران 
والبته تحریم های ظالمانه امریکا به نحو شــکننده ای در حال تغییر 

اســت، مخالفان تندروی دولت بدون توجه به این عوامل تلاش می 
کنند که با اســتیضاح وزیر اقتصاد، این چهره کلیدی را از دولت خارج 

2کنند.

3

ناگفته های یک عاشقانه تاریخیناگفته های یک عاشقانه تاریخی
تینا پاکروان پاسخ می دهد؛تینا پاکروان پاسخ می دهد؛

7

آمارها حاکی از افزایش 
طلاق در ایران است

حلقه های طلایی که 
پس داده می شوند

همدلی| مهســا بهادری: تازه ترین آمار سازمان ثبت 
احوال ایران حاکی است که در هفت ماه اول سال ۱۴۰۳ از 
۲۷۴ هزار و ۵۹۶ ازدواج ثبت شــده ۱۰۸ هزار و ۶۷۳ مورد 
به طلاق منجر شده اســت. به این ترتیب حدود ۳۹ درصد 

ازدواج ها به طلاق منجر شده است و .....

روایتی از وعده های 
محقق نشده جامعه کارگری؛

شوربای کارگری
زهره قلیچی؛ جامعه کارگری خیلی وقت اســت 
کــه صدا و ندا می دهد کــه رئیس جمهوری صدای 
آنها را بشــنود و به آنچه پیش از این قول داده شده، 
عمل کند. مســعود پزشکیان علاوه بر آنچه در طول 
رقابت هــای انتخاباتی گفت ۲۶ تیر ماه نیز قول هایی 
بــه کارگران داد. رئیس جمهــور آن روز گفت: قول 

می دهم بستر مشارکت مردم و.....

وقتی فوتبال زخم های جنگ
 را التیام می بخشد

»شاختار استالیوی« 
تیمی از جنس فولاد

در سال های اخیر، فوتبال تبدیل به یکی از ابزارهای 
قدرتمنــد برای بهبــود روحیه و کمک بــه بازتوانی 
افرادی شده است که از جنگ و بحران های اجتماعی 
آسیب دیده اند. در کشــوری همچون اوکراین، جایی 

که مردم آن از جنگ های پی در پی و...

همدلی؛ مدیر پژوهشگاه دانش های بنیادی گفت: این که با آمریکا مذاکره نکنیم 
وارد جنگ می شویم ادعای بی پایه  ای است، باید تحریم ها را کاهش دهیم یا بی اثر 
کنیم. ایران یک کشور توانمند و پرتوان است و در جای بسیار مهمی قرار دارد لذا 

ما گزینه های بسیار فراوانی داریم فقط باید زرنگ باشیم و از آنها استفاده کنیم.
محمدجــواد لاریجانی درباره این که حالا که تصمیم بر این اســت که مذاکره ای 
نداشــته باشیم راهکار ما برای اینکه به اســتراتژی نه مذاکره و نه جنگ برسیم 
چیســت و  به عبــارت دیگر راهکار جایگزین به جای جنــگ و مذاکره در رابطه 
با آمریکا چه باید باشــد، گفت: اینکه اگــر ما با آمریکا مذاکره نکنیم، جنگ اتفاق 

می افتد این ادعا پایه ای ندارد لااقل من دلیل محکمی برایش نمی بینم.
لاریجانی ادامه داد: البته من نمی توانم پیغمبرانه پیش بینی کنم که جنگ می شود 
یا نمی شــود همیشه ممکن است یک حاکم کم عقلی به کشور ما تجاوز کند و ما 

هم همیشه باید آماده پاسخگویی باشیم منتها این دوگانه درست نیست.
او تاکید کرد: ما راهمان این اســت کــه باید فکر کنیم و اینطــور ارزیابی کنیم 

کــه دولت آمریکا با مذاکره تحریم های عمــده را برنمی دارد مگر اینکه از ما یک 
خواســته هایی داشته باشد که با استقلال و آزادی ما منافات دارد و بخواهد ما آن 

را بپذیریم مثل کاری که دارد با اوکراین می کند.
لاریجانی خاطرنشــان کرد: ما راهمان این است که با اســتفاده از سایر امکانات 
بتوانیــم به تدریج اثر تحریم ها را کاهش دهیم و شــاید روزی آنها را بی اثر کنیم، 
این اثرات که کاهش پیدا کند خود آمریکا می فهمد این راه به درد نمی خورد اما آیا 

امکان پذیر است؟ از لحاظ فنی من فکر می کنم امکان پذیر است.
او درباره این که سیاســت همسایگی ما در این شرایط باید چگونه باشد، گفت: این 
سیاست، سیاست ثابتی در ایران بوده است به خصوص در دولت شهید رئیسی این 

رویه فعال تر شد و  آقای پزشکیان هم آن را با قدرت پیش می برند.
لاریجانی یادآور شــد: به نظــرم توافق نامه همکاری های اســتراتژیک با روسیه 
دستاورد بزرگی برای دولت اســت همینطور با چین، سیاست های آقای پزشکیان 

بسیار سیاست های درستی است.

او بــه ایلنا گفت: البته ما باید واقع بین باشیــم حکومت های اطراف ما ملاحظات 
خودشــان را دارند اما عمدتاً منافعشــان در همکاری با ماســت. ایران یک کشور 
توانمند و پرتوان اســت و در جای بسیار مهمی قــرار دارد لذا ما گزینه های بسیار 

فراوانی داریم فقط باید زرنگ باشیم و از آنها استفاده کنیم.

محمد جواد لاریجانی؛

نمی دانم جنگ می شود یا نه اما باید زرنگ باشیم

گفت:  کشــاورزی  وزیــر  همــدلی؛ 
از ســران  دریافــت مجوز  موضــوع 
زمینی یک  واردات سیب  بــرای  قوا 
شوخی رســانه ای بود و چنین چیزی 

است. نبوده 
وزیــر  قزلجــه،  نــوری  غلامرضــا 
این  به  پاســخ  در  کشــاورزی  جهاد 
یلنــا کــه چــرا  پرســش خبرنــگار ا
واردات  بــرای  کشــاورزی  وزات 
سیــب زمینی از ســران قــوا مجوز 
کرد:  تصریح  اســت،  کرده  دریافــت 

این موضوع یک شــوخی رســانه ای 
بود و چنین چیزی نبوده اســت؛ یک 
داریم  در کشــور  بازار  تنظیم  ســتاد 
آنجا  در  زمیــنی  سیب  واردات  کــه 
تصمیم گیری می شــود و ســران قوا 
پایان ســال  تا  را  این ســتاد  فعالیت 
این  ز  ا شــاید  و  کردند  تمدید   ۱۴۰۴

ند. داشته ا برداشتی 
به هر حال شــوخی  تاکیــد کرد:  او 
را  موضوع  این  خیلی  شــما  و  کردند 

نگیرید. جدی 

وزیر کشاورزی از پشت پرده دریافت مجوز از سران قوا 
برای واردات سیب زمینی گفت:

 یک شوخی رسانه ای بود 
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انتقاد شدید یک نماینده از 
انقلابی نماهای مجلس

یــک نماینده مجلس خطاب به رئیس قــوه مقننه گفت: بعضی از 
افراد انقلابی نما زمانی که شما در سفر بودید مجلس را به دو دسته 
خریداری شده ها و خریداری نشده ها تقسیم کردند. چرا بعضی ها با 

نقاب انقلابی گری به چنین کاری دست می زنند.
به گزارش ایلنا، مجتبی زارعی در نشســت علنی دیروز )سه شنبه، 
۷ اسفندماه( مجلس شــورای اسلامی در تذکر شفاهی خود، گفت: 
نباید استاندارد دوگانه داشته باشیم، در بیرون از من می پرسند چقدر 
گرفتی. بعضی از افراد انقلابی نما زمانی که شــما در ســفر بودید 
مجلس را به دو دسته خریداری شده ها و خریداری نشده ها تقسیم 
کردنــد. چرا بعضی ها با نقاب انقلابی گری به چنین کاری دســت 

می زنند.
این نماینده مردم در مجلس ادامه داد: در موضوع تفکیک وزارتخانه 
راه و شهرســازی یک باند موسوم به انقلابیون از بیرون توییت زده 
است، بعضی از افراد این باند در داخل مجلس هستند، که نماینده ها 
را بردند هتل و چنین و چنان در موضوع وزیر اقتصاد هم همینطور

وی با بیان اینکه ده ها وزیر و مقام فدای یک تار موی کوخ نشینان، 
گفت: این استاندارد دوگانه را من قبول ندارم. دستگاه های اطلاعاتی 

مگر خوابند؟ منتظرید تا دوره بعد در تایید صلاحیت اقدام کنید؟
این نماینده افزود: می دانید چرا ســراغ مجلسی ها آمدند و شــما را 
تقسیم کردند به رشــوه بگیران و رشوه نگیران؟ برای اینکه وقتی 
رئیس مجلس را تخریب کردند ســاکت بودیــد، برای اینکه وقتی 
رئیس جمهور را تخریب می کردند ساکت بودید، برای اینکه وقتی 

رئیس قوه قضاییه را تخریب می کردند ساکت بودید.
وی خطاب به انقلابی نماها گفت: دســت بردارید از اقتدار شکنی 
مجلس، خودتان را زیر ســوال نبرید. نامه ای دارم که درخواســت 
می کنــم آن را به نمایش بگذارید. به عنوان عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی به مســائل محرمانه و غیر محرمانه آشنا 

هستم.
این نماینده مردم در مجلس ادامه داد: نطقی در صحن داشــتم که 
اعلام کردند نمی توان تصویر آن را دریافت کنم و نواب رئیس باید 
اجــازه بدهند. یک روز و نیم وقت گذاشــتم تا نطق غیر محرمانه 
خود را دریافت کنم. درحالی که یک عزیز محترم جلسه غیر علنی 
مجلس را ضبط می کند و بعد اعلام می کند و شما همه نمی فهمید 
و من میفهمم. استاندارد دوگانه ممنوع است و اگر کسی صدای خود 

را بلند کرد واجد حق نیست.
دکتر محمدباقر قالیباف در پاســخ این تذکــر، گفت: تلاش من و 
اعضای هیات رئیســه این است که استاندارد و رفتار دوگانه نداشته 
باشیم، نمی گویم که اشــتباه نمی کنیم اما حتما تعمدی نداریم.  به 
عنــوان خدمتگزار همکارانم در مجلس این نکته رو عرض می کنم 
که درست نیست با برخی حرف ها ذهن جامعه را نسبت به مجلس 
مخدوش کنیم. ما در مجلس یازدهم هم این موضوعات رو داشتیم. 
من اســتدعا دارم که در بیانــات و در حرف های خود به این نکات 

توجه کنید.
وی عنــوان کرد: مقام معظم رهبری فرمودند که مجلس بلندترین 
منبر جمهوری اسلامی اســت. دوستان بدانند حق نداریم در اینجا 
حرفی خلاف شــرع و قانون بزنیم و به کسی توهین کنیم. رهبری 
در مجلــس یازدهم فرمودند کلمه ای که در صحبت فلانی مطرح 
شد خلاف شــرع بین بود. عرض کردم ۲۰ ثانیه نشد که بلندگو را 
قطــع کردم. فرمودند نباید همان ۲۰ ثانیه را نیز اجازه می دادی این 

حرف مطرح شود.

سخنگوی قوه قضائیه خبر داد:
 وضعیت دستگیرشدگان 

فراخوان رفع حصر
سخنگوی قوه قضائیه از دستگیری و انجام تحقیقات از 
تعدادی افراد در پی فراخوان تجمع ۲۵ بهمن خبر داد.

بــه گزارش ایلنا اصغر جهانگیر در مورد اینکه آیا افرادر 
در تجمع ۲۵ بهمن مقابل دانشــگاه تهران بازداشــت 
شــده اند، گفت: در خصوص بحث نــاآرامی در مقابل 
دانشــگاه تهران ما چیز خاصی را نداشتیم. افرادی در 
ایــن خصوص فراخوان داده بودند و با کســانی که به 
اصطلاح به دنبال برهم زدن نظم عمومی و اختلال در 
امنیت عمومی جامعه بودند برخورد لازم صورت گرفت 

که تعداد اندکی بودند.
وی افــزود: در این خصوص تعدادی دســتگیر برخی 

شدند و از آنها تحقیقات لازم به عمل می آید.

جزئیات جلسه ظریف با سفیر قطر 
در دیدار سعد بن عبدالله آل محمود سفیر قطر در تهران 
با محمدجــواد ظریف معاون راهبــردی رئیس جمهور، 
ظریف روابط دو کشــور را برادرانه، دوســتانه و دیرینه 
توصیف کرد و افزود: تقویت همکاری های بین دوکشور 
در همــه زمینه ها، افزایش ثبات و امنیت در منطقه را به 

همراه خواهد داشت.
محمدجواد ظریف، معاون راهبردی رئیس جمهور با اشاره 
به سفر اخیر امیر قطر به تهران بر استمرار مشورت های 

سیاسی و بین المللی بین دوکشور تاکید کرد.
به روایت ایســنا، وی با قــدردانی از مواضع قوی دولت 
قطر در حمایــت از مردم غزه در جنــگ ظالمانه رژیم 
صهیونیستی علیه مردم فلسطین در ماه های اخیر، نقش 
این کشــور را در برقراری آتش بس و اجرای توافق های 

به عمل آمده، ستود.
ســعد بن عبدالله آل محمود سفیر قطر نیز در این دیدار 
ســفر اخیر امیر قطــر به تهران و دیــدار و گفت وگوی 
انجام شده با مقام معظم رهبری و رئیس جمهور را بسیار 

موفق خواند.
وی افزود: قطر با جدیت فراوان موضوعات مورد علاقه 
و طرح های مشترک بویژه توافق های انجام شده بین امیر 
قطر و رئیس جمهور در ســفر اخیر را پیگیری و اجرایی 

خواهد کرد.

خبر

محمود واعظی:
 روابط بانکی کشور گروگان 

FATF است
قائــم مقام دبیرکل حزب اعتدال و توســعه گفت: در صورت 
رفع تحریم ها اگر مانعFATF مرتفع نشود مشکلات روابط 
بانک هــای ایرانی با بانک های کشــور های خارجی حتی با 
کشورهای دوســت مانند روسیه و چین باقی میماند و مرتفع 

نمی شود.
محمود واعظی قائم مقام دبیرکل حزب اعتدال و توســعه، در 
گفتگو با ایســنا، اظهار کرد: توجــه ایجابی و اصلاحی در دو 
موضوع کلان می تواند سرآغاز بهبود اقتصادی باشد. موضوع 
اول بازنگری در سیاست های کلان و ساختارهای اقتصادی 
است که نیازمند اصلاح می باشد و این مهم زمان بر و نیاز به 
ســرمایه گذاری در بخش های مختلف دارد و در میان مدت 

به نتیجه میرسد.
قائم مقام دبیرکل حزب اعتدال و توســعه، تاکید کرد: بحث 
دیگری که در تســهیل و تعالی حــوزه  اقتصاد ایران نقش 
بســزایی دارد نوع تعامل و چارچوب سیاســت خارجی برای 
تعریف روابط با کشورهای جهان است که میتواند در مبحث 
روابط بانکی و تجاری، و در مبحث روابط اقتصادی و سرمایه 
گذاری های خارجی بسیار مؤثر باشــد.  تحریم های ظالمانه 
و ســد FATF دو موضوع خیلی مهم در نابسامانی اقتصاد 
امروز کشــور است و نمی شود به سادگی از آن عبور کرد. لذا 
معتقــدم ، اولویت یک ما باید اهتمام مجدانه در حل و فصل 

این دو مانع بزرگ باشد.
رئیس دفتر رئیس جمهور در دولــت دوازدهم، تصریح کرد: 
در صورتی که گفت وگو بر ســر رفــع تحریم ها جهت تأمین 
منافــع ملی و با احترام متقابل باشــد روزنه هایی برای حل و 
فصل این موانع باز خواهد شــد. البته مذاکره هسته ای برای 
رفع تحریم ها از ســال ۱۳۹۹ دنبال شــده و می تواند ادامه 
یابــد. در ابتدای دولت سیزدهم امیــدواری به وجود آمد که  
تحریم ها برداشــته خواهد شد اما نشــد. دولت چهاردهم به 
گفت وگوی رفع تحریم ها برای تأمین منافع ملی معتقد است 
و تاکنون ســه دور مذاکره با تروئیکای اروپایی انجام شــده 
اســت. ضروری است به گفت وگو به شکل هدفمند نگاه کرد 
تا در چارچوب مســائل هســته ای با ۴+۱ به نتیجه سازنده 
برســد. بعداز توافق و رفع تحریــم ها ، فضای روابط خارجی 
کشور هم تغییر پیدا خواهد کرد.یکی از نتایج رفع تحریم این 
اســت که در عرصه صادرات کشور برای صادرات نفت، گاز، 
محصولات پتروشیــمی و هم محصولات غیرنفتی بازارهای 

جدیدی فراهم می شود.
واعظی خاطر نشــان کرد: برخلاف اعتقاد عده ای که تحریم 
را نعمت میدانند بنده تحریم را نقمت میدانم. تحریم به مثابه 
پابندی اســت که جلوی حرکت کشور را گرفته و ایران را  از 
رقابت های ســازنده جهانی به عقب میراند. فلذا رفع تحریم 
برای نیل به رشــد و توسعه کشــور امری اساسی است. وی 
در ادامــه بیان کرد: در کنار رفع تحریم¬ها تســهیل تعامل 
بانــکی برای تجارت موضوعی مهمی اســت و این  صرفا با 
خروج از لیســت سیاه FATF صورت می پذیرد. در صورت 
رفع تحریم ها اگر مانعFATF مرتفع نشود مشکلات روابط 
بانک های ایرانی با بانک¬های کشــور های خارجی حتی با 
کشورهای دوســت مانند روسیه و چین باقی میماند و مرتفع 
نمی شود. متاسفانه امروز روابط بانکی کشور گروگان مسئله 
FATF شده و این منافع ملی ما را با چالش مواجه میکند.

واکنش قالیباف به انتشار 
جلسه غیرعلنی از سوی رسایی

رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر حمید رسایی 
در خصوص اینکه جلسه هفته گذشته مجلس با حضور رئیس 
جمهور و وزیر اقتصاد براساس آیین نامه غیرعلنی نبود، گفت: 

آن جلسه حتما محرمانه و غیرعلنی بود.
به گــزارش ایلنا حمید رســایی در نشســت علــنی دیروز 
)سه شــنبه، ۷ اسفند ماه( مجلس شــورای اسلامی در تذکر 
ناظــر بر مــاده ۷۵ قانون آیین نامه داخلی مجلس شــورای 
اسلامی اظهار داشــت: براســاس ماده ۷۵ اگر به نماینده ای 
تصریحا و یا تلویحا نســبتی داده شود آن نماینده حق دفاع 
دارد و امروز آقای زارعی نفر سومی بود که در خصوص بنده 
اظهار نظر کردند و در روزهای گذشــته دو نماینده دیگر نیز 

اظهاراتی داشتند.
نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
در مجلس شورای اسلامی افزود: سه نفر از نمایندگان گفتند 
که رسایی جلسه غیرعلنی را منتشر کرده و کار خلاف قانون 
انجام داده و من در این باره آیین نامه را می خوانم تا شــما به 
عنوان یک فرد عادل قضاوت کنید؛ در آن روز خاص جلســه 
غیرعلنی که در آیین نامه آمده باشــد ما نداشتیم در حالی که 
در آیین نامه ما فقط یک جلســه غیرعلنی داریم که شــرح و 
توضیح آن در قانون ۱۰۲ آمده اســت و اگر شما ماده دیگری 
درباره جلسه غیرعلنی می شناسید، اعلام کنید و در این ماده 
نیز آمده اســت در صورت اضطرار که رعایت امنیت کشــور 
ایجاب کند به تقاضای کتبی رئیس جمهور و یکی از وزرا و یا 
۱۰ نماینده جلسه غیرعلنی تشکیل می شود و در این صورت 
تقاضا کننده جلســه غیرعلنی دلایل خود را مطرح می کند و 
پس از آن رای گیری می شود و اگر این جلسه بخواهد منتشر 
شــود نمایندگان باید اظهار نظر کنند و اگر این موضوع رأی 

آورد مشروح آن منتشر می شود.
نماینــده تهران تصریح کرد: من در آن جلســه خاص نطق 
ســه دقیقه ای خود را منتشــر کردم و البته آن جلسه، جلسه 
غیرعلنی آیین نامه ای نبود، پس انتشــار محتوای آن جلســه 

اشکالی نداشت.
در پاســخ به این تذکــر محمدباقر قالیبــاف رئیس مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: آن جلسه، حتما جلسه محرمانه و 

غیرعلنی بود و دلیل آن این است که اعلام شده بود.

تحلیل

همــدلی – در حالی که وضعیــت اقتصادی 
کشــور متاثر از شرایط کشور در چند سال اخیر 
و تحت تاثیر سیاســت بین الملل و دیپلماسی 
ایــران والبته تحریم های ظالمانــه امریکا به 
نحو شکننده ای در حال تغییر است، مخالفان 
تندروی دولت بدون توجه به این عوامل تلاش 
می کنند که با اســتیضاح وزیــر اقتصاد، این 

چهره کلیدی را از دولت خارج کنند.
این درحالی اســت که بسیاری از اقتصاددانانا 
وفعــالان این حــوزه، وضعیت کنــونی را نه 
حاصل عملکرد عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد، 
کــه براثر عوامــل داخلی و خــارجی بسیاری 
می دانند که عــملا وزیر اقتصاد در آن نقسی 
نداشته است. اما به نظر می-رسد که مخالفان 
دولت که بلافاصله پس از شکســت نامزد خود 
در انتخابــات، تلاش برای ســنگ اندازی در 
مسیر دولت را آغار کرده اند، اکنو که نتوانتسه 
اند محمدجواد ظریف را از دولت خارج کنند، به 
وزیر اقتصاد پرداخته  که خروج او از دولت می 
تواند رئیس جمهور را در وضعت شکننده تری 
قرار دهد.  بــررسی مواضع فعالان اقتصادی و 

کارشناسان به خوبی گوی این وضعیت است.
صحنه گردانان استیضاح چه گروهی  است؟

به نوشــته رســانه ها اغلب اســامی متقاضی 
اســتیضاح همتی متعلق بــه نمایندگان عضو 
جریــان پایداری اســت. گروهی که نشــان 
دادند مهم ترین انگیزه  عملکردشــان در این 
چندماهه، مخالفت با دولت اســت. به نوشــته 
رســانه ها تعداد ۹۱ نماینده متقاضی استیضاح 
همــتی متعلق بــه نمایندگان عضــو جریان 
پایداری است. جریانی که ید طولایی در مانع 
تراشی و حاشیه ســازی برای دولت چهاردهم 
دارد و از هیــچ تلاشی برای کند کردن حرکت 
دولت فروگذار نیست. طیفی که در زمان رشد 

قیمت ارز در دولت قبلی سکوت کرده بود.
نظرات کارشناسان

کارشناسان سیاسی واقتصادی سیاری معتقدند 
که وضعیت کنونی اقتصاد کشــور حاصل ۶ماه 
عملکــرد همتی ودولت چهاردهم نیســت ودر 
این شــرایط دشوار اســتیضاح وزیر اقتصاد به 
مصلحت کشــور نیســت. یک فعال اقتصادی 
و تحلیلگر بازار طلا و ســکه گفت: »استیضاح 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در شرایط حساس 
اقتصادی فعلی و مقطع کنونی به صلاح و نفع 

کشور نیست.«
محمــد کشــتی آرای در گفت وگو بــا ایرنا با 
بیان اینکه در شــرایط فعلی کشور با استیضاح 
عبدالناصــر همتی وزیر اقتصاد و دارایی موافق 
نیســتم، افزود: »بــه طور حتم بــا این اقدام 
مشکل دیگری به مشــکلات اقتصادی کشور 
اضافه می شــود زیرا در این شــرایط وزارت 
اقتصــاد و دارایی بدون وزیــر می ماند و باید 
با سرپرست اداره شــود تا تیم اقتصادی جدید 
وزارت اقتصاد تعیین شوند، مشکلات بیشتری 

پیش خواهد آمد.«
این کارشناس اقتصادی درباره اینکه آیا ریشه 
مشــکلات اقتصادی کشور به عملکرد چندماه 
اخیر دولــت چهاردهم باز می گــردد یا خیر، 

گفت: »با توجه به شــرایط اقتصادی کشــور، 
تیم آقای پزشــکیان و وزرای او مقصر نیستند؛ 
شــرایط اقتصادی کشــور با توجه به شــرایط 
سیاسی جهانی رقم خورده است یعنی اتفاقات 
و مســائل اقتصــادی به جز مســائل داخلی، 
ریشــه در تحولات بیرونی دارد.« وی تصریح 
کرد: »شــرایط بعــد از روی کار آمدن ترامپ 
در انتخابات ریاســت جمهوری اخیر آمریکا و 
سیاســت های او که به نوعی به دنبال اعمال 
فشــارهای حداکثری بر اقتصاد ایران اســت، 
تغییر کرده است و شــاهد آن هستیم که این 
سیاســت ها بر اقتصاد ایران اثر گذاشته است 
و در شرایط کنونی مسائل کشور کمی پیچیده 
شده اســت.« کشــتی-آرای گفت: »به طور 
طبیعی بخشی از مشکلات اقتصادی کشور به 
مسائل خارجی و فشارهای بیرونی باز می گردد 
بنابراین باید در ایــن زمینه مقاومت کرد و به 
نوعی مشکلات را از لحاظ اقتصادی با شرایط 
موجــود جهانی وقف داد تا از این مقطع زمانی 

حساس عبور کنیم.«
استیضاح بی ثبات کردن اقتصاد کشور است

سید فرید موســوی نماینده مراغه در مجلس 
شــورای اسلامی نیز، درباره اســتیضاح وزیر 
اقتصــاد و دارایی در گفتگــو با ایلنــا، با بیان 
این که شــرایط اقتصادی نامناســب اســت و 

قابل دفاع نیســت، خاطرنشــان کرد: »با این 
حــال نقش و حدوث وظایــف وزیر اقتصاد در 
این شرایط چقدر است، فکر می کنم یک کمی 
بی انصافی شده است.« وی با اشاره به این که 
پیش از ایــن هم بارها و بارهــا ارز بالا رفت 
و حــتی ما کسی را دســتگیر کردیــم، یادآور 
شــد: »مثلا یک روز مظلومین را گرفتیم، روز 
دیگری هم گفتیم جمشید بسم الله است، حالا 

هم می گوییم  همتی است.«
موسوی در پاســخ به این که آیا با این شرایط 
مجلــس باید به وزیر اقتصــاد و دارایی اعتماد 
کنــد، گفت: »من نمی گویــم اعتماد کنند، اما 
در این شــرایط بی ثبات کردن حوزه اقتصادی 
هــم راه حل نیســت. الان چند ماه بیشــتر از 
استقرار دولت و وزارت اقتصاد با همه معادلات 
بروکــراسی و لخت بودن سیســتم نمی گذرد 
و نبایــد بــه ایــن زودی ارزیــابی عملکرد و 

سیاست های وزیر را داشته باشیم.«
فضای سنگینی که اتاق فکر استیضاح 

ایجاد کرده
اگرچــه بسیــاری از نمایندگان بــا این گروه 
همراهی نکردند، اما به نظر می رســد که اتاق 
فکر اســتیضاح آن قدر فضا را ســنگین کرده 
که برخی از کســانی که ابتدا به خاطر رسالت 
نمایندگی خــود و وضعیت اقتصادی کشــور، 

اســتیضاح همتی را راه حل می-دانســتند و 
اکنون نظر دیگری دارند، امکان بازپس گرفتن 
امضــای خود را ندارنــد. دو روز پیش یکی از 
نمایندگانی که طرح اســتیضاح همتی را امضا 
کرده اســت به یک روزنامه گفــت: »اگر در 
حال حاضر رســما اعلام کنم، امضای خود را 
برای استیضاح همتی پس گرفته ام، طیف های 
مخالــف دولــت و اعضای پایــداری در حوزه 
می کنند  فضاســازی  گونه ای  بــه  انتخابیه ام، 
که انگار تطمیع شــده ام و از اســتیضاح خود 
صرف نظر کرده ام. در حــالی که من به دلیل 
اســتدلال های رییس جمهور و معاونان وزارت 
اقتصــاد تصمیم گرفته ام نقشی در اســتعفای 

همتی نداشته باشم.«
استیضاح فرمانده در شرایط جنگی

بسیاری از تحلیل گران شرایط کنونی کشور را 
نوعی شرایط جنگی می دانند که زمین آن نیز 
اقتصاد است و متولی اقتصاد نیز فرمانده مدافع 
این جنگ محسوب می شود. از همین روست 
که برخی از دلسوزان استیضاح وزیر اقتصاد در 
شرایط کنونی تحریم کشور را نوعی بازخواست 
فرمانــده این جنگ در زیر حملات  شــدید و 
کمک به دشــمن تلقی می کنند. به خصوص 
که این تحلیل گران، فرمانده کنونی این حوزه 

را در شرایط پیش آمده مقصر نمی دانند.

ارزیابی برخی دلسوزان کشور از استیضاح وزیر اقتصاد؛

محاکمه فرمانده در شرایط جنگی
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همــدلی – محمدجواد آذری جهرمی کــه از متحدان 
اصلی پزشــکیان در انتخابات ویــکی از فعالان کمپین 
انتخابــاتی او بــود، وانتظار می رفت کــه حداقل وزیر 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات در کابینه او باشــد، اما او 
ترجیح داد که در این مقام نباشــد و از حملات احتمالی 
مخالفــان دولت به رئیس جمهــور بکاهد. با این همه او 
همچنان دارای اطلاعاتی اســت که نشــان می دهد در 

جریان امور است. 
 در حالی که پس از حدود ۶ ماه کار دولت چهاردهم  وعده 
هــای رئیس جمهور مبنی بر رفع فیلترینگ شــبکه های 
اجتماعی، به جز دو مورد کم اهمیت، بقیه همچنان پشــت 
سد فیلترینگ مانده اند، محمدجواد آذری جهرمی می گوید 
که رئیس جمهور دستور رفع کامل فیلترینگ را داده است 

و تا چند هفته دیگر این مهم باید به انجام برسد.
وزیر پیشین وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاســخ 
به این ســوال که در ایام انتخابات از جمله افرادی بودید 
که وعده رفع فیلترها در دولت پزشــکیان را دادید اما تا 
به امروز فقط واتســاپ رفع فیلتر شد، چرا این وعده مهم 
دولت پزشکیان تا به امروز به اجرا نرسیده و در این مدت 
ســاکت بودید، اظهار داشــت: »اگر ایراد شما و مردم به 
حرف نزدن بنده است؛ اگر من در این شرایط حرف بزنم 
آقایانی که باید فضای مجازی و شــبکه های اجتماعی را 
باز کنند احســاس دو قطبی می کنند و اجازه رفع فیلتر را 

نمی دهند و سکوت من برای باز شدن فضا است.«
به نوشته ایلنا، وی ادامه داد: »باید در این شرایط فارغ از 
دوقطبی ها اجازه دهیم که سیاســت های رفع فیلتر ادامه 

پیدا کند.«
وزیر اســبق ارتباطات تاکید کرد: »دولت مدعی است که 
یک برنامه ســه گامی برای رفع فیلتــر را انجام دهد و 
گام اول را انجام داده و واتســاپ و گوگل پلی رفع فیلتر 

شده است.«
اذری جهرمی گفت: »از برنامه دولت برای اجرای دو گام 
دیگر خبر خــاصی ندارم چراکه هیچ اتصال و ارتباطی با 
بدنه دولت ندارم و مانند مردم اخبار را از رســانه ها دنبال 

می کنم و ظاهراً آقای رییس جمهور دستور دادند که قبل 
عیــد گام دوم این برنامه اجرا برســد و یوتیوب و تلگرام 

رفع فیلتر می شود.« 
چند روز پیش احمد فاطــمی، عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلــس نیز در این بــاره گفت: »علی رغــم بعضی از 
مخالفــت ها با رفــع فیلترینگ، اما اجمــاع کلی در این 
خصــوص وجود دارد و ظــرف ۶ ماه آینده شــاهد رفع 

فیلترینگ تلگرام و اینستاگرام خواهیم بود.«
احمــد فاطمی در رابطه با آخرین وضعیت رفع فیلترینگ 
شبکه های مجازی، اظهار داشت: »رفع فیلترینگ واتس 
آپ و گــوگل پلی که انجام شــد و در حــال حاضر رفع 
فیلترینگ دو پلتفرم تلگرام و اینستاگرام در شورای عالی 
فضای مجازی در حال بررسی اســت و به نظر من خبر 

خوشی را در آینده خواهیم شنید.«
وی بــا بیان اینکه رفع فیلترینگ تــا عید انجام نخواهد 
شــد، گفت: »علی رغــم بعضی از مخالفــت ها با رفع 
فیلترینگ، اما اجمــاع کلی در این خصوص وجود دارد. 
چراکــه با محدود کــردن، نمی توانیم بــه اهدافمان در 
فضای مجازی دســت یابیم و باید مدیریت لازم در این 

زمینه انجام شود.«
وی معتقــد اســت: »فیلترینگ از مرزهــای اخلاقی ما 
حفاظت نکرد و فیلترشــکن ها باعث شد که بسیاری از 
ســایت هایی که در شرایط عادی قابل دسترسی نیست، 

در دسترس نوجوانان و کودکان ما باشد.«

دستور رئیس جمهور؛ رفع فیلتر تا قبل از عید!

روایت آذری جهرمی از پایان فیلترینگ
صادق زیباکلام فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: »متأسفانه 
ما با یک وضعیــت افراطی و تفریــطی مواجهیم. برخی 
مشــکلات و معضلات جامعه ایران در همه ابعاد سیاسی، 
اقتصادی، دیپلماتیک، معیشتی، اجتماعی، فرهنگی و حتی 
امنیتی را نمی بینند و فکر می کنند کشور هیچ گونه چالشی 
ندارد. در مقابل هم ما با جریان برانداز روبه رو هســتیم که 
سال هاست مرتب  بر القای برخی موضوعات مانند بن بست، 

فروپاشی، تغییر نظام و نظایر آن تأکید می کند.
به گزارش سایت دیده بان ایران؛ صادق زیباکلام ادامه داد: 
»من به شما بگویم که نه این نگاه افراطی درست است و 
نه آن نگاه تفریطی. من از منظر یک استاد علوم سیاسی به 
مباحث می نگرم. شاید به واسطه این تحلیل، من را هم به 

برخی عناوین متهم کنند.«
او افــزود: »ما بایــد برای ارزیابی خود از تحولات ســال 
۱۴۰۴ و اصولا هر موضوعی، یک نگاه درست و مبتنی بر 
واقعیت داشته باشیم. مطمئنا کشور، نه بدون مشکل است 
و نه وضع آن گونه است که قائل به وجود بن بست  باشیم؛ 

حداقلش این است که من چنین تصوری ندارم.«
صادق زیباکلام ادامــه داد: »جریان برانداز تا قبل از روی 
کار آمــدن دونالد ترامپ در ۲۰ ژانویــه )اول بهمن(، اگر 
موضوعاتی مانند وجود بن بســت یا فروپــاشی را گزینه 
آلترناتیو و راه حل می دانســت، با عملکرد حدود یک ماهه  
ترامپ اکنون این موضوعات به یک یقین برای آنها تبدیل 

شده است که احتمالا در سال ۱۴۰۴ محقق می شود.« 
او افــزود: » من، چه قبل از روی کار آمدن دونالد ترامپ و 
چه بعد از آن، اساسا معتقد بودم که براندازی هم غیرممکن 
اســت و هم نامطلوب. همواره هم مخالفت خود را با این 
موضوع  عنوان  کرده ام. معتقدم نباید سال ۱۴۰۴ را آن گونه 
که برخی تلقین می کنند، ترســناک دید. من قطعا جزء آن 
دســته از تحلیلگران و فعالان سیاسی هستم که با گزینه 
تغییر نظام به شدت مخالفم؛ چراکه اولا راه حل غیرممکنی 
اســت و حتی اگر هــم چنین موضوعی بــا توجه به انبوه 
مشکلات و بحران ها وجود داشــته باشد، آن را به صلاح 
کشور نمی دانم. براندازی راه حل نیست؛ براندازی پیشرفت 

نیست؛ براندازی یک قدم به جلو نیست. ما در سال ۱۴۰۴، 
مشکل کم نداریم، اما بن بست و فروپاشی وجود ندارد. این 
ادبیات در طول این سال ها و دهه ها مرتب  تکرار شده است. 
مشــخصا از دی ماه ۱۳۹۶، هر سال گفته می شد که سال 
بعد، ســال فروپاشی و سقوط است. سال ۹۸ هم همین را 
گفتند. سال ۱۴۰۱  هم همین را گفتند. بعد از هفتم اکتبر و 
عملیات طوفان الاقصی در سال ۱۴۰۲ نیز همین را گفتند.«

اســتاد علوم سیاسی اضافه کرد: »در سال ۱۴۰۳ هم این 
ادعا تکرار شــد. در همین سال ۱۴۰۳ و با نزدیک شدن به 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و روی کار آمدن دونالد 
ترامپ مجدد این ادعا تکرار شد. بعد از اینکه دونالد ترامپ 
به کاخ ســفید رفت، همه اینها گفته شد. وقتی که ترامپ 
فرمان بازگشت کمپین فشار حداکثری را امضا کرد، باز هم 
این ادعا تکرار شد. بله وضعیت سخت تر شده و سخت تر 
هم خواهد شد و من منکر آن نیستم، اما فروپاشی در کار 
نیســت.  من به شما می گویم که ســال ۱۴۰۴ هم هیچ 
اتفاقی نمی افتد و موضوع فروپاشی اساسا هیچ انطباقی با 
واقعیت ها ندارد. این را هم بگویم که من به دنبال تطهیر 
یا دفاع از وضع موجود نیســتم؛ بااین حال، به عنوان یک 
ناظر و تحلیلگر سیاسی و اســتاد دانشــگاه که ۳۰ سال 
تاریخ ایران را تدریس کــرده ام، معتقدم  نباید و نمی توان 
در تحلیل خود از شــرایط و ارزیابی از ســال ۱۴۰۴ دچار 

افراط و تفریط شد.«

تحلیل زیباکلام از آینده جمهوری اسلامی در 1404

 نه بن بست می شود، نه فروپاشی!

در این میان مسعود پزشکیان رئیس جمهور چندین بار وضعیت کنونی کشور را نه 
حاصل عملکرد وزیر اقتصاد که ناشی از شرایط بین المللی وحتی تصمیمات عالیک 
شــور دانست. او شامگاه دوشنبه در دیدار اعضای مجمع نمایندگان استان همدان، 
در واکنش به طرح استیضاح وزیر اقتصاد گفت: »خبر استیضاح وزیر اقتصاد هم به 

بی ثباتی بازار دامن زده است.«
رئیس جمهوری در این دیدار  در واکنش به طرح اســتیضاح وزیر امور اقتصادی و 
دارایی خاطرنشان کرد: »با تغییر آدم ها مشکل حل نخواهد شد. اقتصاد و تلاطم های 
اقتصــادی تاثیر زیادی از اخبار و اتفاقــات می گیرد و در این اوضاع که گاهی یک 
تصمیم حتی در کشــورهای دیگر بازار را دچار نوسان می کند؛ با این توصیف خبر 
استیضاح وزیر اقتصاد هم به بی ثباتی بازار دامن زده است. همواره تاکید کرده ام که 
با دعوا مشکلی حل نخواهد شد.« او تاکید کرد: »دولت چهاردهم به دنبال اصلاح 
روش هاست، اما باید در نظر داشته باشیم که اصلاح و تغییر، مسیری زمان بر و کند 

است و نمی توان با تغییر افراد انتظار اصلاحات یک شبه را داشت. چندین دهه است 
که مسیر تغییر مدیران برای اصلاح امور را طی کرده ایم و دیده ایم که با تغییر افراد 

نمی توان به اصلاحات رسید؛ اصلاحات مسیری تدریجی و زمان بر است.«
 او یک هفته پیش نیز در جریان بازدید از وزارت امور اقتصادی و دارایی با یادآوری 
اینکه تصمیمات اقتصادی در جلســه سران قوا گرفته شــده است، گفت: »اینکه 

بگوییم تنها تقصیر وزیر است بی انصافی است.«
مسعود پزشکیان در تصریح کرد: »همانگونه که در مجلس گفتم، الان هم دوباره 
می گویم که تمام سیاســت های پولی و بانکی و ارزی در جلسه سران قوا با حضور 
تیــم اقتصادی دولت و روســای کمیسیون های اقتصادی مجلس و کارشناســان 
تصمیم گیری شده است.« وی اضافه کرد: اینکه بگوییم همه تقصیر ها مربوط به 
یک نفر )وزیر اقتصاد( می شود بی انصافی است.  گر کسی مقصر باشد، ما هستیم؛ 

خب بیایند ما را بگیرند. «

حمایت رئیس جمهور از وزیر اقتصاد



بودجه ۶۳۷۷ همتی 
زیرذره بین بهارستان

بخــش دوم لایحــه بودجه ســال ۱۴۰۴ که جمع کل 
درآمدها و مصــارف دولت در آن ۶۳۷۷ هــزار میلیارد 
تومان برآورد شــده اســت، امروز در دو نوبت در صحن 

علنی مجلس بررسی می شود.
به گزارش ایسنا، بخش اول لایحه بودجه سال آینده اول 
آبان ماه تقدیم مجلس شد که پس از بررسی، به تصویب 
رسید و به قانون تبدیل شــد. بخش دوم لایحه بودجه 
۱۴۰۴ کــه به جداول تفصیلی مشــتمل بر ارقام بودجه 
اختصاص دارد، ۱۵ بهمن ماه از سوی دولت به مجلس 

تقدیم شده است.
از سال گذشته با اصلاح آیین نامه داخلی مجلس، لایحه 
بودجه در دو بخش ماده واحده مشــتمل بر احکام مورد 
نیاز برای اجرای بودجه کل کشــور و سقف منابع بودجه 
عمومی دولت به تفکیک درآمدها و واگذاری دارایی های 
سرمایه ای و مالی و اجزای اصلی آن ها و جداول تفصیلی 

شامل ارقام بودجه به مجلس تقدیم می شود.
براساس آیین نامه داخلی مجلس بعد از ارائه پیشنهادات 
نماینــدگان و کمیسیون های تخصــصی به کمیسیون 

تلفیق، جلسات تلفیق تشکیل می شود.
اکنون بخــش دوم لایحه بودجــه در کمیسیون تلفیق 
به پایان رسیده و مهلت ســه روزه نمایندگان برای ارائه 
پیشــنهادات بر روی گزارش کمیسیون تلفیق نیز تمام 
شده و مجلس دیروز ۷ اسفند ماه در دو نوبت وارد بررسی 

جداول شد.
در جدول شماره ۱ ارقام بودجه ۱۴۰۴ بودجه شرکت های 
دولتی، بانک ها و موسســات انتفاعی وابســته به دولت 
گنجانده شــده که نشــان می دهد جمع کل منابع این 
بخــش ۶۳۷۷ هزار میلیارد تومــان )همت( و جمع کل 

مصارف نیز همین میزان یعنی ۶۳۷۷ همت است.
در جدول شماره ۲ که خلاصه کل منابع و مصارف بودجه 
شرکت های دولتی، بانک ها و موسسات انتفاعی وابسته 
به دولت گنجانده شده جمع درآمدها ۵۰۴۴ هزار میلیارد 
تومان برآورد شــده که در مقایسه با ۳۰۱۸ هزار میلیارد 

تومان سال گذشته رشد ۶۷ درصدی را نشان می دهد.
علاوه بــر این اعتبــارات هزینه ای، اعتبــارات تملک 
دارایی های سرمایه ای، تسهیلات بانکی و سایر وام های 
داخــلی، وام های خــارجی، دارایی های جاری و ســایر 
دریافت ها لحاظ شــده که مجموع درآمدها را به ۶۳۷۷ 

هزار میلیارد تومان می رساند.
بخــش مصارف نیز مجموع هزینه ها، مالیات، ۵۰ درصد 
سود ویژه، سود سهام، سایر حساب های تخصیص سود، 
بازپرداخت تســهیلات بانکی و ســایر وام های داخلی، 
بازپرداخت وام های خارجی، وجوه اداره شده، بازپرداخت 
ودیعه، بدهی ها و سایر پرداخت ها، هزینه های سرمایه ای 
و افزایش دارایی های جاری را نشان می دهد که به ۶۳۷۷ 

همت می رسد.
در این بخش هزینه ها از ۲۸۵۵ همت ســال گذشته به 
۴۸۵۲ همت در سال ۱۴۰۴ رسیده که افزایش حدود ۷۰ 

درصد را نشان می دهد.
در این بخش هزینه های سرمایه ای نیز ۶۹۱ هزار میلیارد 
تومان در ســال ۱۴۰۳ به ۱۲۲۰ هزار میلیارد تومان در 
ســال ۱۴۰۴ افزایش یافته که از رشد ۷۶ درصد حکایت 

دارد.

صنعت بیمه ۲۰ سال از 
صنعت بانکداری عقب است

بیمه  اطلاعات  فــن آوری  مدیرعامل هلدینگ  همدلی؛ 
مرکــزی گفت: صنعــت بانکــداری در پذیرش تحولات 
دیجیتال بسیار سریع تر از صنعت بیمه عمل کرده و صنعت 

بیمه حداقل ۲۰ سال از صنعت بانکداری عقب است.
صادق فرامرزی در همایش بانک و بیمه )فینشــورتک( 
که با رویکرد توســعه بانکداری بــا فناوری های مالی، 
فناوری های نوین در صنعت بیمه و چشــم انداز بازارها 
برگزار شد، اظهار کرد: صنعت بیمه حداقل بیست سال 
از صنعت بانکداری عقب اســت و صنعت بانکداری در 
پذیرش تحولات دیجیتال بسیار سریعتر از صنعت بیمه 
عمل کرده اســت. برای مثال در حــوزه رایانش ابری، 
فناوری نســل پنــج، اینترنت اشیا، امضــای دیجیتال، 
بلاکچین، سیســتم های پرداخت ســریع و تشخیص 
هویت بیومتریک صنعت بانکداری تحولات خود را طی 
کــرده اما صنعت بیمه هنوز در حال زمینه ســازی این 
حوزه ها است. با این حال، حجم دقت، دیجیتالی شدن 
و داده ها در صنعت بیمه بسیار قوی است و این صنعت 

از میزان بالایی از جزئیات داده ها برخوردار است. 
او افزود: اگر بتوانیم از داده های بانکی برای شناسایی 
مشــتریان صنعت بیمه اســتفاده کنیم به گســترش 
صنعت بیمه کمک می کند اما اگــر بتوانیم از پلتفرم 
های مشترک در صنعت بانکداری و بیمه بهره برداری 
شــود، می تواند به توســعه هر دو صنعت به ویژه بیمه 

کنک بسیاری باشد. 
فرامرزی ادامه داد: از طرفی ضریب نفوذ بیمه کشــور 
حدود ۲.۵ درصد اســت در حالی که ضریب نفوذ بیمه 
در ســطح جهانی نزدیک به هفت درصد است و کل 
پرتقوی بیمه کشــور در ســال جاری نزدیک به ۳۰۰ 
تــا ۳۵۰ همت اســت و تغییرات امــروز صنعت بیمه 
اعمــال اصلاح روندهایی اســت که سیاســت گذاری 
و تنظیم گــری صنعت بیمه را با مانع روبرو ســاخته 
اســت. بنابراین، امروز در صنعت بیمه بیشتر از صنعت 
بانکداری نیازمند تنظیم گری و مدیریت در حوزه  داده 

ها هستیم.
مدیرعامل هلدینگ فــن آوری اطلاعات بیمه مرکزی 
گفــت: امروز مهم ترین اصلی کــه در صنعت بیمه در 
دســتور کار قرار دارد، حاکمیت داده است که موجب 
افزایش دقــت تحلیل های ریســک، بهینه ســازی 
قیمت هــای بیمه ای و کاهش تقلــب و بهبود تجربه 
مشــتری می شود. امروز انتشار داده بیشتر از هر زمانی 
به افزایــش بهره وری کمک خواهد کــرد و در بیمه 
مرکزی تا چند ماه آینده پلتفرم داده راه اندازی خواهد 

شد.

خبر

در راستای پاسخگویی به نیازهای بیمه ای 
فعالان اقتصادی و دیگر اقشار مردم:

شعبه کیش شرکت سهامی بیمه ایران 
افتتاح شد

شــرکت ســهامی بیمه  ایران در راســتای توســعه خدمات و ارتقای کیفیت 
خدمت رسانی، طی مراسمی که با حضور مدیران این شرکت و جمعی از مقامات 

محلی برگزار شد شعبه جدید خود را در کیش افتتاح کرد.
به گزارش روابط عمومی بیمه ایران، علیرضا آموزگار، معاون فنی شرکت بیمه 
ایران در آیین افتتاح شعبه کیش گفت: امروزه صنعت بیمه با ارائه خدمات متنوع 

بیمه ای، نقش بسزایی در اطمینان و آرامش روانی جامعه ایفا می کند.
آموزگار همچنین با اشاره به اینکه صنعت بیمه یکی از نهادهای مهم اقتصادی 
کشور است گفت: این صنعت همچنین ســهم قابل توجهی در توسعه اقتصاد 

کشور دارد.
معاون فنی بیمه ایران ادامه داد: براساس اصل ۴۴ قانون اساسی، شرکت سهامی 
بیمه ایران تنها شــرکت دولتی کشور محســوب می شود و حضور این شرکت 
و ارائه خدمــات بیمه ای درجزیره زیبای کیش به عنــوان یکی از مناطق مهم 
اقتصادی کشور، اتفاقی بسیار ارزشمند و نقطه مثبتی در توسعه خدمت رسانی به 

هموطنان عزیز در این منطقه است.
وی بــا بیان اینکه بیمه ایران همواره در کنــار مردم و فعالان اقتصادی حاضر 
بوده است، افزود: این شرکت با ارائه انواع خدمات بیمه ای، پاسخگوی نیازهای 
بیمه ای فعالان اقتصادی، تولید کنندگان و همه اقشــار مردم در جزیره زیبای 

کیش خواهد بود.
معــاون فنی بیمه ایــران در ادامه تصریح کرد: این شــرکت به عنوان یکی از 
بزرگترین شرکت های بیمه کشور با استفاده از توان و تخصص کارشناسان خود 
و همچنین اســتفاده از توان و ظرفیت بیمه گران اتکایی داخلی به عنوان راهبر 

صنعت بیمه، ارائه خدمات نموده است.

مدیر شعب بانک مسکن غرب تهران خبر داد: 

پرداخت سهم الشرکه به پروژه های 
بالای ۸۰درصد پیشرفت

مدیر شــعب بانک مسکن غرب تهران از اعطای بیش از ۹۷ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن به متقاضیان در این مدیریت خبر داد. 

ه گزارش پایگاه خبری بانک مســکن-هیبنا؛، علیرضا جوادی با اشاره به نقش 
برجســته بانک مسکن در تامین مسکن کشور و رسالت بانک در تامین مسکن 
مردم جامعه در قالب طرح نهضت ملی مسکن، عزم و اراده جمعی را در تحقق 

اهداف تعیین شده در این بخش بسیار تاثیرگذار دانست.
وی بیان کرد: در این مدیریت تعداد ۱۲۱ فقره قرارداد ســاخت ۱۹ هزار و ۳۷۶ 
واحد مســکونی منعقد شــده که تاکنون بالغ بر ۹۷ هــزار و ۹۲۰ میلیارد ریال 

تسهیلات برای ساخت این واحدها به متقاضیان پرداخت شده است.
جوادی درخصوص جزئیات تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن بانک مسکن در 
منطقه غرب تهران افزود: از مجموع قراردادهای منعقده، ۶۳ فقره قرارداد مربوط 
به ساخت ۱۴ هزار و ۲۳۵ واحد توسط شرکت عمران شهرهای جدید، ۲۱ فقره 
قرارداد مربوط به ساخت ۲ هزار و ۸۸۹ واحد توسط وزارت راه و شهرسازی و ۳۶ 

فقره قرارداد مربوط به ساخت یک هزار و ۷۵۶ واحد توسط خودمالکین است.
براســاس این گزارش تعداد پروژه های بالای ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی، بالغ 

بر ۳ هزار و ۲۳۷ واحد است که بخش اعظم سهم الشرکه را دریافت کرده اند.

سرمایه بانک ملت
 ۲5۰ هزار میلیارد تومانی می شود

فرشیــد فرخ نژاد مدیرعامل بانک ملت در مجمع عمومی فوق العاده این بانک 
که با تصویب افزایش ۵۰ هزار میلیارد تومانی سرمایه آن همراه بود، از افزایش 
۱۳۰ هزار میلیارد تومانی سرمایه بانک ملت از محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی 
ها و رسیدن ســرمایه این بانک به ۲۵۰ هزار میلیارد تومان پس از طی مراحل 

قانونی و اخذ مجوزهای لازم خبر داد.
بــه گزارش روابط عمــومی بانک ملت، فرخ نژاد در ایــن مجمع که با حضور 
نمایندگان وزارت اقتصاد، ســهام عدالت، سازمان حسابرسی، سازمان بورس و 
اوراق بهادار و ســازمان خصوصی و  به ریاســت نصــر اصفهانی رییس هیأت 
مدیره این بانک برگزار شد، با اشاره به در دستور کار بودن افزایش سرمایه ۱۳۰ 
هــزار میلیارد تومانی بانک ملت از محل مــازاد تجدید ارزیابی دارایی ها گفت: 
با عملیاتی شــدن این افزایش سرمایه، شاهد سرمایه ۲۵۰ هزار میلیارد تومانی 
بانک ملت در سال آینده و افزایش توان خدمات دهی به مشتریان خواهیم بود

فرخ نژاد با اشاره به افزایش سرمایه ۵۰ هزار میلیارد تومانی بانک ملت از محل 
سود انباشته در مجمع امروز شنبه چهارم اسفندماه، گفت: با این افزایش سرمایه، 
جایگاه بانک ملت به عنوان بزرگ ترین بانک بورسی کشــور تثبیت  و ساختار 

مالی بانک بهینه می شود و همچنین حقوق صاحبان سهام نیز ارتقا می یابد.
وی با قدردانی از تلاش کارکنان و همراهی و حمایت  ســهامداران و مشتریان 

این بانک در سراسر کشور، تاکید کرد:
مشــتریان با انتخاب بانک ملت، به ما ایــن فرصت را می دهند تا محصولات 

به روز و نوآورانه را به آنان ارائه کنیم و این عملکرد خوب را به ثبت برسانیم.
مدیرعامل بانک ملت، به شاخصه های مهم این بانک بزرگ اشاره کرد و افزود: 
داشــتن نیروهای متخصص و توانمند، برند خوشنام و مورد اعتماد مشتریان و 
ســهامداران، پیشرو بودن و تســلط به دانش روز و به کارگیری آن در صنعت 
بانکداری و همچنین ارتباط خوب با همه ارکان اکوسیستم مالی کشور، از ویژگی 
های بارز این بانک است که باعث ثبت عملکردی مطلوب در تمامی شاخص ها 
شــده است.وی ادامه داد: تلاش هیأت مدیره و مدیران بانک ملت بر این است 
که ضمن حداکثرسازی منافع سهامداران، به منافع و مصالح همه ذینفعان توجه 
داشته باشند زیرا معتقدند که با رضایت نسبی همه ذینفعان می توان عملکردی 

مناسب را به ثبت رساند.

بانک وبیمه

همدلی؛ مهدی فیضی صفت: اقتصاد ایران، 
اقتصاد عجیب و غریبی اســت. اگر قرار باشــد 
مولفه هــای آن را با مکاتــب مختلف اقتصادی 
مطابقــت دهیــد و بخواهید نتیجــه بگیرید که 
اقتصاد ایران پس از ســال ۵۷ چگونه اقتصادی 
اســت که دردش هیچ درمانی نــدارد، بی هیچ 
شکی به نتیجه ای درست نخواهید رسید. به این 
معنا که اگر اقتصاد شــما اقتصاد متمرکز باشــد 
شیوه  کار مشخص است و اگر بر اساس اقتصاد 
آزاد هم کار را پی بگیرید باز هم راه مشــخص 
اســت اما سوال این اســت ما چگونه اقتصادی 
داریم که ۵ دهه است تمام ارکان یک حکومت 
به قصد ســامان امور برنامــه می ریزند اما هیچ 

نتیجه ای نمی گیرند. 
رشــد اقتصادی در اصــل افزایش ارزش عرضه 
کل یک اقتصاد در مقایســه با تورم اســت که 
اگر باشــد آن را جزئی تــر بگوییم یعنی افزایش 
ارزش هر واحد تولید و خدمات ، در مقایســه با 
تورم در یک بازه زمانی. ایــن مفهوم همچنین 
می تواند به صورت اســمی یا واقعی با توجه به 
نرخ تــورم، تنظیم و اندازه گیری شــود. به طور 
ســنتی، رشــد اقتصادی کل بر اســاس تولید 
ناخالص ملی )GNP( یا تولید ناخالص داخلی 
)GDP( اندازه گیــری می شــود؛ اگرچه گاهی 
اوقــات، معیارهای جایگزین نیز مورد اســتفاده 
قرار می گیرند. به هر حال رشــد اقتصادی تحت 
تاثیر عوامل مختلفی اتفــاق می افتد که ممکن 
اســت حتی با شرایط تنش زایی نیز همراه باشد. 
به عبارت ســاده تر، رشــد اقتصادی به افزایش 

تولید کل در یک اقتصاد اشــاره دارد. سود کل 
در تولید، با افزایــش میانگین بهره وری، ارتباط 
دارد. ایــن امر منجر به افزایش درآمد می شــود 
و مصرف کننــدگان را ترغیــب می کند تا خرید 
بیشــتری انجام دهند و این بــه معنی کیفیت و 
استاندارد بالاتر زندگی اســت. در اقتصاد، رشد 
معمــولًا به عنــوان تابعی از ســرمایه فیزیکی، 
سرمایه انسانی، نیروی کار و فناوری مدل سازی 
می شود. به ویژه اینکه، افزایش کمیت یا کیفیت 
جمعیت حاضر در محل کار و ابزارهایی که باید 
با آن ها کار کنند و دســتورالعمل هایی که آن ها 
برای ترکیب نیروی کار، سرمایه و مواد اولیه در 
دسترس دارند، منجر به افزایش بازده اقتصادی 

می شود. 
حالا یک کارشــناس اقتصادی پارامترهای رشد 
را در چنــد ســال اخیر مورد توجه قــرار داده و 
درباره آن بحث هایی را طرح کرده است. او باور 
دارد که رشد اقتصادی تجربه شده در سال های 
۱۴۰۰، ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ از کیفیت لازم برخوردار 
نبود زیــرا محصول افزایش ســرمایه گذاری یا 
ارتقای نیروی کار نبــوده و تنها به دلیل تخلیه 
شــوک کرونا و چند سال رشد منفی اقتصادی از 

۹۷ به این سو به وجود آمده است.
محمدتقی فیاضی، کارشــناس اقتصادی، درباره 
عوامل رشــد اقتصادی کشور در دولت سیزدهم 
که بارها اعداد و ارقامی درباره آنها اعلام شــده 
اســت، گفت: »البته رشد چشــمگیری رخ نداد. 
در ســال ۹۵ رشــد اقتصادی که تجربه شد به 
مراتب بیش از رشــدی اســت که در دوره سه 
ســاله دولت سیزدهم رخ داد که آن رشــد نیز 

نمی تواند یک دســتاورد  به دلایلی مشــخص 
محسوب شود.«

او ادامه داد: »رشدی که در دوره دولت سیزدهم، 
به ویژه در ابتدای آن به دست آمد قبل از هر چیز 
بــه دو عامل مهم گره خورده اســت؛ مهم ترین 
عامل تخلیه شــوک نــاشی از شیوع کووید ۱۹ 
اســت. این بیمــاری اواخر ســال ۹۸ در ایران 
مشــاهده شــد و عمده آثار آن در ســال ۹۹ به 
اوج رسیــد و با تعطیلی های گســترده، خصوصا 
بنگاه های کوچک و متوســط را دچار مشکلات 
بــزرگی کرد اما در ســال ۱۴۰۰ این بیماری و 

بحران آن دیگر کنترل شده بود.«
او افــزود: »معمولا وقتی یــک بحران ناشی از 
شوک به وجود می آید، پس از کنترل شوک آن 
بحران و مهار مســاله، تخلیه آن شــوک شروع 
می شــود. به این نحو که بخــشی از بنگاه هایی 
که دچار رکود شــده بودند با عادی شدن شرایط 
کشور، فعالیت هایشان را دوباره از سر گرفتند که 
این به رشد اقتصادی بهتر نسبت به سال ۹۹ یا 
۹۸ منجر شد. از ســوی دیگر با روی کار آمدن 
بایدن، سیاســت »فشار حداکثری« رها شد و به 
هر دلیلی ایران ایــن فرصت را یافت تا بیش از 

دوره ترامپ نفت بفروشد.«
هر »رشدی« قابل اعتنا نیست

بنا بر تحلیل این منتقد اقتصادی هم زمان شدن 
این دو روند فرصت تنفسی برای اقتصاد کشــور 
آن هــم به شــکل مقطعی ایجاد کرد و دســت 
یافتن به رشــدهای دوره دولت سیزدهم ناشی 

از اقدامات دولت وقت نبوده است.
فیاضی توضیح داد: »به این ترتیب دســت یافتن 

به رشــدی ۴ تا ۵ درصــدی را نمی توان و نباید 
دســتاورد به حســاب آورد چرا کــه یک اتفاق 
مقطــعی، بدون هر نوع سیاســت گذاری خاصی 
بوده است. یک ویژگی مهم رشد اقتصادی قابل 
اعتنا، بدون نوســان و مســتمر بودن آن است. 
یعنی اگر در اقتصاد امســال رشــد ۱۰ درصدی 
تجربه شــود و سال بعد آن رشد اقتصادی منفی 
۱۰ درصد شــود، بحــران بزرگی وجــود دارد. 
چنانچه چند ســال مستمر رشد اقتصادی ۵ یا ۶ 
درصدی به دست بیاید، می توانیم آن را دستاورد 

به حساب آوریم.«
او تاکید کرد: »رشدی که مستمر نباشد، اهمیت 
چندانی در عمل ندارد. رشــد در سال ۹۷ منفی 
۲.۲ درصد و در ســال ۹۸ هم منفی ۱.۳ درصد 
بود. در ســال ۹۹ شیوع کرونا وخامت اوضاع را 
تشــدید کرد و پس ازاین مــدت رکود آنچه باید 
رخ می داد یک رشــد مثبت نسبی است. در سال 
۹۵ رشــد اقتصادی ناگهان به ۸.۸ درصد رسید 
ولی ســال بعد رشد تنها ۲.۷ درصد شد و سپس 
رشد دوباره منفی شد. آن رشد هم چشمگیر نبود 

چون مستمر و پایدار نبود.«
اهمیــت  دربــاره  کلان  اقتصــاد  تحلیل گــر 
ســرمایه گذاری و جلب ســرمایه برای دســت 
یافتن به رشــد بــالای اقتصــادی گفت: »هم 
تجربه کشورها و هم استدلال های علمی نشان 
می دهند برای رشــد تولید در درجــه اول باید 
سرمایه و نیروی کار وجود داشته باشد و در درجه 
بعد هم باید تکنولــوژی را ارتقا داد و بهره وری 
را هــم بالا برد. به این اعتبار امکان ندارد که ما 
در کشــور به اهداف برنامه ای خود برسیم بدون 
اینکــه نیروی کار ماهر و ســرمایه گذاری کافی 
داشــتیم. هر منصفی می تواند متوجه شــود ما 

سال هاست از این روند فاصله گرفته ایم.«
بااینکه مدافعان دولــت سیزدهم تاکید می کنند 
رشد اقتصادی به دست آمده در دوره سه ساله آن 
دولت، را دستاورد می دانند که در این دوره هم با 
وجود مثبت شدن تراز تجاری )با نفت( بهبودی 
در نرخ تشکیل سرمایه یا افزایش چشمگیری در 

بهره وری مشاهده نشد.
او ضمن یادآوری اینکه چند ســالی اســت نرخ 
تشکیل سرمایه در ایران نزدیک به صفر و حتی 
منفی شــده و با رد نگاه هایی که رشد اقتصادی 
را منوط به جلب سرمایه گذاری کافی نمی دانند، 
تاکید کــرد: »بدون افزایش ســرمایه گذاری و 
جلب سرمایه کافی، نمی توانیم به رشد اقتصادی 
خوب که ویژگی اصلی آن مستمر بودن است را 

تجربه کنیم.«

رشد اقتصادی در 
دولت سیزدهم؛ بی کیفیت بود
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همدلی؛ حــالا دیگر همــه می دانند نقش 
مسکن در اقتصاد چیست. اینکه گفته می شود 
موتور محرکه اقتصاد اســت و کلی شــغل و 
کســب و کار به آن وابسته است و اگر رونق 
بگیرد اقتصاد را بــه حرکت در می آورد، چیز 
جدیدی نیســت. بااین حال وضع این اقتصاد 
طوری اســت که چنان امــکانی می دهد که 
هــر کالا از مسیــر و مفهوم خــودش خالی 
شــود. مســکن همان طور که معروف است، 
در اقتصادهای توســعه یافته به عنوان کالای 
ایران  اما در  سرمایه ای شــناخته نمی شــود 
همچنــان خرید ملک و معــاملات آن برای 
ســرمایه گذاران جذاب اســت چــون صعود 
قیمت ها در این بازار در مقاطع مختلف از نرخ 
تورم عادی فراتــر می رود و این خصوصیت 
موجب جذب سرمایه در این بازار شده است.

بااین حال طی چند ســال اخیــر که التهابات 
ارزی، انگیــزه ســرمایه گذاران را برای ورود 
بــه بــازار ارز و طلا افزایــش داده اســت، 
سرمایه های سرگردان راهی این بازارها شده 
اســت اما خیلی ها معتقدند که با آغاز تحرک 
در بازار مسکن و کاهش جذابیت در بازار طلا 
و ارز، این سرمایه های ســرگردان به سمت 
بازار مســکن هدایت می شود و این می تواند 
التهاب و رشــد قیمت را در این بازار افزایش 

دهد.
شــاید به همین دلیل باشد که بسیاری در پی 
این هستند تا بدانند، پیش بینی آینده این بازار 
در ســال آینده چطور است. واقعیت این است 
بازار مسکن همچنان با رکود و کاهش قدرت 

خریــد خریــداران مواجه اســت. درحالی که 
هزینه هــای ساخت وســاز باقیمت های فعلی 
بازار هم خوانی ندارد و ســود ســازندگان به 

حداقل رسیده است.
در همین زمینــه داوود بیگی نژاد، نایب رئیس 
اتحادیه املاک تهران، اعلام کرده است که: 
با افزایش بودجه شــهرداری در سال آینده، 
هزینه های ساخت ممکن است رشد کند، که 
این موضوع می تواند تأثیر مســتقیم بر قیمت 

مسکن داشته باشد.
بــا ادامه رکود بازار مســکن و کاهش قدرت 
خریــد مــردم، نگرانی هــا دربــاره افزایش 
هزینه هــای ساخت وســاز در ســال آینــده 
بیشتر شده اســت. درحالی که انتظار می رفت 
معاملات مســکن در ماه هــای دی و بهمن 
افزایش یابد، این پیش بینی محقق نشــد. در 
معتقدند  کارشناسان  برخی  چنین شــرایطی، 
کــه افزایش بودجه شــهرداری برای ســال 
بر هزینه های  ۱۴۰۴ می تواند فشار مضاعفی 

ساخت وساز وارد کند.
آیا قیمت مســکن در ســال آینــده افزایش 

خواهد یافت؟
داوود بیگی نــژاد، نایب رئیس اتحادیه املاک 
تهــران، درباره ایــن موضوع گفته اســت: 
قیمت فعلی مســکن برای سازندگان چندان 
جذاب نیســت، زیرا هزینه تمام شــده ساخت 
بــا قیمت های کنــونی بازار تفــاوت زیادی 
دارد. در بــرخی مناطق تهــران، قیمت های 
اعلام شــده برابر با هزینه تمام شده است. با 
این حال، مشــخص نیست که در سال آینده، 

روند قیمت هــا چگونه خواهد بود. با توجه به 
افزایش بودجه شــهرداری، احتمال بالا رفتن 

هزینه های ساخت نیز وجود دارد.
از سوی دیگر، نبود شفافیت در آمار معاملات 
مســکن، پیش بینی وضعیت بازار را دشوارتر 
کرده اســت. به گفته بیگی نژاد، سامانه ثبت 
معاملات املاک از مردادماه از دسترس خارج 
شده، که باعث شده اطلاعات دقیقی از تعداد 
قراردادهای ثبت شــده در بازار در دســترس 

نباشد.
افزایش قیمت مســکن طی ســال های اخیر، 
قدرت خرید مــردم را به شــدت کاهش داده 
اســت. بسیــاری از متقاضیان که در گذشــته 
قصد خرید مسکن داشــتند، اکنون از این بازار 
خارج شده اند. در نتیجه، جمعیت مستأجران در 
حال افزایش اســت. حتی دریافت وام مسکن 
نیز برای بسیاری از خانوارها راهگشــا نیست. 
برای مثال، یک وام ۹۶۰ میلیون تومانی، پس 

از کسر هزینه های مربوط به اوراق و دفترخانه، 
تنها ۷۰۰ میلیون تومان نقد در اختیار متقاضی 
قــرار می دهد، که در برابــر قیمت های کنونی 

مسکن، کافی به نظر نمی رسد.
رکود معاملات مســکن همچنان ادامه دارد و 
قدرت خرید مردم کاهش یافته است. افزایش 
بودجه شــهرداری ممکن اســت هزینه های 
ساخت وســاز را افزایش دهد و قیمت مسکن 
را تحت تأثیر قرار دهد. نبود اطلاعات شفاف 
از میزان معاملات، پیش بینی وضعیت بازار را 
دشوار کرده است.جمعیت مستأجران در حال 
افزایش است و دریافت وام نیز برای بسیاری 

از خانوارها کافی نیست.
در چنین شــرایطی، بسیاری از کارشناســان 
معتقدند که وضعیت بازار مســکن در ســال 
۱۴۰۴ بــه سیاســت های کلان اقتصادی و 
تصمیمات دولت درباره وام مسکن و حمایت 

از ساخت وساز بستگی خواهد داشت.

چشم انداز قیمت مسکن در سال ۱۴۰۴، رشد قیمت یا تداوم رکود؟
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مالک کوروش کمپانی با پاسپورت 
افغانستانی از ایران فرار کرد

رئیس کل دادگستری استان تهران در نشست مشترک 
با سخنگوی قوه قضاییه گفت: پرونده کوروش کمپانی 
یکی از پرونده های مهمی است که در مجموعه قضا در 
حال رسیدگی اســت. هفت ماه قبل از اینکه پرونده در 
دستگاه قضا تشکیل شــود متهم با استفاده از گذرنامه 
جعلی مربوط به تبعه افغانســتانی به همراه همسرش از 
ایران خارج شــده و از ترکیه به کشور امارات و از امارات 
هم به کشــور اســپانیا فرار می کنند و مجدداً به کشور 

امارات برمی گردد.
او بیــان کرد: این پرونــده ۶۸۰۰ نفر شــاکی دارد که 
عمدتاً هم مربوط به خریــد تجهیزات تلفن همراه بوده 
و ۳۲۰ میلیارد تومان از شاکیان دریافت نمودند. ۸ نفر از 
کارکنان شرکت کمپانی بازداشت شدند. با کشور امارات 
و اینترپل مکاتبه صورت گرفته است؛ پاسپورت این فرد 
و همســرش توسط کشــور امارات گرفته شده و حسب 
گزارشی که دریافت کردیم نمی توانند از آنجا خارج شوند 
و منتظر استرداد ایشــان و توقیف اموال وی در امارات 

هستیم.

رمالی به شیوه آنلاین 
انجام می شود

رمال هایی که روزگاری در پســتوی خانه ها مشــغول کار 
بودند و از اســتیصال و ناچاری مــردم درآمدهای هنگفتی 
داشــتند، این روزهــا از فضای مجازی ســردرآورده اند و 
کاسبی شــان را توســعه داده اند و مدعی اند که گره گشای 
تمام مشــکلات مردم از درمان ســرطان و صرع و… تا 
بازشدن بخت ازدواج دختران و پسران جوان هستند. دامنه 
تبلیغات این رمالان کاســب بــه ترفندهای ماورایی برای 
گرفتن گواهینامه، رفع لکنت کودک و پولدارشدن یک شبه 

هم می رسد. 
گواهینامه گرفتن با طلسم و جادو

نیم نگاهی به صفحات رمالی در اینستاگرام نشان می دهد 
که این افراد، طرفدارهای زیادی در این شــبکه اجتماعی 
دارنــد و دنبال کنندگان برخی از ایــن صفحات به ۱۰۰تا 
۲۰۰هزار نفر می رســد. حیطه فعالیت این صفحات مربوط 
به ازدواج، افزایش علاقه و رونق درآمد اســت اما در این 
میان کم نیستند افرادی که برای قبولی در کنکور، آزمون 
گواهینامه رانندگی و رفع مشکلات جسمی کودکانشان به 
رمال ها مراجعه می کنند. ســمیرا یکی از افرادی است که 
۲ســال پیش برای رفع مشکل فرزندش به توصیه خانواده 
ســراغ یک رمال رفت: »این خانم رمــال در تمام مراحل 
گفت که هیچ پولی نمی گیره اما وقتی که نوبت به خریدن 
وسایل توصیه شــده رسید، چون پیدا کردن این وسیله ها 
برای من ســخت بود، از من پول گرفت و آن ها را تحویلم 
داد. من این کارها را انجام دادم اما مشکل بچه ام حل نشد 

و در نهایت پیش گفتار درمان رفتم.« 
هزینه های میلیونی طلسم

مشــتریان این صفحات به قدری است که برخی از روبات 
برای پاسخگویی به سؤال های مشتریان استفاده می کنند. 
یکی از صفحات معروف رمالی در رابطه با قیمت سرکتاب 
باز کردن بــرای پیش بینی آینده چند قیمت را اعلام کرد: 
»سرکتاب موکل دار به همراه تفسیر کامل ۲۰۰هزار تومان 
و برای نوع دیگر ســرکتاب نیز ۵۰تا ۱۵۰هزار تومان برای 

کمک به نیازمند به کارتم واریز کنید.« 
طلسم بازگشت معشــوق هم یکی از خدمات پرطرفدار در 
میان افراد علاقه مند به راه حل های خیالی است و براساس 
توضیحات یکی از صفحات اینستاگرامی »این طلسم روی 
فلز حک می شــود و برای جواب گیــری قطعی و دائمی تا 
۷روز ۲میلیــون و ۸۰۰هزار تومــان و جواب گیری دائمی 
بیــن ۷تا ۱۴روز نیز یک میلیــون و ۸۰۰ باید هزینه کرد. 
همچنین برای جواب گیری طلســم تــا ۴۰روز که دائمی 
نیســت و پس از ۶ماه آثارش کم می شــود باید ۸۰۰هزار 

تومان پول داد.« 
رمالی آنلاین

محمدعلی دادگسترنیا، پژوهشگر علوم اجتماعی محاسباتی 
چندی پیش دســت به انتشــار کلان داده های شبکه های 
اجتماعی در حوزه رمالی زده بود: »در بازه زمانی ۱۳۹۵ تا 
۱۶ مهر ۱۴۰۲ از ۱۴۵ هزار کاربر ایکس، مجموعا نزدیک 
به ۳۰۰ هزار محتوای مرتبط با رمالی استخراج شده است. 
ایــن نزدیک به یک و نیم میلیــون لایک، نزدیک به ۶۵ 
هزار پاســخ و بیش از ۶ هزار کوت و ۱۳۰هزار ریتوییت را 
شامل می شود.« به گفته دادگســترنیا، »در اینستاگرام هم 
در این مدت نزدیک به یک میلیون محتوا توسط ۱۱۶هزار 
کاربر در این زمینه تولید شــده کــه بیش از ۳۰۰ میلیون 
لایک خورده و ۱۳میلیون پاســخ دریافت کرده اســت. در 
کانال های تلگرامی هم نزدیک به ۴میلیون محتوا از بیش 
از ۲۰۰ هزار کانال اســتخراج شده که در مجموع بیش از 

۱۰میلیارد بازدید داشته است.« 
مراقب صفحات این کاسبان باشید

ســرهنگ پاشایی، معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس فتای 
فراجا: براســاس پرونده هایی که راهی پلیس فتا می شود، 
بایــد گفت که بخش اعظم پرونده های دعانویسی و رمالی 
مربوط به کلاهبرداری اســت. بارها با پرونده هایی روبه رو 
شــده ایم که رمال یا دعانویس از اطلاعــاتی که افراد به 
آن ها داده اند، سوءاستفاده کرده اند. بسیاری از پرونده هایی 
که به دســت پلیس فتا می رسد، مربوط به زمانی است که 
افراد برای دریافت دعا، پــولی را واریز کرده اند اما پس از 
واریز پول دیگر به آن ها پاســخی داده نشــده است. مردم 
باید مراقب صفحات رمالی و دعانویسی باشند و درصورت 

بروز شکایت، ما به پرونده رسیدگی خواهیم کرد.

خبر

هشدار دادگستری تهران درباره 
اتباع مهاجر در ایران

معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم دادگستری 
استان تهران درباره حضور اتباع در ایران پیامک عمومی 

ارسال کرد.
در متن این پیامک نوشته شده: »مدیران اماکن عمومی 
و صاحبان و متصرفان اماکن خصوصی موظف اند توقف 
اتباع خارجی را ظرف مدت ۲۴ ساعت پس از ورود آنان، 

به مرجع انتظامی اطلاع دهند.«

آمار تصادف در تقاطع های 
پایتخت، بیش از ۲ دو هزار 

مورد در ۱۱ ماه است
مسئول اطلاع رســانی پلیس راهور تهران بزرگ اعلام 
کــرد: در ۱۱ ماهه اخیر نزدیک بــه ۲ هزار و ۳۰۰ فقره 

تصادف در تقاطع ها در پایتخت را شاهد بودیم.
به گزارش خبرآنلاین،ســرهنگ شریفی با اشاره به آمار 
تصادفات موتورســواران در پایتخــت، گفت: در این ۱۱ 
ماهه اخیر طبق آمارهای که از اداره تصادفات بدســت 
آمده اســت، نزدیک به ۲ هــزار و ۳۰۰ فقره تصادف در 
تقاطع ها را شــاهد بودیم. یک بخشی از این تصادفات 

شامل موتور سواران می شود.
ایســنا در خبری نوشــت:وی افزود: در حال حاضر ۴.۵ 
میلیون به بالا موتور ســوار در حال تردد در شهر تهران 
داریم. اگر واقعا دوربین ها در سطح شهر کار کند و پلاک 
موتور ســوران را ثبت کند و همچنین موتور سیکلت ها 
جریمــه ۴۰۰ هزار تومانی شــوند، امــکان بازدارندگی 

بیشتری دارد. 

سازمان انتقال خون تهران به 
خون نیاز دارد

مدیرکل انتقال خون اســتان تهران بــا بیان اینکه روند نزولی 
کاهش اهــدای خون همچنــان ادامه دارد، گفــت: از مردم 
درخواست می کنم نســبت به اهدای خون اقدام کنند و مانند 
همیشــه یاری گر ســازمان انتقال خون باشند تا مانند همیشه 

پاسخگوی نیاز بیماران باشیم.
دکتر سید منتظر شبر در گفت وگو با ایسنا، درباره میزان مراجعه 
تهرانی ها برای اهــدای خون گفت: میزان مراجعه پایین برای 
اهدای خون در استان تهران همچنان ادامه دارد. برودت هوای 
ســرد و همچنین تعطیلات متعدد ماه های اخیر مزید بر علت 
شــده و میزان مراجعه برای اهدای خــون را تحت تاثیر قرار 

داده است.
او درباره توزیع خون  در مراکز درمانی توضیح داد: روزانه ۱۱۰۰ 
واحد خونی به طور متوسط اهدا می شود و این در حالی است که 
۱۶۰۰ واحد خونی در هر روز در مراکز درمانی توزیع می شــود. 
مراجعه برای اهدای خون یک امر ضروری است و مردم نباید 
تصــور کنند که اهدای خون یک امر فوق برنامه اســت. تمام 
افرادی که می توانند خون اهدا کنند در نظر داشــته باشند که 
ممکن است در هر لحظه خود یا یک نفر از اعضای خانواده آنها 

ممکن است به خون نیاز داشته  باشد.
مدیرکل انتقال خون استان تهران افزود: بر اساس این شرایط، 
از مردم درخواست می کنم نسبت به اهدای خون اقدام کنند و 
مانند همیشه یاری گر سازمان انتقال خون باشند تا مانند همیشه 

پاسخگوی نیاز بیماران باشیم.
او درباره تاثیر تعطیلات بر کاهش اهدای خون گفت: تیم های 
سیــار اداره کل انتقال خون اســتان تهران بــه مجموعه های 
مختلف مراجعه می کنند و خونگیری انجام می شود. با توجه به 
اینکه بخش قابل توجهی از خون های اهدایی در تیم های سیار 
اهدا می شود، تعطیلی روزهای هفته سبب کاهش میزان مراجعه 

برای اهدای خون می شود.

وزارت بهداشت هشدار داد

سرپرســت مرکز مدیریت شبکه بهداشــت وزارت بهداشت با 
اشاره به سرمای هوا از مردم خواست از سفرهای غیرضروری 
بپرهیزند و گفت: مادران بارداری که نزدیک به زایمان هستند، 
باید در مکان هایی مســتقر شوند که دسترسی به بیمارستان و 

پزشک برایشان امکان پذیر باشد.
کوروش اعتماد با اســتناد به هشدار سریع مدیریت خطر بلایا 
و پیش بینی های هواشــناسی، از مردم خواست که با توجه به 
سرمای شدید و کولاک پیش رو، تمامی نکات ایمنی را رعایت 

کنند و از سفرهای غیرضروری بپرهیزند.
او اظهــار کرد: به دلیل لغزندگی معابر، مراقبت از ســالمندان، 
کــودکان، معلولین، زنان بــاردار و بیماران ضروری اســت؛ 
همچنین مادران بارداری که نزدیک به زایمان هستند، باید در 
مکان هایی مســتقر شوند که دسترسی به بیمارستان و پزشک 

برایشان امکان پذیر باشد.
او افزود: به دلیل کولاک شدید، مردم باید از رفتن به کوهستان 
خودداری کنند. همچنین توصیه می شــود برای پیشگیری از 
بیماری های فصلی، سیستم ایمنی خود را تقویت کرده، لباس 
مناسب بپوشــند و در صورت بیماری، پیش از سفر به مناطق 

سردسیر با پزشک مشورت کنند.
سرپرست مرکز مدیریت شبکه بهداشــت وزارت بهداشت بر 
اهمیت رعایت بهداشــت فردی در صــورت بروز بیماری های 
تنفسی تأکیــد کرد و از هموطنان خواســت بــا رعایت این 
توصیه هــا، از خطرات احتمالی موج ســرما در روزهای آینده 

پیشگیری کنند.

خبر

همدلی| مهســا بهــادری: تازه ترین آمار 
ســازمان ثبت احوال ایران حاکی اســت که در 
هفت ماه اول ســال ۱۴۰۳ از ۲۷۴ هزار و ۵۹۶ 
ازدواج ثبت شده ۱۰۸ هزار و ۶۷۳ مورد به طلاق 
منجر شده است. به این ترتیب حدود ۳۹ درصد 
ازدواج ها به طلاق منجر شده است و این نسبت 

در تهران به ۵۲ درصد می رسد.
داده هــا همچنین نشــان می دهند که از ســال 
۱۳۵۸ تــا ۱۳۷۰ تعــداد طلاق  در »یک حالت 
نسبی« قرار داشــت اما بعدتر افزایش یافت، به 
این شــکل که از ۲۱ هزار و ۱۷۰ مورد در سال 
۱۳۵۸ به ۳۷ هزار و ۸۲۷ مورد در ســال ۱۳۹۶ 
رسید که حدود ۷۸ درصد رشد را نشان می دهد

آمار طلاق از سال ۱۳۸۰ شتاب بیشتری گرفت 
و در دهه ۹۰ به اوج رسیده است. عوامل مختلفی 
چون »تغییرات اقتصادی، بیکاری جوانان و تغییر 
در نگرش های فرهنگی و اجتماعی« در کاهش 
ازدواج از دهه ۹۰ به این ســو نقش داشته است. 
به عبارتی زندگی مشترک در ۱۲ سال منتهی به 

سال ۱۴۰۲چالش های زیادی داشته است.
آمارها نشــان می دهد نرخ ازدواج در کشــور 
در ســال های اخیر به شــدت کاهش یافته و 
مشــوق هایی که بــرای ازدواج جوانان در نظر 
گرفته شــده تاکنون تأثیر آنچنانی در افزایش 
نرخ ازدواج نداشــته اســت. مقایسه یک دهه 
گذشــته این واقعیت را نمایــان می کند که در 
مقابل کاهش ازدواج روند طلاق افزایش داشته 
است.  آمارهای سال ۱۳۹۲ نشان می دهد ۷۹۵ 
هزار و ۸۵۶ نفر در این ســال ازدواج کرده اند. 
در دهــه ۹۰ و در ســال های ۱۳۹۳ تا ۱۴۰۰، 
نرخ ازدواج به ترتیــب، ۷۵۳ هزار و ۵۳۵ نفر، 
۷۰۱ ازدواج و ۹۳۸ ازدواج، ۶۷۲ هــزار و ۱۵۴ 
ازدواج، ۶۱۱ هــزار و ۸۵۲ ازدواج، ۵۵۵ هــزار 
و ۸۵۶ ازدواج و در ســال های منتــهی به ایام 
شیوع کرونا در کشــور یعنی سال های ۱۳۹۸ تا 
۱۴۰۰ آمارها ازدواج به ترتیب ۵۳۶ هزار و ۲۰۸ 
ازدواج، ۵۶۲ هزار و ۷۹۵ ازدواج و ۵۷۳ هزار و 

۳۰۶ ازدواج بوده است.
میانگین ســن در زمــان ازدواج برای 
تابســتان ۱۴۰۳ در مردان۳/۳۱ و در 

زنان ۴/۲۶ سال
طبق جدیدترین گزارش سازمان ثبت احوال کشور 
مشخص شد که تعداد ازدواج و طلاق در تابستان 
۱۴۰۳ به ترتیــب ۱۰۳۸۵۳ و ۴۶۰۰۴ مورد بوده 

است. یعنی ازدواج نســبت به فصل قبل و فصل 
مشــابه ســال قبل به ترتیب ۰/۱۹ و ۸/۰ درصد 
کاهش و طلاق نسبت به فصل قبل ۴/۱۱ درصد 
افزایش و نســبت به فصل مشابه سال قبل ۲/۸ 
درصد کاهش داشــته است. به طور کلی، میانگین 
ســن در اولین ازدواج در مناطق شهری بالاتر از 
مناطق روستایی بوده اســت. در تابستان ۱۴۰۳، 
میانگین سن در اولین ازدواج در مردان۲/۲۸ سال 

و در زنان ۰/۲۴ سال بوده است.
همچنیــن میانگین ســن در زمــان ازدواج برای 
تابســتان ۱۴۰۳ در مــردان۳/۳۱ و در زنان ۴/۲۶ 
سال بوده است. در زمستان ۱۴۰۱ به ترتیب تعداد 
۲ و ۶۲۲۷ مــورد ازدواج پســر و دختر کمتر از ۱۵ 
سال ســن ثبت شده است. بیشترین ازدواج مردان 
در بازه ســنی ۲۹-۲۰ساله برابر ۶۶۲۱۱ مورد بوده 
اســت. این رقم برای زنان هم در بازه سنی ۲۹-

۲۰ساله برابر ۵۳۷۸۰ مورد بوده است. همچنین در 

زمستان ۱۴۰۱ بیشترین طلاق مردان در بازه سنی 
۳۹-۳۰ســاله برابر ۲۲۱۰۷ مورد و برای زنان هم 
بیشترین رویداد طلاق در همین بازه سنی ۱۹۵۴۹ 
مورد بوده است. در فصل زمستان ۱۴۰۱ به ترتیب 
تعــداد ۲۰۷ و ۳۹۴۷ مورد طلاق مردان و زنان در 
بازه سنی ۱۹-۱۵ساله و همچنین تعداد ۲۰۶ مورد 

طلاق دختران کمتر از ۱۵ سال ثبت شده است. 
کمتریــن ازدواج به کدام شــهر تعلق 

دارد؟
با بــررسی داده ها در ســال های ۱۳۹۲ الی ۱۴۰۲ 
مشــخص می شــود که روند ازدواج در این سال ها 
نزولی بوده اســت. به طوری که تعــداد ازدواج ها از 
۷۹۵۸۵۶ مورد در سال ۱۳۹۲ به ۴۸۱۳۹۵ در سال 
۱۴۰۲ رسیــده و حدود ۳۹.۵ درصــد کاهش یافته 
اســت. در طی این سال ها رشــد جمعیت، افزایش 
نرخ بیکاری، فشارهای اقتصادی، تغییرات در سبک 
زندگی و تحصیلات جوانان و نگرانی ها درباره ثبات 

شــغلی و مســکن همگی نقشی اساسی در کاهش 
تمایل به ازدواج را ایفا کرده اند.

در بــررسی داده ها در ۷ ماه ابتدایی ســال ۱۴۰۳ 
مشاهده می شــود که بیشــترین تعداد ازدواج در 
شــهرهای تهران، مشــهد، خوزســتان، فارس و 
آذربایجان شرقی ثبت شده است. همپنین کمترین 
تعداد ازدواج به ترتیب در شهرهای سمنان، ایلام، 
کهگیلویه وبویر احمد، بوشهر و خراسان جنوبی به 

ثبت رسیده است.
براســاس داده هــای مرکز آمار بیشــتر طلاق ها در 
سال های ۱ تا ۵ سال زندگی مشترک اتفاق می افتد. 
سال های ۵ تا ۱۰ ســال نیز یکی دیگر از دوره هایی 
است که طلاق های زوجین بیشتر در آن رخ می دهد.. 
سال های ۱۰ تا ۱۵ سال نیز یکی دیگر از دوره هایی 
است که طلاق های زوجین بیشتر در آن رخ می دهد. 
کمترین مورد طلاق در ســال های ۲۵ تا ۲۹ سال از 

زندگی مشترک زوجین رخ داده است.

آمارها حاکی از افزایش طلاق در ایران است

حلقه های طلایی که پس داده می شوند

تعداد زیادی از والدین کودکان اتستیک با راه اندازی 
کارزار به تخلف هــا و کوتاهی های مدیرعامل فعلی 
انجمن اوتیســم ایــران اعتراض کرده و خواســتار 
برکناری او و پیگیری ورود غیرقانونی انجمن اوتیسم 
به حوزه درمان شــدند.  آنها راه اندازی مراکزی به نام  
خانه های امید توسط انجمن اوتیسم  را از جمله دلایل 
برکنــاری مدیرعامل انجمن اوتیســم اعلام کرده و 
می گوینــد: خانه های امید درحالی به طیف اوتیســم 
خدمات توانبخشی ارائــه می دهند که مجوزی برای 
مداخلات درمانی ندارند و این اقدامشــان  غیرقانونی 

است.
همچنین آنها رویکرد مدیرعامل انجمن اوتیســم را 
رویکردی مادی و غیرانســانی دانســته و می گویند: 
مدیرعامــل انجمن اوتیســم به دلیل ایــن رویکرد 
و همچنین نداشــتن احساس مســئولیت در مقابل 
کودکان اوتیســتیک فاقد صلاحیــت مدیریت این 

مجموعه است. 
رها مختاری، نویســنده کارزار درخواســت برکناری 
»ســعیده صالح غفاری« مدیرعامل انجمن اوتیسم 
ایران می گوید: این انجمن با کسب مجوز برای ارائه 
خدمات اجتماعی در خانه امید، از وزارت بهداشــت 
مجوز گرفته؛ اما به عنوان یک خیریه صلاحیت ورود 
به حیطه درمان را ندارد و وزارت بهداشــت هم برای 
فعالیت این انجمن در حوزه توان بخشی هیچ مجوزی 

صادر نکرده است.
انحصار اســتفاده از بســته حمایتی طیف 

اوتیسم به مراکز امید
این فعال حوزه اوتیسم ادامه می دهد: همچنین مطلع 
شده ایم انجمن اوتیسم ایران با اینکه صلاحیت ورود 
به درمان را ندارد، بسته حمایتی تخصیص داده شده به 
خدمات توان بخشی کودکان اوتیسم )مبلغ ماهیانه ۳ 
میلیون تومان ( را با بانک پاسارگاد به گونه ای قرارداد 
بسته که اســتفاده از این حمایت منوط به استفاده از 
خدمات توان بخشی خانه های امید شــده  و خانواده ها 
در صورت نیاز به ســایر موارد درمانی در دیگر مراکز 

امکان بهره مندی از این بسته را ندارند.
وی همچنیــن نداشــتن تخصص و عــدم رعایت 
اســتانداردها را از دیگر تخلف هــای رخ داده در این 
مراکــز می دانــد و می گوید: اســتاندارد مراکز ویژه 

اوتیسم داشتن ســاختمان مجهز به آسانسور و عدم 
استفاده از پله اســت؛ اما در یکی از این مراکز یکی 
از کودکان در اثر عدم تســلط کارکنان، به گونه ای از 
پله ها سقوط کرده که از ناحیه سر و دست ها به شدت 
آسیب دیده و خانــواده مدت ها درگیر روند درمانی او 

بوده اند.
به گفته مختاری در این ماجرا انجمن اوتیسم به دلیل 
نداشــتن مجوز حتی آمبولانس هم خبر نکرد؛ چون 
اگر خبــر می کرد همین اقدام، مــدرکی برای اثبات 
اهمال و نداشــتن دانش تخصصی و استانداردهای 
لازم در مرکز محســوب می شد و در صورت شکایت 

خانواده تقصیر مرکز قابل اثبات بود.
وی اضافه می کند: همچنین باز در یک مرکز دیگر، 
گفتار درمان کودک مبتلا به اوتیسم را به دلیل تکرار 
یــک کلمه تهدید به زدن تــو دهانی کرده بود و آن  
بچه به دلیل ویژگی های خاص افراد اوتیستیک کلمه 
را تکرار کــرده بود و گفتار درمان طوری بچه را زده 
بود که اتاق پر از دســتمال خونی بود و در اثر شدت 
خونریزی مادر را وارد اتاق درمان کرده و از خود مادر 

کمک گرفته بودند.
انجمن اوتیســم زیر نظر وزارت بهداشت 

شکل گرفته نه بهزیستی
مدیرکل دفتر ریاست، روابط عمومی و امور بین الملل 
ســازمان بهزیستی کشــور در مورد انجمن اوتیسم 
می گوید: این انجمن خدمات مراقبتی و توان بخشی 
انجام می دهد و مراکز خانه امید را خود انجمن بدون 
داشــتن مجوز لازم راه اندازی کرده و چند شعبه هم 

دارد.
 محمدرضا اســدی تأکید می کند: متأسفانه انجمن 
اوتیسم شــاکی های زیادی هم از سوی خانواده ها و 
هم از ســوی مراکز مرتبط دارد و جامعه هدف با این 
تصور که مجوز این انجمن توســط بهزیستی صادر 
شده شکایات خود از انجمن را نزد بهزیستی می آورند 
درحالی که انجمن اوتیســم زیر نظر وزارت کشور و 

بهداشت شکل گرفته است.
او در پاســخ به ضرورت ورود به فعالیت انجمن اوتیسم 
بیان می کند: بهزیستی به دلیل اینکه صادرکننده مجوز 
این مرکز نیست امکان مداخله در امور آن را ندارد و دو 

وزارت خانه مذکور باید پیگیر این مسئله باشند.

انجمن اوتیســم فاقد مجوز نظام پزشکی 
است

رئیس سازمان نظام پزشکی کشور هم تأیید می کند: 
انجمن اوتیســم از ما برای کار درمانی و توان بخشی 

مجوزی دریافت نکرده است.
محمد رئیس زاده می گوید: نظارت ما شــامل اعضای 
ســازمان و شــخصیت های حقیقی و حقوقی که از 
سازمان نظام پزشکی مجوز دریافت کرده اند می شود.

مدیرعامل انجمن اوتیســم نداشتن مجوز 
درمانی را رد کرد

در حالیکه دو سازمان بهزیستی و نظام پزشکی صراحتا 
اعلام کرده اند کــه برای انجمن اوتیســم هیچگونه 
مجوزی صــادر نکرده انــد، مدیرعامل ایــن انجمن 
می گوید: انجمن اوتیســم ایران هم از وزارت بهداشت 

هم از بهزیستی و هم از وزارت کشور مجوز دارد.
ســعیده صالح غفاری در پاســخ به ایــن مطلب که 
خانواده های طیف اوتیســم اظهــار می کنند انجمن 
اوتیســم مجوز ورود به درمان ندارد، ادامه می دهد: 
برگزارکنندگان کارزار فکر می کنند انجمن اوتیســم 
باید مجوز مرکز بهزیســتی را داشته باشد. در حالیکه 
اینگونه نیســت. مجوز ما از دانشــگاه علوم پزشکی 
ایران صادر شــده اما در مورد ارائه خدمات به طیف 
اوتیســم، ما با مراکزی که مجوز بهزیستی  را دارند 
همکاری می کنیــم و در واقع خدماتمان  را به مراکز 

بهزیستی برون سپاری کرده ایم .
وی در پاســخ به این ســوال که بالاخره  آیا انجمن 
از ســازمان بهزیســتی مجوز فعالیت گرفته یا خیر، 
بیان می کند: ما از بهزیســتی مجوز نداریم، بلکه به 
ســراغ مراکزی که از بهزیستی مجوز دارند می رویم 
و کودکان اوتیســتیک را تحت پوشش مراکز دارای 

مجوز بهزیستی قرار می دهیم .
گرفتن مجوز از بهزیستی ضرورت ندارد

غفاری در پاسخ به علت نگرفتن مجوز از بهزیستی، 
تصریــح می کند: ضرورتی ندارد انجمن اوتیســم از 
بهزیســتی مجوز دریافت کند چون انجمن، خدمت 
رایگان خــود را در مراکزی که مجوز بهزیســتی را 
دارند ارائــه می دهد و درمان این کــودکان درحال 
حاضــر در خانه های امید به صــورت رایگان و تحت 

عنوان توانبخشی_آموزشی انجام می شود.
مدیرعامــل انجمن  اوتیســم همچنین در خصوص 
داشــتن مجوز مداخله به درمان توســط این انجمن 
می گویــد: مگر می شــود انجمنی کــه فعالیتش در 
ســطح بین المللی اســت، با رئیس جمهــور و تمام 
وزرا و معاونانشــان دیدار دارد، ۹ هزار خانواده را در 
عضویت دارد و بسته خدمتی شــان  را طراحی کرده  

مجوز نداشته باشد؟
وی در پاســخ به این ســوال که پس علت برگزاری 
کارزار اعتراضی برای برکناری شــما چیست، ادامه 
می دهــد: برگزاری این کارزار، کار مراکز ارائه دهنده 
خدمت به طیف اوتیســم و کسانی است که خدمات 
باکیفیت و رایگان مــا منافع آنها را به خطر انداخته . 
ســایر مراکز برای هر خدمت ۴۷۰ هــزار تومان از 

خانواده های دارای فرزند اتســتیک دریافت می کنند 
کــه با فعالیــت ما خانواده هــا دیگر به ســراغ آنها 

نمی روند.
در مراکزمان مسئول فنی داریم

غفاری همچنین در پاســخ به اینکه یکی از اظهارات 
خانواده های برگزار کننده کارزار، نبود مسئول فنی در 
خانه های امید اســت، این مطلب را رد کرد و گفت: 
چنیــن چیزی امکان ندارد و در صــورت ارتکاب به 
این  امر حتما وزارت بهداشت به مسأله ورود می کرد

او در خصــوص انحصار اســتفاده از بســته حمایتی 
کودکان طیف اتیســم به خانه هــای امید نیز گفت: 
بســته خدمتی اوتیســم مصوب وزارت بهداشت و 
تعریــف کننده خدمات اســتاندارد مــورد نیاز طیف 
اوتیســم است که هزینه آن توسط خیرین و صندوق 
حمایــت از بیماران خــاص و صعب الــعلاج تأمین 
می شــود و به جرأت می گویم خانه هــای امید تنها 
مراکزی هستند که مطابق اســتاندارد بسته خدمتی 

وزارتخانه عمل می کنند.
انجمن  از فعالیت  رئیس هیــأت مدیــره 

بی خبر است
درحالی کــه تعداد زیــادی از خانواده هــای فرزندان 
مبتلا به اوتیســم نارضایتی خــود از تخلف و اهمال 
مدیرعامل این انجمن را اعلام کرده و مدت هاســت 
شکایت خود را بیان و پیگیری می کنند، رئیس هیات 
مدیره انجمن اوتیســم ایران از نحوه خدمات دهی در 

خانه های امید ابراز بی اطلاعی می کند.
دکتر جغتــایی که ید طــولایی در فعالیت در حوزه 
توان بخــشی معلــولان دارد و در برای جامعه هدف 
بهزیستی فرد نام آشنایی است، با اینکه عضویت خود 
در هیأت مدیره انجمن اوتیســم را تأیید می کند؛ اما 
به خبرنگار خبر آنلاین صرحتأ اعلام می کند که هیچ 

اطلاعی در خصوص فعالیت خانه امید ندارد.
وی در حالی نســبت به فعالیت انجمن اوتیسم ابراز 
بی اطلاعی و از مصاحبــه امتناع می کند که به دلیل 
مسئولیت خود در این انجمن وظیفه بررسی تک تک 
فعالیت های انجمن را دارد و چه بســا مجوز برخی از 
فعالیت های انجمن در اختیار جایگاه ریاســت رئیس 
هیأت مدیره اســت و این واکنش جغتایی در ســلب 

مسئولیت از خود جای سؤالات زیادی دارد.
کمیته حقیقت یاب وارد شود

مختــاری،  نویســنده کارزار درخواســت برکناری 
مدیرعامل انجمن اوتیســم ایــران توضیح می دهد: 
در ادامه اتفاقات ناگواری کــه برای بچه های مبتلا 
به اوتیســم رخ داده و بــا اطلاع از نداشــتن مجوز 
توان بخشی در خانه هــای امید، با برگزاری کارزاری 
خواســتار برکناری مدیرعامل انجمن اوتیسم ایران 
هستیم و علاوه برآن گزارش هایی خطاب به معاونت 
درمان و رئیس کمیسیون بهداشــت و وزیر کشور و 
چندین نهاد دیگر تنظیم کرده و تحویل داده ایم و در 
همه آنها، اعتراض خود را به کشسانی مفهوم نظارت 
بر حوزه سلامت اوتیســم اعلام و خواســتار معرفی 

افراد دخیل در این تخلف شده ایم.

درخواست خانواده های اوتیستیک برای برکناری 
مدیرعامل انجمن اوتیسم



برگزاری دوره بازآموزی کمک های اولیه 
در هرمزگان؛ ارتقای مهارت های امدادی 

در میدان عمل
دوره بازآموزی کمک های اولیه برای ۹۰ نفر از داوطلبان، نجاتگران و 

اعضای تیم سحر در هرمزگان در حال برگزاری است.
به گزارش روابط عمومی جمعیت هلال احمر استان هرمزگان، مهدی 
خادمی، سرپرست معاونت آموزش و پژوهش این جمعیت از برگزاری 
دوره آمــوزشی بازآموزی کمک های اولیــه ویژه ۹۰ نفر از داوطلبان، 

نجاتگران و اعضای تیم سحر خبر داد.
وی با اشــاره به اهمیت ارتقای دانــش و مهارت های امدادی، اظهار 
داشت: این دوره آموزشی به صورت منطقه ای در شرق و غرب استان 
در حال برگزاری اســت که شهرستان های میناب و بندرلنگه میزبانی 

آن را بر عهده دارند.
خادمی هدف از اجرای این دوره را افزایش توانمندی نیروهای امدادی 
در مواجهه با حوادث و سوانح عنوان کرد و افزود: با توجه به ضرورت 
آمادگی مســتمر نیروهای داوطلب و نجاتگران، این دوره ها به صورت 
دوره ای و مســتمر برگزار می شــود تا ســطح آمادگی و مهارت های 

عملیاتی افراد افزایش یابد.
وی در پایــان بر تــداوم این آموزش ها و اهمیــت نقش داوطلبان و 
نجاتگــران در حوادث تأکید کرد و افزود: امیدواریم با برگزاری چنین 
دوره هایی، شــاهد افزایش توان عملیــاتی و حضور مؤثرتر نیروهای 

امدادی در زمان بحران باشیم.

هرمزگان رتبه برتر معماری مدارس ایران 
را کسب کرد

اســتان هرمزگان هفت رتبه برتر معماری مــدارس را در چهارمین 
همایش بین المللی مدرسه ایرانی، معماری اسلامی ایرانی کسب کرد

به گزارش امگاه ایرنا از روابط عمومی اداره کل نوســازی، توســعه و 
تجهیز مدارس هرمزگان، در بخش مــدارس اجرایی از ۶ طرح برتر 
ارائه شــده همایش یاد شده، چهار طرح شامل مدرسه شهید جمهور 
رییسی بندرکنگ و مدرســه فاطمیه بندر کنگ به عنوان طرح برتر و 
مدرسه ابن سینا بندرعباس و مدرسه انرژی اتمی بندرعباس شایسته 

تقدیر به هرمزگان اختصاص یافت.
همچنین در بخش طراحی حرفه ای نیز هنرستان علوم و فنون دریایی 
بندر کنگ و در بخش طراحی بســتر روستایی نیز مدرسه ۶ کلاسه 

زنگارد شایسته قدردانی  شدند.
نوســازی مدارس هرمزگان پس از کســب رتبه نخست کشوری در 
جذب خیران طی ســال ۱۴۰۳ ، بار دیگر با کســب هفت رتبه برتر 
در همایــش بین الملل معماری مدارس، ســال به یادماندنی را برای 

استان رقم زد.
مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس هرمزگان، با اشاره به 
اینکه اســتان هرمزگان در معماری مدارس کشــور صاحب سبک و 
در زمره برترین اســتان های کشور قرار دارد و کیفیت بخشی معماری 
مدارس این اســتان در دســتور کار دولت چهاردهم است، گفت: در 
معماری و طراحی مدارس هرمزگان به اســتانداردها، سازگاری بنا با 
اقلیم، بهره گیری از معماری بومی با حفظ محیط زیســت، استفاده از 
دانش روز، توجه به ســلیقه، ســن و مقطع تحصیلی دانش آموزان و 
طراحی اماکن ورزشی، فرهنگی و مهارتی با هدف پرورش استعدادها 

توجه ویژه شده است.
مهــدی باوقار زعیمی با اشــاره به اینکه کیفیــت بخشی در احداث 
فضاهای آمورزشی در اولویت نوسازی مدارس هرمزگان و دولت وفاق 
اســت، ابراز کرد: در معماری مدارس علاوه بر احداث کلاس درس، 
فضاهــای ارتباطی، فضاهای پشــتیبانی، اداری، خدماتی، فضای باز، 

فضاهای پاتوقی، محوطه و حیاط نیز احداث می شود.
وی ابراز کرد: این عوامل موجب شده تا نوسازی مدارس هرمزگان در 
سومین همایش بین المللی »مدرسه ایرانی، معماری ایرانی« در بخش 
طراحی حرفه ای مدارس در بســتر روستایی و شهری به ترتیب مقام 

نخست و دوم کشور را به خود اختصاص دهد.

واژگونی کامیون حامل ماهی در جاده 
مرزی سومار منجر به فوت راننده شد

واژگونی کامیون حامل بار ماهی در جاده مرزی گیلانغرب _ ســومار 
در غرب کرمانشاه منجر به فوت راننده آن شد.

فرمانده پلیس راه گیلانغرب ســه شنبه شب در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا با تایید این خبر گفت: در جریان این حادثه امروز در جاده زرنه به 
سومار در حوزه استحفاظی گیلانغرب یک دستگاه کامیون حامل بار 
ماهی به مقصد مرز ســومار در حرکت بود که بر اثر ناتوانی راننده در 
کنترل کامیون به دلیل سرعت زیاد واژگون و راننده در دم فوت شد.

سرهنگ جوهر آزادخانی افزود: نیروهای امدادی و ماموران پلیس راه 
با حضور در محل حادثه جسد متوفی را تحویل پزشکی قانونی دادند

وی از رانندگان وســایط نقلیه خواست تا با رعایت قوانین و مقررات 
راهنمایی و رانندگی و پیوستن به پویش نه به تصادف، سفری امن و 

ایمن را برای خود و دیگر سرنشینان رقم بزنند.
شهرســتان ۷۲ هزار نفری گیلانغرب در غرب کرمانشاه دارای ۵۰۰ 
کیلومتر جاده اســت که ۳۱۰ کیلومتر آن اصلی و ۱۹۰ کیلومتر فرعی 

است.
بخش سومار در فاصله ۹۰ کیلومتری شهر مرزی قصرشیرین با عراق 

افزون بر ۸۶ کیلومتر مرز دارد.
این بخش دارای ۲ شهر سومار و نفت شهر و ۱۳ روستاست.

خبر

سفیر ایتالیا در ایران:

ظرفیت های اقتصادی زیادی برای 
همکاری با اصفهان وجود دارد

ســفیر ایتالیا در ایران با بیان اینکه ظرفیت های اقتصــادی زیادی برای همکاری با 
اصفهــان وجود دارد، گفت: آمادگی لازم برای همــکاری در هفته فرهنگی اصفهان 

را داریم.
پائولا آمادئی روز ششم اســفندماه در دیدار با علی قاسم زاده شهردار اصفهان با بیان 
اینکه ســابقه فرهنگی میان ایتالیا و ایران به زمان هــای دور بازمی گردد، اظهارکرد: 
طی ســال های گذشته از میان ۹ گروه باستان شــناس ایتالیایی که در ایران مشغول 
فعالیت هستند، دو گروه در اصفهان هستند و در بازدیدی که از مسجد جامع اصفهان 
داشــتم مشاهده کردم که علاوه بر اسامی باستان شناســان و معماران ایرانی، اسامی 
باستان شناســان ایتالیایی نیز در مسجد نوشته شده اســت که نشان می دهد فعالیت 

باستان شناسان ایتالیایی مفید بوده است.
وی افزود: اگر دولت ایران موافق باشــد، می توانیم این همکاری را ادامه دهیم و تمام 

پروژه ها را به صورت مشترک و کنار هم پیش ببریم.
ســفیر ایتالیا با اشــاره به برگزاری جلســه نمایندگان و تجار ایرانی در اتاق بازرگانی 
اصفهان خاطرنشــان کرد: در این جلسه متوجه شدم که ظرفیت های اقتصادی زیادی 

برای همکاری با اصفهان وجود دارد.
وی فعالیت های دانشــگاهی را بخش دیگــری از زمینه تعامل میان ایتالیا و اصفهان 
دانست و افزود: می توانیم همکاری های علمی و دانشگاهی را توسعه دهیم؛ دانشجویان 
ایرانی ایتالیا را برای ادامه تحصیل انتخاب کردند و کشور ایتالیا نیز بورسیه هایی برای 

دانشجویان ایرانی در نظر می گیرد.
آمــادئی با بیان اینکه علاقه داریم با بازرگانــان ارتباط کاری برقرار کنیم، تاکید کرد: 
آمادگی لازم برای همکاری در هفته فرهنگی اصفهان را داریم؛ ســفیر ایران در ایتالیا 

نیز در خدمت وزارت امور خارجه است تا مقدمات این امر را فراهم کنیم.

معرفی پتروشیمی پردیس به عنوان حامی برتر 
جشنواره بین المللی خوارزمی

در آیین تجلیل از برگزیدگان سی وهشــتمین جشنواره بین المللی خوارزمی و بیست و 
ششــمین جشنواره جوان خوارزمی، شرکت پتروشیمی پردیس به عنوان حامی برتر و 

پژوهشگر ارشد این شرکت، به عنوان سفیر برتر این جشنواره معرفی شدند.
آییــن معرفی و تجلیــل از ۱۸ برگزیده جشــنواره های خوارزمی شــامل ۹ برگزیده 
سی وهشتمین دوره بین الملل و ۹ برگزیده بیست و ششمین دوره جوان با حضور دکتر 
مســعود پزشــکیان رئیس جمهور، حسین سیمایی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری و 
جمعی از پژوهشگران و دانشگاهیان در سالن اجلاس سران جمهوری اسلامی برگزار 

شد. 
این جشــنواره بین الملــلی در محورهای اصلی پژوهش های بنیــادی، پژوهش های 
کاربــردی، طرح های توســعه ای و نوآوری و اختــراع در ۱۸ گروه تخصصی در همه 

زمینه های علمی و فنی به جز علوم انسانی برگزار می شود.
پتروشیمی پردیس که برای دومین ســال متوالی بــه عنوان حامی علمی و مالی این 
جشــنواره فعالیت کرده است، از سوی سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران به 
عنوان حامی برتر جشنواره بین المللی خوارزمی انتخاب شد و موفق به دریافت تندیس 
ویژه حامی برتر گردید. همچنین، از دکتر اعظم نامداری، پژوهشگر ارشد این شرکت 
و ســفیر جشنواره خوارزمی در منطقه عسلویه و کنگان، به عنوان سفیر برتر تقدیر به 

عمل آمد.
شرکت پتروشیمی پردیس، به عنوان بزرگترین مجتمع تولیدکننده آمونیاک و اوره در 
خاورمیانه، بخش قابل توجهی از بودجه مســئولیت های اجتماعی خود را به حمایت از 
فعالیت های علمی، پژوهشی و آموزشی اختصاص داده است. این شرکت با مشارکت 
در چنین رویدادهای علمی، گام های مؤثری در راســتای توســعه دانش و فناوری در 

کشور برداشته است.
این موفقیت ها نشــان دهنده تعهد پتروشیمی پردیس به ارتقــای جایگاه پژوهش و 
نوآوری در ســطح ملی و بین المللی اســت و نقش این شــرکت را به عنوان یکی از 
پیشــگامان صنعت پتروشیمی در حمایت از توسعه علمی کشور بیش از پیش برجسته 

می سازد.

کسب رتبه دوم پیشرفته تحقیق و توسعه صنایع 
کشور توسط شرکت نفت ستاره خلیج فارس

شــرکت نفت ستاره خلیج فارس در شــانزدهمین همایش تحقیق و توسعه صنایع و 
معادن ایران موفق به کســب رتبه دوم پیشــرفته واحد تحقیق و توسعه کشور شد و 

تندیس برتر این حوزه را دریافت کرد.
به گزارش روابط عمومی و بین الملل شرکت نفت ستاره خلیج فارس، این همایش که 
با محوریت “اکوسیســتم صنعتی - اکوسیستم نوآوری، هم افزایی برای جهانی شدن” 
برگزار شد، به ارزیابی عملکرد واحدهای تحقیق و توسعه شرکت های صنعتی و معدنی 
کشــور پرداخت که شرکت نفت ســتاره خلیج فارس با ارائه دستاوردهای نوآورانه و 
اقدامات مؤثر در حوزه تحقیق و توسعه، توانست در میان شرکت های پیشرو این حوزه 

قرار گیرد و افتخاری دیگر را برای صنعت پالایشی کشور رقم بزند.
این موفقیت در حالی به دســت آمده اســت که شرکت نفت ســتاره خلیج فارس در 
ســال های اخیر با تمرکز بر نوآوری و توســعه فناوری های پیشــرفته، نقش مهمی 
در ارتقای صنعت پالایش و افزایش بهره وری ایفا کرده اســت. تلاش های مســتمر 
متخصصان و کارکنان این شــرکت در حوزه تحقیق و توسعه، عاملی تعیین کننده در 

کسب این جایگاه برتر بوده است.

احقاق حقوق عمومی با آزادسازی 
قطعه زمینی در محله آبک

شــهرداری منطقه یک در یک اقدام مثبت برای احیــای حقوق عمومی، قطعه 
زمینی که بیش از یک دهه تصرف شــده بود را با دستور مقام قضایی، در محله 

آبک آزادســازی و به محدوده حریم عمومی شهر بازگرداند.
به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه یک، بهمن ابره دری شهردار ناحیه 
ســه منطقه یک گفت: آزاد سازی این زمین با توجه به اهمیت حفاظت از حقوق 
شــهروندان، با همکاری نهادهای مختلف انجام و بیش از ۲ هزار مترمربع زمین 
در محله آبک انتهای خیابان شــکیبایی در مسیر کوهنوردی کلکچال آزاد شد. 

وی با اشــاره به اینکه اقدام فوق  نمادی از تلاش شهرداری برای احیای حقوق 
عمومی و بازگرداندن فضاهای عمومی به شــهروندان اســت گفت: با همراهی 
مقام قضایی و تلاش همکاران ما در شــهرداری، ایــن زمین که مدت ها تحت 
تصرف یک شرکت بوده، به حریم عمومی بازگشت و امیدواریم این تغییر بتواند 

به بهبود کیفیــت مسیرهای کوهنوردی این منطقه کمک کند.

خبر

وزیر اقتصاد با اشــاره به مذاکراتی که در 
حاشیه کنفرانــس فرصت ها و چالش های 
اقتصادهای نوظهور در عربســتان داشته 
اســت گفت: تاب آوری ایران در ۷ ســال 
تحریم برای مقامات سایر کشورها و حتی 
مســئولان صندوق بین المللی پول جالب 

توجه است.
دکتر عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی 
با اشاره به ســفری که اخیراً به عربستان 
برای شــرکت در کنفرانــس چالش ها و 
داشــت،  نوظهور  اقتصادهای  فرصت های 
اظهار کــرد: این کنفرانس که از ســوی 
وزارت دارایی عربستان سعودی و همچنین 
صندوق بین المللی پول برگزار شد، محور 
مهــمی برای بحث داشــت و آن هم تاب 
نقــش همکاری های  و  اقتصادهــا  آوری 
اقتصادی برای ایجاد پیشــرفت و غلبه بر 
فشارها، ریسک ها، شوک ها و التهاباتی که 

در اقتصادها ایجاد می شود. 
وزیر اقتصاد گفت: در حاشیه این اجلاس 
حداقل با ۹ وزیــر، رئیس بانک مرکزی و 

و  توســعه ای منطقه  بانک های  روســای 
مسئولان صندوق بین المللی پول دیدار و 

گفتگو داشتیم. 
وزیر اقتصاد یادآور شــد: دو نکته در این 
دیدارها مهم بود؛ اول اینکه در هفت سال 
گذشــته جمهوری اسلامی ایران توانسته 
علیرغم فشــارها، تاب آوری خود را نشان 
دهد و طرف هــای مذاکره آن را به عنوان 
یک نمونه قابل بررسی مطرح می کردند و 

برای آنها جالب توجه بود. 
همتی یادآور شد: نکته دوم اینکه همکاری 
اقتصــادی منطقه ای بــدون حضور ایران 
معنای خــود را از دســت می دهد؛ چون 
همــکاری منطقــه ای را از خلیج فارس تا 
آسیای میانه می دیدند که حلقه وصل آن 

جمهوری اسلامی ایران است. 
وزیر اقتصــاد تصریح کرد: بــا مذاکراتی 
و بحث هایی که داشــتیم بــه این نتیجه 
رسیدیــم که بــا توجه بــه نظریه رئیس 
جمهور مبنی بر اینکه ما در شرایط فشار 
بــر همکاری های  حداکثری تاکیدمان را 

اقتصادی کشــورهای منطقه، دوســت و 
همســایه بگذاریم می توانیم این مراحل را 

هم پشت سر بگذاریم. 
همتی اظهار کرد: نکته ای که با دوســتان 
سعودی و سایرین مطرح کردم این بود که 

لازمه همکاری هــا و روابط سیاسی پایدار 
این اســت که گســترش روابط اقتصادی 
داشته باشیم؛ صحبت های مقدماتی برای 
گسترش همکاری ها انجام شد و انشاالله در 

آینده نتایج آن مشهود خواهد بود.

وزیر اقتصاد: 

گسترش همکاری های اقتصادی برای بهبود روابط سیاسی
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 رئیس اتاق بــازرگانی ایران و کویت 
در نشست مشترک این اتاق با معاون 
وزیر اقتصاد گفــت: دیپلماسی فعال 
اقتصادی راهکاری مناســب و عملی 
برای جذب ســرمایه گذار و خروج از 
بحران های اقتصادی ، رکود تجارت 

و سرمایه گذاری است.
 در نشســتی که با حضــور اعضای 
هیئت مدیره و دبیرکل اتاق مشترک 

بازرگانی ایــران و کویت با ابوالفضل 
کوده ئی معاون وزیر اقتصاد و رئیس 
ســازمان ســرمایه گذاری و کمک 
های اقتصادی و فــنی ایران برگزار 
شــد، راهکارها و موانع جذب سرمایه 
گذاری خارجی مــورد بحث و تبادل 

نظر قرار گرفت.
 ابراهیــم غلام زاده دراین خصوص 
اظهار داشــت : نشست اتاق مشترک 

بازرگانی ایران و کویت با معاون وزیر 
اقتصاد ســازنده و تخصصی بود و به 
بررسی چالشها و فرصت های سرمایه 
گذاری خــارجی در ایران پرداخت که 

نتایج ارزنده ای را درپی داشت.
 وی به موضوعات مهم مطرح شــده 
دراین نشســت اشــاره کرد و افزود: 
اصلاح قوانین تملک و مالیات بر ارث 
بررسی موانع تحریمی  اتباع خارجی، 
در نقــل و انتقال ســرمایه، تضمین 
امنیت سرمایه گذاری و ایجاد مشوق 
های پایدار ، بیمه نرخ ارز برای کاهش 
ریسک سرمایه گذاری خارجی مطرح 

و مورد بررسی قرار گرفت.
 رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران 
و کویت شــناخت نیازها و انتظارات 
ســرمایه گذاران برای جذب مؤثرتر 
ســرمایه خارجی را از دســتاوردهای 
مهم این نشســت برشــمرد و تاکید 
کرد: دراین نشست پس از تبادل نظر 

و بررسی شیوه ها و راهکارهای موثر 
جذب ســرمایه گذاری خارجی،تفاهم 
نامه همکاری بین اتاق بازرگانی ایران 
و کویت و سازمان ســرمایه گذاری 
ایــران تنظیم و به امضــای طرفین 

رسید. 
غلام زاده همچنین اعطای کارگزاری 
جــذب ســرمایه گذاری خــارجی از 
کویــت به اتــاق ایــران و کویت را 
اقــدام موثردیگری دانســت که می 
تواند مسیــر جدیدی را برای افزایش 
تعاملات اقتصادی و جذب ســرمایه 
گذاری خارجی و تقویت روابط تجاری 

میان ایران و کویت باز کند.
 این فعال اقتصادی گفت : گسترش 
نیازمند  اقتصــادی  هــای  همکاری 
اقدامات عملی و حمایت های هدفمند 
است و چنین اقداماتی آغاز یک مسیر 
تازه و گامی نو و آینده دار در توســعه 

سرمایه گذاری خارجی خواهد بود.

سفیر جمهوری اسلامی ایران در دهلی نو با 
تاکید بر شفاف ســازی فعالیت های تجاری 
کشورمان گفت : امروز بازار کشور هندوستان 
خریــدار محصــولات کشــاورزی از جمله 
حبوبــات و خرمای ایرانی اســت که باید در 

این زمینه برای صادرات برنامه ریزی کنیم.
به گزارش ایرنا، ایرج الهی روز ســه شنبه در 
یک سخنرانی وبیناری در همایش تجارت با 
هند که به میزبانی اتاق بازرگانی البرز برگزار 
شد، اظهار کرد: براســاس آخرین آمار، نرخ 
رشــد هند در ســال ۲۰۲۴ حدود ۶.۶ درصد 
بوده و در ســال های آینده به بیشــتر از این 
مقدار خواهد رسید، این کشور در حال حاضر 
چهارمین اقتصاد بزرگ جهان است و به یکی 
از بزرگ ترین بازارهای هدف صادرات ایران 

تبدیل شده است.
سفیر جمهوری اسلامی ایران در هند افزود: 

حجــم اقتصاد هند در ســال مالی گذشــته 
حــدود۷.۳ تریلیون دلار بــوده و پیش بینی 
می شــود این رقــم در ســال ۲۰۲۴ به ۵.۴ 
تریلیون دلار برســد، مبــادلات تجاری این 
کشور در سال ۲۰۲۳ نیز بیش از یک تریلیون 

و ۶۳۰میلیون دلار برآورد شده است.
چشم انداز مبادلات تجاری ایران و هند

الــهی با بیــان اینکه هند اکنــون هفتمین 
صادرکننده کالا به ایران اســت، گفت: سهم 
ایران در واردات کالاهای هندی در سال های 
اخیــر با کاهش همراه بوده و نیاز اســت که 
روابط تجاری با این کشــور در آینده افزایش 

یابد.
وی در ادامه با اشــاره بــه ویژگی های مهم 
بازار هند بیان کرد: اقتصاد هند در حال رشد 
است و طبقه متوســط این کشور به سرعت 
در حال افزایش است، این امر به معنی رشد 

مصرف کالاهای خانگی و مصرفی است که 
فرصــتی بزرگ برای صــادرات محصولات 
ایرانی به هند به ویژه در بخش کشــاورزی 

فراهم می آورد.
الهی با بیان اینکه مصرف کنندگان هندی از 
کشــش قیمتی بالا برخوردار هستند، عنوان 
کرد: این بدان معنا است که تغییرات قیمتی 
کالاهای مصــرفی می تواند میزان خرید آنها 
را به طور قابل توجهی تحت تاثیر قرار دهد.

ســفیر جمهوری اسلامی ایــران در هند در 
بخــش دیگری از ســخنانش گفت: یکی از 
ویژگی هــای مهم بازار هنــد، تقاضای بالا 
برای محصولات کشاورزی است، این کشور 
سالانه بیش از ۲.۵ میلیارد دلار حبوبات وارد 
می کند و ایران می تواند در این زمینه ســهم 
بیشتری داشته باشد. اکنون صادرات خرما و 
دیگر خشــکبار از ایران به هند قابل افزایش 

است.
الهی تاکید کرد: بخش کشــاورزی اکنون به 
ســتون فقرات روابط اقتصادی ایران و هند 
تبدیل شــده اســت و باید ضمــن توجه به 
صادرات محصولات کشاورزی در واردات نیز 
بر روی کالاهای صنعتی و ماشین آلات مورد 
نیاز تولید و صنعت کشور تمرکز داشته باشیم

تعرفه هــا و تحریم ها چالــش روابط تجاری 
ایران و هند

ســفیر ایــران در هندوســتان همچنین به 
چالش هــای موجــود در زمینــه تعرفه های 
گمرکی اشــاره کــرد و گفت: هنــد یکی از 
کشورهایی است که تعرفه های بالایی دارد، 
این موضوع نه تنهــا برای ایران، بلکه برای 
بسیاری از کشورهای دیگر نیز صادق است؛ 
با این حــال تلاش هــایی در جهت کاهش 

تعرفه ها در برخی اقلام انجام شده است.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و کویت مطرح کرد:

 دیپلماسی فعال اقتصادی، راهکاری مناسب برای 
جذب سرمایه گذار است

سفیر ایران در دهلی :

بازار هندوستان طالب محصولات کشاورزی ایران است
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نکوداشت نویسنده 
کودک ونوجوان در رادیو 

همدلی: معاون صدا در آیین نکوداشت محمد میرکیانی، او را انسانی صریح، 
با اخلاق، شجاع و مهربان معرفی کرد که قصه های تاثیرگذار در حوزه کودک 

و نوجوان می نویسد.
آیین بزرگداشــت محمد میرکیانی نویسنده کودک و نوجوان دوشنبه ششم 
اسفند به همت رادیو فرهنگ در سالن اجتماعات معاونت صدای رسانه ملی 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی معاونت صدا، علی بخشی زاده معاون صدای رسانه 
ملی در آیین نکوداشــت محمد میرکیانی ضمن اشاره به نمایش قهرمانانه 
مردم در مراســم تشییع ۲ دبیر کل شهید حزب الله گفت: یک رسانه موفق 
چهار ضلع دارد و اولین آن ســرمایه انسانی خلاق، متعهد و تلاشگر است. 
دومین ضلع مدیریت منسجم است که این سرمایه انسانی را به سمت هدف 

هدایت کند. ۲ ضلع دیگر تجهیزات و آموزش نیروی انسانی است.
او گفت: محمد میرکیانی هیچ کار به ظاهر ســاده ای را ساده نمی انگارد و در 

هر کاری گویی در مرکز جهان است و بی ریا یافته هایش را منتقل می کند.
معاون صدا مدیر موفق را مدیری عنوان کرد که انرژی را هدر ندهد و بهترین 

بهره برداری را از زمان داشته باشد.
او افزود: میرکیانی چنین مدیری اســت. او ســه گام توصیف از عناصر مهم 
و تاثیرگذار همچون طراحی وضعیت مطلوب و راهکار حرکت رو به رشــد 
و همچنین شــناخت اولویت ها و شناخت نقطه حرکت را در حوزه مدیریت 

به همه ما یاد داد.
بخشی زاده در ادامه محمد میرکیانی را انســانی صریح و با اخلاق، شــجاع 
و مهربــان معرفی و بیان کرد: میرکیانی بسیار پرکار اســت و در مدیریت و 
نویسندگی فردی تاثیرگذار است و عصاره اثربخش نویسندگی در رسانه است

سیــد مرتــضی کاظمی دینان مدیــر رادیو فرهنگ در این مراســم ضمن 
گرامیداشت یاد شهدای مقاومت گفت: میرکیانی، استادی بی نظیر در عرصه 
نویســندگی و مدیریت در رسانه اســت و بیش از چهل سال است که این 
شخصیت ارزشمند و ممتاز در حوزه نویسندگی فعالیت دارد. ما وظیفه داریم 

یک عمر تلاش او را ارج نهیم.
او ادامه داد: »قصه ظهر جمعه«، خاطره و تجربه مشــترک نسلی است که 
تکرارناپذیر اســت و در امتداد آن همچنان در سیما با نویســندگی در حوزه 

کودک و نوجوان شاهد فعالیت محمد میرکیانی هستیم.
مدیر رادیو فرهنگ با تاکید بر اهمیت و حساسیت نگارش آثار برای کودکان 
و نوجوانان افزود: تولید محتوای ادبی برای کودک و  نوجوان بسیار مهم است، 
زیرا امروز بازار کتاب کودک  و نوجوان در دســت ترجمه آثار خارجی است و 

دغدغه میرکیانی در این زمینه جای تقدیر دارد.

روس ها در تهران نواختند
همدلی؛ گفته می شــود که مهم ترین عامل صدادهی خوب یک ارکســتر، 
رهبر ارکســتر اســت؛ به گونه ای که اگر رهبر توانایی کافی را داشته باشد 
حتی طی یا دو جلســه هم می تواند یه گونه ای با نوازندگان تمرین کند که 
نتیجه کار قابل قبول باشد! مصداق همین امر اجرای کنسرت شامگاه گذشته 
ارکستر سمفونیک تهران و ارکستر مجلسی نوین سازمان فیلارمونیک سنت 

پیترزبورگ است.
ایسنانوشت: ارکســتر مجلسی نوین سازمان فیلارمونیک سنت پیترزبورگ 
شامگاه گذشــته )شنبه ۶ اســفند( در حالی روی صحنه تالار وحدت رفت 
که نوازندگان ارکســتر سمفونیک تهران نیز همراه آنها بودند و رهبری این 

کنسرت را یاروسلاو زابویارکین برعهده داشت. 
درحقیقت تیم روسی، روز گذشته به تهران رسید، طی دو نوبت در همان روز 
برگزاری کنسرت با ارکستر سمفونیک تهران تمرین کرد و در نهایت اجرایی 

قابل قبول را به نمایش گذاشت.
اما شــاید این سوال ایجاد شود که مگر می شود دو گروهی که تا به حال با 
هــم کار نکرده اند، به همین راحتی بتوانند آثار بزرگانی همچون موتزارت و 
چایکوفسکی را بنوازند؟ که در پاسخ باید گفت بله؛ چراکه این رهبر ارکستر 
است که نتیجه کار را تعیین می کند. اگر رهبر ارکستر رپرتوارهای زیادی بداند 
و بر کار خود مسلط باشد، همچنین نوازندگان  هم در سطح قابل قبولی باشند، 

حتی با دو جلسه تمرین هم می توان نتیجه ای قابل قبول ارائه داد. 
حال همین می شــود که کنسرت شامگاه دوشــنبه حتی باوجود مشکلات 
آکوستیک تالار وحدت و البته سازهای قدیمی ارکستر، کاری تمیز و خوش 

صدا است اما در کنسرتی دیگر این اتفاق نمی افتد.
در این کنســرت آثار »کامارینسکایا« و »والس فانتزی« از میخائیل گلینکا 
آهنگســاز روس، »نوکتورن« و »واریاسیون های روکوکو« برای ویلنسل و 
ارکستر از از پیتر ایلیچ چایکوفســکی، »سمفونی شماره ۴۰« اثر ولفگانگ 
آمادئوس موتزارت آهنگساز اتریشی و »مرثیه« برای ویلنسل اثر بهزاد عبدی 

اجرا شد.
رپرتوار این کنسرت که متنوع بود، یکی از نقاط عطف اجرایی آن، اثر موتزارت 
بود؛ چراکه تا پیش از اجرای این قطعه گویی ســالن هنوز به ثبات نرسیده 
باشد و همچنان شاهد ورود و خروج مخاطبان به سالن و البته کوبیده شدن 
درها به هم بودیم اما هنگام اجرای این قطعه که خود یکی شــنیدنی ترین 
آثار موتزارت اســت تقریبا همگان با دقت خاصی محو شنیدن این شاهکار 
موسیقی بودند، به گونه ای که حتی تقریبا صدای فلاش دوربین عکاســان 

هم به گوش نمی رسید.
با این وجود یکی دیگر از مشــکلات این کنسرت، همان مسئله همیشگی 
دست زدن بین موومان ها بود، به گونه ای که در زمان اجرای والس فانتزی، 
باوجود کوتاه بودن توقف بین موومان ها صدای تشــویق به گوش می رسید 

ولی نیمه کاره رها می شد! 
یکی دیگر از نکات جالب این کنسرت، همراهی دیمیتری گاننکو در ۳ قطعه 
با ارکستر به عنوان سولیست ویلنسل بود که البته اجرایی تمیز و مسلط را از 

خود به نمایش گذاشت.

خبر

همدلی: شاید خیلی زودتر از همه صدای مسعود فراستی 
درآمد. وقتی پشــت دوربین در صفحه اینستاگرامی خود 
قرار گرفت و این طور به خبر توقیف ســریال »تاسیان« 
ســاخته تینا پاکروان واکنش نشــان داد: راجع به سریال 
تاسیان حرف می زنیم. ســه قســمت آن آمده و دیدید؛ 
بقیه اش روی هواســت. چرا روی هواســت؟ برای اینکه 
ممیزی نمی گذارد یک ســریال تاریــخی قبل از انقلابی 
آبرومند بیاید و ملت ببینند مبادا که این آشــغال هایی که 

دارند، دیده نشود درواقع اصلش این است...
ایــن واکنش از مردی که همه ســاخته های سینمایی را 
کاغذی و مقوایی می دانــد و درباره هر فیلمی که حرف 
می زند )به غیراز ســاخته های هیچکاک( به نظرش »در 
نیامده اســت« تعجب بسیاری را موجب شد و این سوال 
به ذهن آنهایی که این سریال را ندیده و دنبال نکرده اند، 
آمد که مگــر پاکروان در »تاسیان« چه کرده و چه گفته 
که تمام قواعد نقد مسعود فراستی مرد نه چندان محبوب 
سینما، به یک باره کنار رفته و این طور تمام قد از آن دفاع 
کرده اســت. به هرروی آن طور که اعلام شده این سریال 
متوقف شــده و آن طور که از شواهد برمی آید، بعید است 
تصمیم جدیدی درباره آن اخذ شود. شاید به دلیل همین 
احتمال بوده باشــد کــه کارگردان آن نیز پــا به میدان 

گذاشته و از ساخته خود دفاع کرده است.

 کارگردان از ناگفته ها می گوید
تینــا پاکروان درباره این موضوع گفته اســت: آنچه علیه 
ســریال »تاسیــان« شــاهد بودیم، به طرز مشــهودی 
سازمان دهی شده اســت. عوامل این سریال نزدیک دو 
ســال تلاش کرده اند تا اثری را به سرانجام برسانند که 
مردم آن را دوست داشــته باشند، آن وقت گروهی از سر 
انگیزه ای کــه نمی دانم آن را بخل و حســادت بدانم یا 

ترس، این هجمه را به راه انداخته اند.
تینا پاکروان، کارگردان ســریال »تاسیان« در واکنش به 
انتشــار خبر توقیف انتشار این ســریال توسط رسانه قوه 
قضائیه، در گفتگــویی مواضع خود را اعلام کرد و گفت: 
واقعیت این اســت که در طول دوران فعالیت حرفه ای ام 
در این کشــور، تاکنون با چنین تجربه ای مواجه نشــده 
بودم؛ اینکه چیزی را تا این اندازه غلط بفهمند و با همین 
برداشــت غلط هم کارشان را جلو ببرند!  من ازآنجایی که 
خــودم در حــوزه نقد فیلــم کار کرده ام، معنــای نقد را 
می فهمم و کاملا این موضوع را درک می کنم که ممکن 
است عده ای یک سریال را دوست داشته باشند و عده ای 
دیگر به اجزای آن مانند کارگردانی، بازیگری و فیلم نامه 
نقد داشته باشند. ولی اینکه هجمه و پرونده سازی شکل 
بگیرد، به  نظرم هم قابل شکایت است و هم قابل بررسی

پاکروان افزود: آنچه علیه سریال »تاسیان« شاهد بودیم، 

به طرز مشــهودی سازمان دهی شده است. ببینید عوامل 
این ســریال نزدیک دو سال تلاش کرده اند تا اثری را به 
ســرانجام برسانند که مردم آن را دوســت داشته باشند. 
آن وقت گروهی از سر انگیزه ای که نمی دانم آن را بخل 
و حسادت بدانم یا ترس، این هجمه را به راه انداخته اند

کارگردان »تاسیان« ادامــه داد: اینکه برخی برای هجمه 
بــه این ســریال، از مرحله انتقاد از بازی هــا و فیلم نامه و 
کارگــردانی عبــور کرده اند و دســت روی تحریف تاریخ 
گذاشته اند، چه معنایی دارد؟ من در این سرزمین دو سریال 
تاریخی ســاخته ام و قطعا برای ســاختن آنها هم تاریخ را 
مطالعه کرده ام و هم مشــاورین و پژوهشــگران خبره ای 
داشــته ام، صرف اشــاره به تحریف تاریخ بدون دلیل و یا 
با اشــاره به موارد غلطی چون عدم وجود جلال آل احمد 
در شب شــعر گوته )شمس آل احمد ســخنران شب سوم 
گوته بود( نشــان از بی ســوادی راویان یا مغرضانه بودن 
پرونده سازی های ایشــان دارد. آن ها فرق جلال و شمس 
آل احمد را نمی دانند و آن قدر بی ســواد هســتند که از ده 
شب شــعر گوته با عنوان میتینگ بیضایی یاد می کنند. من 
۴۷ ســال ســن دارم و در تمام این سال ها تصویری که از 
یک ســاواکی در تلویزیون به ما نشــان داده اند، همراه با 
کلیشه هایی همچون کراوات و مشروب و سیگار بوده است. 
بعد وقتی نوبت به سریال ما می رسد، اعتراض می کنند که 
چرا شرب خمر نشان داده اید! مگر من می توانم تصویر یک 
ســاواکی را در حال نمازخواندن نشان دهم؟ طبقه  دیگری 
هم در ســریال داریم که هم نمازشــان را می خوانند و هم 
اعلامیه شــان را پخش می کننــد. طبقه دیگری هم همان 
زمان بوده اند که سینما می رفتند، موسیقی گوش می دادند 

و مشروب هم می خوردند.
پاکروان تاکید کرد: ما برای این ســریال ۱۷ ماه مشغول 
رفت وآمد به ساترا بودیم، چطور می شود ناگهان صحبت 
از توقیف کرد؟ داستان ما هم یک داستان عاشقانه است 
و تنها در بســتر یک مقطع تاریــخی در حال روایت آن 
هستیم. سوال من این است که نمایش آن مقطع تاریخی 

آیا این قدر می تواند ترسناک باشد؟
او در توضیح داســتان تاسیان بــا تاکید مجدد بر روایتی 
عاشقانه در دهه پنجاه تصریح کرد: آیا اگر من در روایت 

خود سراغ یک خانواده شیک و پول دار رفتم که در همان 
ســال ها زندگی مرفهی داشــته اند و حالا پسری عاشق 
دختر این خانواده شــده، معنایش این است که می خواهم 
سفیدشــویی بکنم؟ چطــور می توان چنین برداشــتی از 
داســتان داشت؟ با این نگاه که همه سریال های اخیر که 
به موضوعاتی همچون اختلاس، فســاد، دزدی و خیانت 
می پردازنــد و حــتی از تلویزیون هم پخش می شــوند، 
آیا در حــال بازنمایی یک کلیــت نامطلوب از جمهوری 
اسلامی هســتند؟! مگر می شود این گونه نگاه تعمیمی به 

شخصیت پردازی و داستان یک سریال داشت؟
پاکروان با اشــاره به رفتار عجیب ساترا برای نظارت بر 
تولیدات شــبکه خانگی افزود: من متوجه نمی شــوم که 
چرا مــا ملزم به فعالیت تحت نظارت جایی هســتیم که 
درواقع رقیب ما محسوب می شود؟ شبکه نمایش خانگی 
چرا باید زیر نظر ســاترا فعالیت کند؟ من و آقای اسدزاده 
۱۷ ماه اســت که با رفت وآمد به این ســازمان طرحمان 
را تصویــب کرده ایــم. حالا چرا باید ایــن کار به مرحله 
توقیف برســد؟ خب ســاترا زیرمجموعه تلویزیون است 
کــه می خواهد مطابق با رفتارهــای تلویزیون با ما رفتار 
کند. طبیعتا بخشی از تولیدات شــبکه خانگی هم رقیب 
تلویزیون هستند و ساترا تمایلی به تولید آن ها ندارد. این 
فرآیند باید تغییر کند چون رقیب قطعا ناظر خوبی نیست

پرونده سازی علیه تاسیان
کارگردان تاسیان افزود: مراکزی که تصمیم گیر هســتند، 
چرا باید در مواجهه با این هجمه ها منفعل باشــند؟ آن ها 
چرا باید وارد بازی افرادی شوند که به دنبال پرونده سازی 
هســتند؟ مشــخصا گروهی از افراد موثر در جریان این 
پرونده ســازی ها، در حــال قلم فــروشی هســتند و اگر 
بخواهیم ریشه یابی کنیم، قابل پیگیری هستند؛ اما مراکز 
تصمیم گیر به جای آنکه از تزریق عشــق و امید در قالب 
یک داستان عاشقانه در یک سریال استقبال کنند، خود را 
وارد بازی پرونده سازان می کنند و حکم توقیف می دهند

او در واکنش به انتقادات نســبت به پوشش بازیگران زن 
هم تأکید کــرد: مگر می توانم بگویم ۵۰ ســال پیش و 
قبــل از انقلاب هم همه زن هــا در خیابان حجاب کامل 
داشــته اند؟ نتیجــه این رویکرد می شــود ســریال های 

تلویزیون که اشــرف پهلوی هــم در آن ها حجاب کامل 
دارد! خب مخاطب این روایت را پس می زند.

پاکروان با اشــاره به برخی انتقادها از ســریال ادامه داد: 
ما در ســریال »تاسیان« کم فــروشی نکرده ایم و امروز 
هم همه عواملی که برای تک تک جزییات این ســریال 
تلاش کرده انــد، از این شــرایط ناراحت اند. با چه ملاک 
و بر اســاس چه ســندی می توان این سریال را تحریف 
تاریخ دانســت؟ من یک قصه عاشــقانه روایت کردم که 
در دوره ای از تاریــخ معاصر اتفاق افتاده، ممکن اســت 

ایراداتی هم داشته باشد.
کارگــردان »تاسیــان« درباره پیگیری برای رفع مشــکل 
پخش ایــن مجموعه هم گفت: در مذاکراتی که با ســاترا 
داشــتیم، هر هفتــه اصلاحاتی به ما می دادنــد اما ناگهان 
می گویند، حالا دیگــر نمی دانیم چه باید بکنیم! چه اتفاقی 
افتاده که نمی دانید چه باید بکنید؟ ما کار عجیبی نمی کنیم 

که بخواهیم بابت آن هراس و ترسی داشته باشیم.
پاکروان در پاســخ به اینکه قوه قضاییــه چه توضیحی 
درباره دلیــل جلوگیــری از پخش ســریال داده گفت: 
قوه قضاییه هیچ صحبتی با ما نداشــته و من خبر را اولین 

بار در خبرگزاری میزان دیدم.
او با یادآوری برخی اتفاقات گذشــته در خصوص ســریال 
»خاتون« به خبرآنلاین گفت: وقتی من ســریال »خاتون« 
را می ســاختم، فرآیند مجوز محصــولات خانگی هنوز در 
اختیار ارشــاد بود. وزارت ارشاد در اولین مرحله اعلام کرد 
»خاتون« قابل پخش نیســت و پروانه ساخت صادر نکردند. 
من حضوری رفتم و مذاکره کردم و مشــکل تاحدودی حل 
شد. تولید سریال را شــروع کردیم و در این فرآیند نظارت 
از ارشاد به ساترا واگذار شــد. به احترام قانون، برای ساترا 
هم فیلمنامه ارســال کردیم. مدام به جلســات می رفتیم تا 
اینکه سریال به پخش رسید. مدام مشکوک و نگران بودند 
کــه من چه می کنــم! خیلی از نهادها و ســازمان ها بعد از 
پخش از من تشــکر کردند که عرق ملی را برای مخاطبان 
زنده کرده ام. همان زمان افــرادی بودند که می گفتند این 
کار نباید پخش شــود و همان ها امروز »تاسیان« را توقیف 
کرده اند. برای من اما مردم، خانواده و سرزمینم مهم است؛ 

چیزهایی که خیلی ها فراموش کردند.

تینا پاکروان پاسخ می دهد؛

ناگفته های یک عاشقانه تاریخی

همدلی: ســرمایه گذار فیلم »قاتل و وحشی« با انتقاد 
از اکران نشدن این فیلم در جشنواره فجر حتی برای 
یک ســانس، گفت: چند سال اســت که سرمایه ما 
بلاتکلیف مانده و هیچ مرجعی هم پاســخگو نیست. 
ای کاش مدیران سینمایی شرایط اکران این فیلم را 
فراهــم می کردند تا مردم دربــاره »قاتل و وحشی« 

قضاوت کنند.
بــا وجود آنکه دو هفته از پایان جشــنواره فیلم فجر 
گذشــته، اما هنوز اثرات بی پاســخ ماندن درخواست 
حمیــد نعمت الله برای نمایش محدود و تک ســانس 
فیلم »قاتل و وحشی« باقی  اســت. اهالی رســانه و 
منتقدان سینما تا اخرین ساعات روز ۲۱ بهمن منتظر 
بودند تا شــاید از اکران این فیلم در سینمای رسانه 
خبری شــود اما ایــن انتظار بی نتیجــه ماند تا آنچه 
به عنوان فشــارهای بیرونی برای عدم نمایش فیلم 

عنوان می شد، پیروز این رقابت باشد.
در روزهای گذشــته نــه تنها از ســوی خبرنگاران و 
منتقدان و سینماگران نسبت به حذف نمایش این فیلم 
از فهرست بخش ویژه جشنواره انتقادهایی مطرح شد 
بلکه برخی داوران بخش سودای سیمرغ هم نسبت به 
این اتفاق واکنش منفی نشــان دادند. همچنین ستاره 
اســکندری، بازیگر »قاتل و وحشی« در یادداشتی با 
ادبیاتی تند که »مســببان دور از فرهنگ« را خطاب 
قــرار داده بود، تاکید کرد که »هیچ فیلمی در پســتو 

نمانده و نمی ماند. نور حقیقت، سرانجام بر سرزمینش 
خواهد بارید هرچند که نگذارید.«

در این رابطه تنها پاســخ رســمی از سوی سازمان 
سینمایی را رائد فریدزاده )رئیس ســازمان سینمایی( 
در مصاحبه با خبرگزاری رسمی دولت )پیش از پایان 
جشنواره( بیان کرده که گفته بود: »این فیلم مشکل 
شرعی دارد و رفع مشــکل آن در حدود و اختیارات 

سازمان سینمایی و وزارت ارشاد نیست.«  
این در حالی است که همین چند روز قبل فیلم »قاتل 
و وحشی« براســاس پروانه نمایشی که از ســازمان 
سینمــایی برای اکــران در خارج از کشــور دریافت 
کرده، در جشــنواره فیلم های ایــرانی در نیویورک 
نمایش داده شد و لیلا حاتمی، بازیگر اصلی این فیلم 
درگفت وگویی بیان کرد که خوشــحال تر می بود اگر 

این فیلم در ایران اکران گسترده  می شد.
اما بــا تمام ایــن اتفاق هــا، »قاتــل و وحشی« و 
ماجراهایــش که از ســال ۱۳۹۹ برای شــرکت در 
جشنواره فجر شروع شــد، همچنان موضوعی داغ و 
پربحث در سینماســت. این فیلم سرمایه گذاری دارد 
که چند ســال قبل اسم و رسمی در سینما به هم زد 

ولی مدت هاست که دیگر خبری از او نیست.
محمدصادق رنجکشان به تازگی از وضعیت بلاتکلیف 
»قاتل و وحشی« گله کرده و از اینکه چند سال است 
سرمایه فیلم خوابیده و ممنوعیت نمایش آن فقط برای 

مردم داخل کشور ایجاد شده، انتقاد کرده است.
او در پاســخ به اینکه با توجه به جلوگیری از نمایش 
تک ســانس »قاتل و وحشی« در جشــنواره امسال 
برای اهالی رســانه چه پیش بینی ای از سرنوشت این 
فیلم دارد به ایسنا گفت: واقعا نمی دانم چه برسر این 
فیلم خواهد آمد. ما سال هاســت کــه برای اکران و 
بازگشت سرمایه »قاتل و وحشی« صبوری کرده ایم 
و وعــده و وعیدهای زیادی شــنیدیم که هیچ کدام 
آن ها تا به امروز عملی نشــده است. جالب اینجاست 
که دلیل روشنی هم به ما برای عدم اکران آن اعلام 

نشده و به طور قطعی تکلیف فیلم را روشن نمی کنند. 
سال هاســت که ما در بلاتکلیفی به ســر می بریم و 
بــا اینکه این اثر در فســتیوال های خارجی به اکران 
درآمده و مورد اســتقبال هم قرار گرفته اما همچنان 
مردم مــا نمی توانند بــه تماشــای آن بنشینند و از 
نمایش آن روی پرده سینما محروم هستند. از ابتدای 
جشنواره ما تصور می کردیم که فیلم بالاخره در یک 
ســانس به نمایش گذاشته می شود اما این اتفاق هم 
رخ نداد و دوباره باعث حیرت ما شــد که چرا با این 
فیلم اینطور برخورد می شــود. در حالی که فیلم های 

دیگر که فرصت اکران پیدا نکرده بودند، برای اهالی 
رســانه نمایش داده شــدند و فقط از اکران »قاتل و 

وحشی« جلوگیری شد.

رنجکشان: قضاوت درباره »قاتل و وحشی« را به مردم بسپارید



در 

ســال های اخیر، فوتبال تبدیل به یکی از ابزارهای قدرتمند برای بهبود روحیه و کمک به بازتوانی 
افرادی شده است که از جنگ و بحران های اجتماعی آسیب دیده اند. در کشوری همچون اوکراین، 
جایی که مردم آن از جنگ های پی در پی و اشغال بخش هایی از سرزمین شان رنج می برند، فوتبال 
برای بسیاری از افراد به یک راه فرار از واقعیت تلخ جنگ تبدیل شــده اســت. یکی از مهم ترین 
نمونه ها در این زمینه تیم فوتبال »شــاختار اســتالیوی« است، تیمی از افراد آسیب دیده در جنگ 
که اعضای آن تجربه های سخت و متفاوتی از جنگ دارند و حالا با پیوستن به این تیم، به دنبال 

بازسازی زندگی و امید دوباره هستند.
این تیم در ابتدا به عنوان یک پروژه حمایتی برای افراد آسیب دیده از جنگ شکل گرفت و در آن 
بازیکنانی که بیشتر آنها ســربازان و شهروندانی هستند که اعضای بدن شان را در جنگ از دست 
داده اند، گرد هم آمده اند تا هم از لحاظ جســمی و هم روانی خود را بازســازی کنند. تیم شــاختار 
استالیوی یک نماد از شجاعت، امید و همبستگی است و نشان می دهد که حتی در دل سخت ترین 

شرایط، انسان ها می توانند باز هم شجاعت برای ادامه زندگی پیدا کنند.
 ظهور تیم استالیوی: یک ایده نو برای بهبود روحیه سربازان و غیرنظامیان آسیب دیده

تیم شاختار اســتالیوی ابتدا از سوی باشگاه فوتبال بزرگ شاختار دونتسک و بنیاد غیرانتفاعی آن، 
شــاختار سوشال، تشکیل شــد. این تیم در واکنش به بحران های ناشی از جنگ روسیه و اوکراین 
شــکل گرفت و هدف اصلی آن حمایت از سربازان و غیرنظامیان زخمی و بازتوانی آنها بود. برای 
بازیکنان این تیم، فوتبال تنها یک بازی نیســت، بلکه وسیله ای برای بازگشت به زندگی و بازیابی 

اعتماد به نفس است.
یکی از بازیکنان مهم این تیم، آندری کی، که به شــدت از جنگ آسیب دیده اســت، می گوید که 
هدف اصلی این تیم این است که به آنها نشان دهد که زندگی پس از جراحات و آسیب ها همچنان 
ادامه دارد. آندری کی در یکی از نبردهای ســخت در نزدیکی ســوله دار، دست خود را از دست داد 
و در نتیجه آن به تیم شــاختار استالیوی پیوست. او معتقد اســت که این تیم نه تنها به او کمک 
کرده تا دوباره به عنوان یک ورزشکار به زندگی برگردد، بلکه باعث شده است تا یک حس برادری 

جدید را تجربه کند.
این تیم نه تنها شامل سربازان است، بلکه بازیکنانی همچون تیموفی، یک دانش آموز ۱۴ ساله، که 
خانه اش در حمله موشــکی روسیه در مارس ۲۰۲۲ تخریب شد، نیز در آن عضویت دارند. تیموفی 
که تعدادی از انگشــتان دست خود را از دست داده اســت، حالا در کنار دیگر اعضای تیم تلاش 
می کند تا دوباره زندگی خود را از نو بســازد. این نمونه ها تنها بخش کوچکی از داستان های افراد 
تیم استالیوی هستند که هر کدام از آنها با تجربه ای منحصر به فرد از جنگ و آسیب های جسمی 

و روانی در این تیم گرد هم آمده اند.
 زندگی بعد از آسیب: چالش ها و تحولات روحی بازیکنان

بازیکنان تیم شــاختار استالیوی با شــرایطی خاص وارد این تیم شده اند. آنها نه تنها با مشکلات 
جسمی روبرو هستند، بلکه آسیب های روانی ناشی از جنگ نیز یکی از چالش های بزرگ آنهاست. 
برای بسیاری از این بازیکنان، فوتبال تنها یک راه برای ادامه دادن به زندگی نیست، بلکه یک راه 
برای فراموش کردن خاطرات تلخ و وحشتناک جنگ است. به طور خاص، بازیکنانی همچون آندری 
کی که در طول جنگ با ترکش های توپ و آسیب های شــدید روبرو شده اند، می گویند که فوتبال 

برای آنها فرصتی است برای بازگشت به جامعه و بازیابی اعتماد به نفس.
در مورد چالش های روانی این افراد، بیشــتر آنها در مورد تأثیــرات روحی و روانی جنگ صحبت 
می کنند. بعضی از اعضای تیم می گویند که جنگ آنها را از درون شکســته است و برای بازسازی 
خود به حمایت نیاز دارند. در این میان، فوتبال برای این افراد به یک وسیله کلیدی برای برقراری 
تعادل روانی و اجتماعی تبدیل شــده اســت. آنها در کنار هم تمرین می کنند، بازی می کنند و در 

فضای تیمی خود را پیدا می کنند.

 بازگشت به زندگی: اهمیت تیم و اهداف آینده
تیم شــاختار اســتالیوی، همان طور که خود بازیکنانش می گویند، در واقع بیش از یک تیم فوتبال 
اســت. این تیم به آنها احساس برادری می دهد و به آنها فرصتی می دهد تا از جدیدترین جراحات 
خود عبور کنند و به ســوی آینده ای بهتر حرکت کنند. به عنوان مثال، آندری اچ، یکی از بازیکنان 
اصلی تیم، بیان می کند که زندگی پس از جنگ برای او معنای جدیدی پیدا کرده اســت. او اکنون 
علاوه بر فوتبال، در زندگی شــخصی اش نیز به فعالیت های مختلفی پرداخته است و از شجاعت و 

توانایی های خود برای بازسازی زندگی اش استفاده می کند.
در همین حال، ولنتین، کاپیتان جدید تیم استالیوی، هدف خاصی برای آینده خود دارد. او می خواهد 
دوباره ۵۰ متر را بدون کمک پروتز پا بپرد. این هدف برای ولنتین، مانند بسیاری از اعضای دیگر 
تیم، تنها یک آرزو نیست بلکه یک انگیزه واقعی برای پیشرفت و موفقیت در زندگی است. اما او به 

خوبی می داند که رسیدن به این هدف نیاز به تلاش و پشتکار دارد.
 نگاهی به روند تیم و تأثیرات آن بر جامعه

تیم شــاختار اســتالیوی، هرچند در ابتدا با چالش های بسیاری روبرو بود، اما به سرعت در جامعه 
و دنیای فوتبال شــناخته شــد. این تیم با جلب توجه رسانه ها و مردم، موفق به جذب حمایت های 
مختلفی از جمله حمایت باشــگاه شاختار دونتسک و دیگر افراد فعال در دنیای فوتبال شده است. 
به عنوان مثال، زمانی که ســرگئی کوروفاینی، یکی از مربیان تیم، در مورد تأثیرات مثبت این تیم 
صحبت می کند، اشــاره می کند که هر بار که تیم در برابر دیگر تیم ها بازی می کند، بازیکنان تمام 

مشکلات و دغدغه های خود را فراموش می کنند و تنها به بازی فوتبال فکر می کنند.
در این میان، مربیان تیم همچون بوهدان که قبلًا در آکادمی شــاختار دونتسک فعالیت می کرد، با 
دیدگاه خاصی به تیم نگاه می کنند. آنها از چالش هایی که بازیکنان تیم با آن مواجه هســتند، آگاه 
هســتند و به همین دلیل تمام تلاش خود را می کنند تا تیم را به جایی برسانند که علاوه بر بهبود 

جسمی، آسیب های روحی و روانی اعضا نیز درمان شود.
 تأثیرات اجتماعی و فرهنگی تیم شاختار استالیوی

تیم شاختار استالیوی نه تنها تأثیرات مثبتی بر اعضای تیم دارد، بلکه تأثیرات فرهنگی و اجتماعی 
فراوانی بر جامعه اوکراین و همچنین دنیای فوتبال به طور کلی داشته است. این تیم به عنوان یک 
نماد از شجاعت، همبستگی و بازسازی، مورد توجه قرار گرفته است و نشان می دهد که در شرایط 
بحرانی و دشــوار جنگی، ورزش می تواند یک ابزار قدرتمند برای درمان روحی و اجتماعی باشــد. 
تیم استالیوی تنها یک تیم فوتبال نیست؛ بلکه یک حرکت اجتماعی است که نشان می دهد افراد 
آسیب دیده می توانند با کمک هم و با تکیه بر قدرت اراده و همبستگی، بر مشکلات خود غلبه کنند

اعضای تیم شــاختار اســتالیوی با پیوســتن به این تیم، نه تنها زندگی جدیدی را برای خود آغاز 
کرده اند، بلکه پیام های زیادی را به جامعه منتقل کرده اند. آنها نشان داده اند که حتی پس از از دست 
دادن اعضــای بدن خود، می توانند ادامه دهنــد، مبارزه کنند و به دنیای فوتبال بازگردند. این پیام، 
برای بسیاری از افراد دیگر در اوکراین و حتی در ســطح جهانی، الهام بخش است و آنها را ترغیب 
می کند که در برابر مشــکلات زندگی، تسلیم نشــوند و همیشه به دنبال راه هایی برای بازسازی و 

پیشرفت باشند.
در این راســتا، بسیاری از رسانه ها و شخصیت های مشهور فوتبال از جمله آندری شِوچنکو، ستاره 
سابق تیم ملی اوکراین، از تیم شاختار استالیوی حمایت کرده اند. این حمایت ها به ویژه برای اعضای 
تیم که بیشتر آنها از شرایط مالی سختی رنج می برند، بسیار ارزشمند بوده است. شِوچنکو در یکی 
از سخنرانی های خود اشاره کرد که این تیم نه تنها برای فوتبال، بلکه برای جامعه اوکراین و روحیه 
مردم آن نماد امید است. او همچنین بر اهمیت حمایت از تیم هایی چون شاختار استالیوی تأکید کرد 

و آن را بخشی از تلاش برای بهبود وضعیت اجتماعی و فرهنگی کشور دانست.
 تجربه های شخصی بازیکنان و چگونگی تغییر زندگی آنها

هر کدام از بازیکنان شــاختار استالیوی داســتانی منحصر به فرد از جنگ و بازسازی دارند. در این 
بخش، به بررسی برخی از این داســتان ها می پردازیم که نمونه هایی از شــجاعت و اراده این افراد 

هستند.
آندری کی یکی از اعضای تیم است که در جنگ در جبهه شرقی اوکراین زخمی شد و یک دست 
خود را از دســت داد. او پس از بازگشت از جنگ به خانه، دچار افسردگی و بحران های روانی شد. 

اما پیوستن به تیم شاختار استالیوی و شروع دوباره فوتبال، به او این فرصت را داد تا زندگی اش را 
از نو بسازد. او معتقد است که این تیم به او کمک کرده تا دوباره به خود ایمان بیاورد و نشان دهد 
که هنوز هم می تواند به عنوان یک ورزشــکار در جامعه حضور داشته باشد. آندری کی به دیگران 
توصیه می کند که هرگز تســلیم نشوند و همیشــه به دنبال راه های جدید برای پیشرفت و بهبود 

زندگی خود باشند.
ولنتین یکی دیگر از بازیکنان تیم است که در جنگ با نیروهای روسی آسیب دید و بخش بزرگی 
از پای خود را از دســت داد. ولنتین از زمانی که به تیم استالیوی پیوست، به سرعت رشد کرد و به 
عنوان کاپیتان تیم انتخاب شد. او می گوید که پس از آسیب دیدن، دچار ناامیدی شده بود، اما اکنون 
با کمک تیم و حمایت دوســتانش، احساس می کند که به هدف های بزرگ تری دست یافته است. 
هدف فعلی ولنتین این اســت که دوباره بتواند به راحتی ۵۰ متر بدود، هدفی که به گفته خودش 

برای رسیدن به آن باید از نو تلاش کند و هر روز گام های کوچکی بردارد.
 چالش ها و اهداف بلندمدت تیم استالیوی

اگرچه تیم شاختار استالیوی در مدت کوتاهی توانسته است تا حد زیادی به اهداف اولیه خود برسد 
و بازیکنان آن توانسته اند بهبود قابل توجهی در وضعیت جسمی و روانی خود داشته باشند، اما هنوز 
چالش هــای زیادی پیش روی آنها قرار دارد. یکی از بزرگ ترین چالش ها، یافتن منابع مالی کافی 
برای ادامه فعالیت های تیم و گســترش آن به دیگر مناطق اوکراین است. بسیاری از بازیکنان تیم 

شاختار استالیوی با مشکلات مالی مواجه هستند و این مسئله مانعی بر سر راه پیشرفت آنهاست.
در همین حال، یکی از اهداف بلندمدت این تیم تبدیل شدن به یک تیم حرفه ای تر و رقابتی تر است. 
بــرای این کار، اعضای تیم نیاز به امکانات بهتر، مربیان حرفه ای تر و حمایت های مالی بیشــتری 
دارند. آنها امیدوارند که در آینده بتوانند در مســابقات بین المللی شــرکت کنند و نام اوکراین را در 
عرصه جهانی مطرح کنند. این هدف تنها یک آرزو نیســت، بلکه یک انگیزه واقعی برای اعضای 

تیم است که به کمک آن می توانند به زندگی جدیدی دست یابند.
 نتایج مثبت تیم و پیروزی ها

تیم شاختار استالیوی در مسابقات اخیر خود، که در لیگ »Mighty League« برگزار شد، 
نتایج نسبتاً خوبی کســب کرده است. این تیم به رغم اینکه در مرحله گروهی مسابقات نتوانست 
پیروز شــود، اما موفق شــد در اولین بازی خود یک گل تاریخی به ثمر برساند. این گل که توسط 
روسلان، یکی از بازیکنان تیم، به ثمر رسید، نماد امید و اراده این تیم است. روسلان که ۳۶ سال 
دارد، در لحظه ای از بازی که برای بسیاری از افراد به عنوان یک فاجعه به نظر می رسید، با مهارت 
خاصی توانست به گل دست یابد و نشان دهد که تیم شاختار استالیوی قادر به انجام هر کاری است

به طور کلی، اعضای تیم شاختار استالیوی از این مسابقات به عنوان یک تجربه بزرگ و آموزنده یاد 
می کنند و امیدوارند که در آینده بتوانند در مسابقات بزرگ تری شرکت کنند و نام خود را در دنیای 

فوتبال به عنوان یک تیم موفق ثبت کنند.
  تأثیر ورزش بر سلامت روان و جسم

ورزش به ویژه فوتبال، برای کســانی که آسیب های جسمانی یا روانی را تجربه کرده اند، می تواند 
درمانی بسیار مؤثر باشــد. تیم شــاختار اســتالیوی نمونه ای از این تأثیرات است. برای بسیاری از 
بازیکنان این تیم، پیوســتن به آن نه تنها فرصتی برای بازسازی جسمی بود، بلکه باعث تغییرات 

عمده ای در سلامت روان آنها نیز شد.
در شــرایطی که جنگ و آسیب های جسمانی می توانند افراد را به وضعیت های روانی دشوار مانند 
افسردگی، اضطراب و اختلال استرس پس از سانحه )PTSD( دچار کنند، ورزش به ویژه فوتبال 
با تمام چالش های آن، می تواند به بازیابی احساسات و انرژی کمک کند. بسیاری از بازیکنان شاختار 
استالیوی اذعان دارند که بعد از هر تمرین، احساس بهتری دارند و می توانند با مشکلات خود روبه رو 
شوند. برخی از آنها می گویند که پس از هر بازی یا تمرین، شب ها بهتر می خوابند و در روزهای بعد 

احساس شادابی بیشتری دارند.
پیچیدگی ها و مشکلات جسمانی که این بازیکنان با آن مواجه هستند، در ابتدا ممکن است به نظر 
برسد که مانعی برای پیشرفت آنها در فوتبال باشد. اما اعضای تیم شاختار استالیوی ثابت کرده اند 
که حتی با از دســت دادن یک عضو بدن، می توانند به شــدت رقابت کنند و فوتبال را با اراده و 
انگیزه ای شــگرف ادامه دهند. این ورزش نه تنها برای آنها به عنوان یک فعالیت جســمانی، بلکه 

به عنوان یک راهکار درمانی برای بهبود روانی آنها نیز عمل کرده است.
 نماد امید و اراده برای اوکراین و دنیا

تیم شــاختار استالیوی تنها یک تیم فوتبال نیست. این تیم تبدیل به یک نماد برای ملت اوکراین 
شده است که نشان می دهد حتی در سخت ترین شرایط، امید و اراده می تواند بر همه موانع فائق آید. 
اعضای این تیم، نه تنها برای خودشــان بلکه برای مردم کشورشان هم امید را به ارمغان آورده اند. 
در کشوری که با جنگ و بحران های مختلف روبه رو است، این تیم به عنوان یک نماد از مقاومت، 

همبستگی و پیشرفت شناخته می شود.
در ســطح جهانی، این تیم نشان دهنده این اســت که هیچ چیز نمی تواند اراده انسانی را شکسته و 
هیچ چیز نمی تواند مانع پیشرفت و رشد فردی و اجتماعی شود. افراد ممکن است برخی از اعضای 
بدن خود را از دست دهند، اما هیچ چیزی نمی تواند انسان را از رسیدن به اهداف و آرزوهایش بازدارد. 
شاختار استالیوی با عملکردش، این پیام را به جهان ارسال می کند که ما می توانیم هر چیزی را تغییر 

دهیم، حتی در شرایطی که به نظر می رسد هیچ امیدی باقی نمانده است.
 تأثیر تیم شاختار استالیوی بر سایر تیم های ورزشی

تیم شــاختار اســتالیوی تنها برای اوکراین یک منبع الهام بخش نیست، بلکه برای دیگر تیم های 
ورزشی در ســطح جهان نیز نمادی از اراده و استقامت شده اســت. تیم هایی که بازیکنان خود را 
در جنگ ها یا بحران ها از دســت داده اند و به ویــژه تیم های ورزشی برای افرادی که با آسیب های 
جسمانی مواجه هستند، از این تیم می توانند الهام بگیرند و الگوی مثبتی برای بهبود وضعیت خود 

ایجاد کنند.
در سطح جهانی، فوتبال و ورزش به طور کلی ابزارهایی برای بهبود وضعیت افراد از لحاظ جسمی و 
روانی بوده است. تیم شاختار استالیوی این مفهوم را به طور برجسته ای به نمایش گذاشته است. این 
تیم ثابت کرده است که ورزش می تواند بیشتر از یک سرگرمی یا یک رقابت باشد. ورزش می تواند 
به عنوان یک ابزار درمانی و بازسازی برای افرادی که در شرایط سخت قرار دارند، عمل کند و آنها 

را به زندگی جدیدی راهنمایی کند.
 آینده تیم شاختار استالیوی

آینده تیم شاختار استالیوی به طور قطع روشن است. این تیم به دلیل تعهد و انگیزه بالای اعضای 
خود و همچنین حمایت هایی که از آن در سطح داخلی و بین المللی وجود دارد، در آینده قادر خواهد 
بود تا به اهداف بزرگتری دست یابد. یکی از اهداف اصلی این تیم، شرکت در مسابقات بین المللی 
اســت. آنها امیدوارند که با گذشت زمان و با بهبود شــرایط، بتوانند به یکی از تیم های پیشرو در 

فوتبال جهانی تبدیل شوند.
به ویژه در کشوری مانند اوکراین که در حال حاضر با بحران های اجتماعی و سیاسی روبه رو است، 
تیم هایی مانند شــاختار استالیوی نه تنها برای بازیکنان خود، بلکه برای ملت و جامعه اوکراین نیز 
منبعی از امید و اتحاد به شمار می روند. آنها به این باور رسیده اند که حتی در سخت ترین شرایط نیز 

می توانند بر مشکلات فائق آیند و به پیروزی برسند.
تیم شاختار استالیوی در حقیقت نمادی از اراده و شجاعت در برابر مشکلات است. این تیم نه تنها 
به بازیکنانش کمک کرده تا بر آسیب های جسمانی خود غلبه کنند، بلکه به آنها این امکان را داده 
است که دوباره به زندگی بازگردند و اهداف جدیدی برای خود تعیین کنند. هرچند که این تیم هنوز 
در مسیر رشد و پیشرفت قرار دارد، اما در همان مراحل اولیه خود توانسته است تأثیرات مثبت زیادی 

بر اعضای تیم و جامعه اوکراین بگذارد.
در نهایت، تیم شاختار استالیوی به عنوان یک مثال بارز از استفاده از ورزش برای بازسازی اجتماعی 
و روانی، می تواند الهام بخش بسیاری از افراد و تیم های ورزشی در سطح جهانی باشد. برای اعضای 
این تیم، فوتبال تنها یک ورزش نیست؛ بلکه راهی برای بازسازی زندگی و رسیدن به اهداف جدید 
است. در دنیای امروز، این نوع همبستگی، تلاش و اراده، نیاز به توجه و حمایت بیشتر دارد تا بتواند 

برای افراد بیشتری در سراسر جهان الگویی باشد.

وقتی فوتبال زخم های جنگ را التیام می بخشد

»شاختار استالیوی« تیمی از جنس فولاد

هیات رئیســه فدراسیون فوتبال به پایــان دوره کاری خود رسیده و طبق قانون، دهم 
اســفندماه، موعد پایان کار اعضای هیات رئیسه فدراسیون است که با توجه به تلاقیِ 
این روز با روز جمععه، قرار اســت انتخابات هیات رئیسه روز شنبه )یازدهم اسفندماه( 
به انجام برســد. با وجود آنکه در انتخابات هیات رئیسه، در سمت های مختلف، ساختار 
مدیریتی فدراسیون چینش می شود اما بدون شک بیشترین نگاه به کرسی ریاست است 

و حواشی زیادی پیرامون آن وجود دارد.
مهــدی تاج، حیــدر بهاروند و امیر عابدیــنی در کنار علی کفاشیان و شــهاب الدین 
عزیزی خادم، ۵ چهره ای بودند که برای ریاســت فدراسیون پا پیش گذاشتند؛ آن هم 
در حالی که در کارنامه هر ۵ کاندیدای پست ریاست، تجربه فعالیت در این سمت )در 
نقش سرپرســت یا رئیس فدراسیون( به چشم آمد. با این وجود، صلاحیت کفاشیان و 
عزیزی خادم از سوی کمیته بدوی و سپس کمیته استیناف انتخابات، احراز نشد و آن ها 
از گردونه انتخابات حذف شــدند تا انتخابات در سمت ریاست با حضور تاج، بهاروند و 

عابدینی پیگیری شود.
فرجام خواهی کفاشیان و عزیزی خادم، هیزمی در تنور انتخابات

تاج، بهاروند و عابدینی در قالب یک ائتلاف وارد انتخابات شدند اما حالا شرایط تغییر 
کرده و امیر عابدینی در جبهه مقابل مهدی تاج است؛ هر چند که حیدر بهاروند همچنان 
پایبند به ائتلاف خود با رئیس فعلی فدراسیون است و حتی احتمال کناره گیری اش از 
انتخابات تا پیش از روز مجمع هم دور از ذهن نیست. در این میان، طرح شکایت علی 
کفاشیان و شهاب الدین عزیزی خادم از چرایی عدم تایید صلاحیت شان به )AFC( و 

)FIFA( باعث شده تا تنورِ انتخابات داغ شود.
رد درخواست فرجام خواهی؟ تکذیب شد!

روســای پیشین فدراسیون فوتبال خواسته شان این اســت که ادله ردصلاحیت شان 
رســماً اعلام شــود. جالب آنکه هم در نامه علی کفاشیان و هم در نامه شهاب الدین 
عزیزی خادم خواسته شده در صورت عدم وجود دلیل متقن برای ردصلاحیت، انتخابات 
به تعویق بیفتد. با وجود شایعات منتشره درباره رد درخواست کفاشیان و عزیزی خادم 
اما پیگیری های بیشتر نشان می دهد که این خبر صحت ندارد و درخواست ۲ کاندیدای 

ردصلاحیت شده از سوی نهادهای ذی صلاح در حال بررسی است.
ممبینی علیه شایعات موضع گرفت اما ...

هدایت ممبینی، دبیرکل فدراسیون فوتبال در شــرایطی که شــایعات درباره احتمال 
تعلیق و تعویق انتخابات شدت یافته، روز گذشته در اطلاعیه ای توضیح داد که خبری 
از تعویق انتخابات نیســت و در روز یازدهم اســفندماه و با حضور نمایندگان دو نهاد 
عالی مقام فوتبال، انتخابات به انجام می رسد. با این وجود، همچنان گمانه زنی ها ادامه 
دارد و هر ۳ سناریویِ تعلیق، تعویق و یا برگزاری انتخابات هم روی میز است و به نظر 

می رسد که ۴ روز پرماجرا در انتظار فوتبال ایران است.
انتخابات قبلی فدراسیون، شبیه به آینه عبرت!

مهدی تاج، رئیس فعلی فدراسیون که در صورت برگزاری انتخابات، شانس حداکثری 
برای تمدید دوره ریاســت خود دارد، در شــرایطی در انتخابات میان دوره ای توانست 
به ساختمان سئول بازگردد که حســن کامرانی فر، دبیرکل وقت فدراسیون به شدت 
مخالف برگزاری انتخابات بود. بازگشت به عقب نشان می دهد که در ساعات نیمه شب 
روزِ منتهی به انتخابات، خبر لغو آن هم از ســوی فدراسیون رسماً اعلام شد اما با این 
وجود، با فشار نهادهای بالادستی، سرانجام انتخابات برگزار و مهدی تاج به ساختمان 

سئول بازگشت.

اگر فرجام خواهی ها ثمربخش باشد، انتخابات معوق می شود
فدراسیون فوتبال روز گذشــته در حالی اطلاعیه صادر کــرد که بررسی تجربه های 
قبلی نشان می دهد که چندان این اطلاعیه ها نمی تواند معتبر باشد؛ هر چند که گزینه 
برگزاری انتخابات هم روی میز اســت اما اگر فرجام خواهی کفاشیان و عزیزی خادم 
به نتیجه برســد، آنگاه احتمال تعویق لحظه آخری انتخابات دور از ذهن نیست که در 
این صورت احتمالًا باید برای پســت ریاســت، سرپرست انتخاب شود و دوباره فرآیند 

انتخابات )ثبت نام از کاندیداها و مراحل مرتبط با تاییدصلاحیت ها( دنبال شود.
۴ روز سرنوشت ساز در انتظار کرسی ریاست فوتبال ایران

اعضای مجمع فدراسیون فوتبال چشــم انتظار تعیین تکلیف نهایی سرنوشت انتخابات 

پیش رو هســتند. همان طور که گفته شد، با توجه به ساختار کلی مجمع و نقش پررنگ 
روسای هیات ها در مسیر تعیین رئیس بعدی فدراسیون، به نظر می رسد که مهدی تاج 
در انتخابات پیش رو شانس اول برای کسب پیروزی در پست ریاست است. با این وجود، 
تعویــق انتخابات می تواند معادلات را کاملًا برهم بزند و باید دید در طی ۴ روز آینده تا 
برگزاری انتخابات، چه اتفاقاتی رخ خواهد داد و آیا فرجام خواهی کفاشیان و عزیزی خادم 
به نتیجه می رســد یا برای ۴ ســال دیگر دوره مدیریت مهدی تاج تمدید می شود؟ هر 
چند که امیر عابدینی هم برای خود شــانس کسب پیروزی قائل است اما همان طور که 
گفته شــد، در صورت برگزاری انتخابات، پیروزی شخصی جز تاج بسیار دور از ذهن به 

نظر می آید.

آخرین خبرها از انتخابات جنجالی فدراسیون فوتبال

 جایی بین تعلیق، تعویق و یا برگزاری!
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همدلی: خیلی وقت است هر روز درباره برگزار نشدن انتخابات شوراها در 
خرداد ۱۴۰۴ صحبت می شود . انتخاب نهادی که در قانون اساسی صراحتا 
دوره آن را ۴ ساله اعلام شده و بعید است شورای نگهبان با چنین اقدامی 
موافقت کند. ولو به شکل استثنا اما موافقان تمدید این دوره، خبر تمدید 
شدن را در بوق و کرنا کرده اند.حالا اما معاون سیاسی وزارت کشور هم به 
اظهارنظر نمایندگان مجلس درباره برگزار نشدن انتخابات شوراها در سال 
آینده واکنش نشان داده و گفته است: تغییراتی در قانون شوراها در مجلس 
شــورای اسلامی در دست بررسی است و وزارت کشور مجری قانون است 
اما وزیر کشور و ستاد انتخابات با مجلس و شخص رئیس مجلس، شورای 
نگهبان، تعاملات نزدیکی دارد. هر چیزی که شکل قانونی به خود بگیرد 
و به صورت قانون نهایی تبدیل شــود ما مجری آن هستیم.علی زینی وند 
در گفت و گو با خبرنگار ایلنا، در واکنش به برخی اظهارات مطرح شــده از 
تریبون های رسمی کشور که بعضا حاوی توهین یا تهمت به مقامات یا اقدام 
مختلف است، عنوان کرد: سیاست رسمی وزارت کشور انسجام و اتحاد در 
کشور است و در این زمینه نیز بیشترین تاکید را مقام معظم رهبری دارند. 
هر گونه موضعی که به اختلافات مذهبی و قومی دامن بزند از نظر ما هم 

محکوم است و اگر تعمد یا تکراری در آن باشد با آن برخورد خواهد شد.
معاون سیاســی وزارت کشور در بخش دیگری از صحبت های خود درباره 
تقسیمات کشوری گفت: در حوزه تقسیمات کشوری ما تلاش می کنیم 
لایحه جامع تقسیمات کشوری که سال هاســت به نتیجه نرسیده را در 
این دوره به نتیجه برسانیم.زینی وند در پاسخ به این سوال که آیا از دولت 
گذشته پرونده هایی در زمینه تقسیمات کشوری در حال بررسی است یا 
خیر، گفت: در همه دولت ها بحث تقسیمات کشوری یک بحث متصل و 
پیوسته است در همه دولت ها پرونده هایی در حوزه تقسیمات کشوری به 
دولت بعدی منتقل می شود اما قانون در این باره در همه دولت ها یک قانون 
است البته ممکن است سلایق دولت ها در این زمینه متفاوت باشد و یک 
دولت سختگیرانه تر نسبت به آن عمل کند.او ادامه داد: تاکید رییس جمهور 
و وزیر کشور در این دولت این است که ضوابط قانونی در این زمینه رعایت 
شــود و همچنین بر اساس شاخص ها عمل شود. حرف اصلی ما در حوزه 
تقسیمات کشوری این است که ایجاد هر واحد جدید یا هرگونه تقسیمات 
کشوری جدید مبتنی بر شاخص ها باشد که موجب ایجاد همبستگی بیشتر 
و تسهیل گری در توســعه آن منطقه شود. اگر این شاخص ها در موضوع 
تقســیمات کشــوری برای یک منطقه وجود داشته باشد و همچنین بر 
اساس ضوابط قانونی باشد، قابلیت اجرایی دارد.معاون سیاسی وزیر کشور 
خاطرنشان کرد: ما در حال بازبینی کل پرونده ها در این زمینه هستیم. الان 
دولت سه ماه است که به ما ابلاغ کرده تمام پرونده های تقسیمات کشوری 
را بازبینی کرده و کارشناســی مجدد شــود و به طور مثال از ابتدای سال 

آینده شروع می کنیم در جاهایی که شرایط لازم را داشته باشند کار لازم 
را انجام می دهیم.زینی وند در پاسخ به این سوال که آیا درخصوص تقسیم 
تهران نیز موضوعاتی مطرح شده است، گفت: بله در خصوص تهران هم از 
قبل دیدگاه هایی وجود داشته است اما در این دولت هنوز تصمیمی برای 

تهران گرفته نشده است.
انتخاباتشوراهادرسالآیندهبرگزارمیشود؟

او همچنین در پاســخ به این سوال که مجلس اعلام کرده است انتخابات 
شوراها در سال آینده برگزار نمی شود، نظر دولت درباره تغییر زمان انتخابات 
شوراها چیست، گفت: تغییراتی در قانون شوراها در مجلس شورای اسلامی 
در دست بررسی است و وزارت کشور مجری قانون است اما وزیر کشور و 
ستاد انتخابات با مجلس و شخص رییس مجلس، شورای نگهبان، تعاملات 
نزدیکی دارد. هر چیزی که شکل قانونی به خود بگیرد و به صورت قانون 
نهایی تبدیل شود ما مجری آن هستیم.او ادامه داد: الان هم ما در حال انجام 
کارهای اجرایی معمول انتخابات هستیم. براساس قانون فعلی انتخابات باید 
سال آینده برگزار شود اگر تغییری ایجاد شود و مجلس مصوبه ای داشته 
باشــد، ما پیرو مصوبه قانونی مجلس خواهیم بود. معاون سیاســی وزیر 
کشــور درباره انتخاب شهردار توسط مردم که از سوی وزیر کشور مطرح 
شــده بود، گفت: این طرحی بود که مجلس پیگیری کرد و ما هم نظرات 
کارشناسی مان را از سوی وزارت کشور مطرح کردیم اما در صحن مجلس 
مطرح شد و رای نیاورد و همین قانون فعلی مبنای انتخاب شهرداران است.

اینها »حرف« است؛ »قانون« اهمیت دارد
خبر و نظر

همدلی:رئیس اداره غذاهای ویژه ســازمان غذا و دارو 
بابیان این که ایرانی ها سالانه ۱۱۷ کیلوگرم نان مصرف 
می کنند، گفت: نان های تیره تر به دلیل داشتن سبوس 

بیشتر، سالم ترند.
به گزارش تسنیم، زهره پوراحمد؛ رئیس اداره غذاهای 
ویژه ســازمان غذا و دارو اظهار کــرد: ایرانیان به طور 
متوسط سالانه ۱۱۷ کیلوگرم نان مصرف می کنند که 
این میزان 2.5 برابر میانگین جهانی اســت. بنابراین، 
توجه به انتخاب نان سالم برای حفظ سلامت عمومی 

ضروری است.
او همچنین افزود: ســبوس غلات حاوی ویتامین های 
گروه B، املاح معدنی و فیبر اســت که نقش موثری 
در تنظیم عملکرد دســتگاه گوارش و پیشــگیری از 
بیماری هایی مانند دیابت، چربــی خون و چاقی دارد.
به گفته رئیس اداره غذاهای ویژه ســازمان غذا و دارو، 
رنگ نان های سبوس دار باید کرم مایل به قهوه ای باشد، 
چراکه این رنگ نشان دهنده وجود سبوس در آرد است.
او درباره دسته بندی آردها گفت: آرد سنگک دارای ۷ تا 
۱۰ درصد سبوس گیری، آرد تافتون و لواش حدود ۱3 
تــا ۱5 درصد، آرد بربری ۱8 درصد و آردهای قنادی و 
نان های حجیم 2۴ درصد ســبوس گیری می شوند که 

عملًا فاقد سبوس هستند.
پوراحمد تأکید کرد که نان های تیره تر به دلیل داشتن 

سبوس بیشتر سالم ترند، اما برخی نانوایی ها از آردهای 
غیر مرتبط مانند آرد تافتون یا بربری برای تهیه سنگک 
استفاده می کنند و حتی سبوس را به صورت مستقیم 
روی نــان می ریزند که این روش غیرعلمی و غیرمجاز 

است.
چرا»نانسبوسدار«بهتراز»نانسفید«است؟

وی توضیح داد: آردهایی که ســبوس بیشــتری دارند 
حاوی ماده ای به نام اسید فیتیک هستند که در صورت 
تخمیر نشــدن، می تواند مانع جذب برخی مواد مغذی 
مانند روی در بدن شــود. متأســفانه برخی نانوایی ها 
به جای انجام تخمیر اصولی، از جوش شــیرین به عنوان 
افزودنی غیرمجاز استفاده می کنند که باعث باقی ماندن 
اسید فیتیک و ایجاد مشکلاتی مانند ترش کردن معده 
می شــود. رئیس اداره غذاهای ویژه سازمان غذا و دارو 
افزود: هرچه میزان سبوس در آرد بیشتر باشد، فرایند 
تخمیر زمان بیشتری نیاز دارد و این موضوع کار نانوا را 
دشوارتر می کند. برای مثال، آردهای کامل که سبوس 
بیشــتری دارند، به دو ســاعت و نیم زمان تخمیر نیاز 
دارند. او خاطرنشان کرد: سازمان غذا و دارو اخیراً به آرد 
کامل مجوز تولید داده اســت. نانی که از این آرد تهیه 
می شود باید با رعایت زمان تخمیر استاندارد )دو و نیم 
ساعت( تهیه شود تا محصولی سالم و مغذی به دست 

مصرف کنندگان برسد.

دریچه

هوشمصنوعی
جایفیلمنامهنویسانرامیگیرد

همدلی: پل شــریدر، نویســنده و کارگردان نامزد 
اسکار از توانایی هوش مصنوعی برای تولید ایده های 
اصیــل و کامل بــرای فیلم ها تمجیــد کرد و هوش 
مصنوعی را جایگزینی سریع و موثر برای جستجوی 

ایده  توسط نویسندگان دانست.
به گزارش ایسنا، پل شــریدر، نویسنده و کارگردان 
نامزد اسکار در تضاد آشــکار با بسیاری از همتایان 
هالیوودی خود معتقد اســت که هــوش مصنوعی 
»ChatGPT« می توانــد فیلم نامه هایــی اصیل و 

کامی بنویسد.
این فیلم نامه نویس در فیس بوک خود نوشت که از این 
چت بات مبتنی بر هوش مصنوعی خواسته است ایده ای 
برای فیلمی از کارگردانان معروف، ازجمله خودش، ارائه 

دهد و نتایج به شدت رضایت بخش بوده اند.
او در ادامه آورد: »شــوکه شــدم. از هــوش مصنوعی 
خواســتم ایده ای برای فیلمی از پل شریدر بدهد. بعد 
برای پل توماس اندرســون، سپس کوئنتین تارانتینو، 
سپس هارمونی کورین، اینگمار برگمان، روسلینی، لانگ، 

اسکورسیزی، مورنائو، کاپرا، فورد، اسپیلبرگ، لینچ.«
Chat� »شریدر درنهایت نوشــت: »هر ایده ای که 

GPT« در عــرض چنــد ثانیــه ارائــه داد، خوب، 
اصیل و کامل بود. چرا نویســندگان باید ماه ها وقت 
صرف جســتجوی یک ایده خوب کنند وقتی هوش 
مصنوعی می تواند در چند ثانیه آن را فراهم کند؟«

این دیدگاه، به طور طبیعی، با انتقاداتی از سوی برخی 
از کاربران مواجه شد که گفتند هوش مصنوعی برای 
ساخت چیزی جدید، مجبور به استفاده از مطالب و 

آثار نویسندگان پیشین است.
به گزارش ددلاین، هرچند بسیاری از فعالان صنعت 
ســرگرمی، ازجمله نیکلاس کیج و کیت بلانشــت، 
از ورود هــوش مصنوعــی انتقاد کرده اند، شــریدر 
پیش ازاین نیز نسبت به استفاده از آن در فیلم سازی 

دیدگاه مثبتی داشته است.
نویســنده فیلم »راننده تاکسی« در جریان اعتصاب 
نویســندگان در ســال 2۰23، دربــاره ایــن بحث 
اظهارنظر کرد و گفت: »انجمن نویسندگان از هوش 
مصنوعی نمی ترســد، بلکه از عدم دریافت دستمزد 

می ترسد.
او همچنین بیان کرد کــه هوش مصنوعی می تواند 
در عرض چند ثانیه یک قســمت جدید از ســریال 
»بررســی صحنه جــرم: وگاس« تولیــد کند و این 
قسمت خوب خواهد بود، چراکه از تمام قسمت های 
قبلی این سریال در 2۰ سال گذشته بهره می گیرد و 

چیزی عمومی و معاصر ارائه می دهد«.

سکانس

عبدالجبارکاکایی
خدا یک شب تو را در سینه من زاد باور کن
یقینی در گمان پیچید و دستم داد باور کن

تو مثل هرچه هستی در درون من نمی گنجی
مرا ویرانه کردی خانه ات آباد باور کن

اگرچه بر دلم بارید طوفان عظیم شک
پلی بین دل ما بود از پولاد باور کن
نمی فهمم زبان واژه های آتشینت را

رهایی مثل یک آشوب، یک فریاد باور کن
تو از نسل عقیم گریه های رفته از یادی

که تنهایی تو را در چشم هایم زاد باور کن

جرعه

روزنامه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی صبح ایران
چهار شنبه 3 بهمن 1403_ 21 رجب 1446_ 22 ژانویه 2025- شماره 2588 ـ سال نهم

8صفحه ـ قيمت 10000 تومان ـ ضریب کیفی 61.4
t.me/HamdeliNews     newspaper.hamdeli@gmail.com     hamdelidaily.ir 

 تهران-  خیابان مطهری- نرسيده به تقاطع سهروردی- خیابان  سنندج
 خيابان زاهدان- پلاک 8-  واحد 2- تلفکس: 0218883۹451 - 0218884۹843

صاحب امتیاز , مدیر مسئول: ولی الله شجاع پوریان        سردبیر: رضا نامجو        معاون سردبیر: علی نامجو                               

مدیر هنری: امین مریخی                                              چاپ: صمیم  2- 65586801 - 021  توزيع: نشر گستر امروز  02161۹33000
اقتصادی:کورش شیرازیان 
همکاران: پریسا قاسم زاده 

فرهنگی: ستاره قاسمی ، سارا حیدرنژاد
همکاران: آیسان علی بخشی و آبتین کیان

گوناگون: حمیدرضا عظیمی 
همکاران: فرهاد پیران، سولماز جلودارزاده

دبیر تحریریه: مهدی فیضی صفت
سیاسی: زیر نظر سردبیر

اجتماعی:مهسا بهادری- حقوقی: سید سعید پرور
همکاران: رضا جمالی، محی الدین فارسی و جامعه حقوقدانان ایران

ورزشی:ایمان کوچکی
همکاران: هادی نصیری و آسو شعبانی

دستکش
به خودم که می آیم، 2۰ دقیقه بیشــتر گذشته است . همینطور به یک نقطه خیره 
شده و حواسم به کلی از دنیا منقطع شده بود. تازه آن هم آقای راننده به یادم آورد. 
طفلی در میان این همه بی حواسی مردم و البته خودش، یادش مانده بود که گفته ام 
کجا می خواهم بروم. به زرتشــت که رســیده بودیم، انگار که فیوزی بالا زده باشد، 
ذهنش تق صدا داده و سربند حرف هایی که قبلا زده بودیم، یادش آمده بود، اینجا 
همان جائی است که من باید پیاده می شدم . یعنی اینکه در میان این جماعت هنوز 
هم هستند عده ای که یک  چیزی دارند به نام تعهد که حتی اگر خودشان غرق هم 

بشوند باز این تعهد مثل طوق روی گردنشان حک شده است.
این روزها آدم ها توی هپروتند؛ کم گیر می آید کسی که حواسش باشد. یک هو هر 
کدام  از این جماعت که اسمش را گذاشته اند کارگر، می رود توی فکر. غرق می شود 
توی خیالات خودش و گاه در کوچه پس کوچه های آن شــهر شلوغ، گم می شود. 
اصغر هم همین طور بود. قبل از اینکه دستکش هایش را آویزان کند و برود، هزار جا 
رفته بود و به هزار نفر هم رو زده بود اما گویا گره ای که توی زندگی اش افتاده بود، 
خیال باز شدن نداشت. رفقایش می گفتند: دخل و خرجش به هم نمی خواند اما اگر 
حقوقش را طوری بالا می بردند که می شد از عهده مخارج برآمد، بعید بود این کار 
را بکند! می گفتند: فشار زندگی کمرش را شکسته و دیگر توان بلند شدن نداشت. 

اصغر یک روز دست کش ها را گذاشته بود و رفته بود. دست کش ها را گذاشته بود که 
هر کس دید، یادش باشد یک آدمی اینجا بوده که آرد ها را بیخته و الکش را آویخته 

است . او رفت و لا به لای کوچه های شلوغ ذهن گم شد.
حمیدرضاعظیمی

قاب

بــا ورود به عصر جدیــدی از اقتصاد دیجیتال، 
مفهوم ذخایر اســتراتژیک بیــت کوین خود را 
به عنوان یک واقعیت جــذاب و چالش برانگیز 
معرفی کرده اســت. در حال حاضر، تحلیلگران 
و سیاســت گذاران به شدت در حال بررسی این 
موضوع هســتند که آیا می تــوان از بیت کوین 
به عنوان دارایی ذخیــره ای برای تقویت اقتصاد 
جهانی استفاده کرد یا خیر. با توجه به تحولات 
اخیر، قرار است ترامپ در ۱۰۰ روز اول ریاست 
جمهوری خود بــا صدور دســتورات اجرایی، 
اقداماتــی در جهت ایجاد ذخیره اســتراتژیک 
بیت کوین به عنوان راهی برای تغییر نظام پولی 
ایالات متحده انجام دهد.دونالد ترامپ قصد دارد با 
صدور یک فرمان اجرایی، ارزهای دیجیتال را به 
اولویت ملی تبدیل کند. این اقدام شامل تغییرات 
بانکی، تشکیل شورای ویژه و همکاری نهادهای 
نظارتــی با صنعت کریپتو خواهــد بود. آیا این 
فرمان نقطه عطفی برای کریپتو خواهد بود؟ در 
این مجال به این موضوع خواهیم پرداخت.ترامپ 
خود را رئیس جمهور کریپتو می داند و صراحتاً 
اعلام کرده که قصد دارد این صنعت را توســعه 
دهد و سیاســت های حامی ارزهای دیجیتال را 
وعده داده اســت. او از برنامه هایی برای کاهش 
محدودیت هــای مربوط به فــروش توکن های 
جدید و تســهیل ارتباطات بین شــرکت های 
کریپتو و موسسات مالی سنتی خبر داده است. 
این در حالی اســت که دولــت بایدن پیش تر 
تلاش کرده بود این صنعــت را تحت مقررات 
سخت گیرانه ای قرار دهد تا از وقوع بحران های 
مالی احتمالی جلوگیری کند.حالا مدیران ارشد 
صنعت ارزهای دیجیتال که از حامیان ترامپ در 
کمپین انتخاباتی او محسوب می شدند محسوب 
می شوند پیشنهادهای خود را به دیوید ساکس 
مشاور ارزهای دیجیتال ترامپ ارائه کرده اند. این 
پیشنهادها احتمالاً نقش مهمی در سیاست های 
آتی این حوزه ایفا خواهند کرد. تغییرات بانکی 
بزرگ در راه است. به گزارش واشنگتن پست این 
فرمان اجرایی ممکن است شامل موارد زیر باشد. 
جلوگیری از محدودسازی بانکی فعالان ارزهای 
دیجیتال و لغو سیاست های حسابداری بانکی 

که بانک ها را ملزم به ثبت دارایی های دیجیتال 
به عنوان بدهی می کند.

و اما ذخیره اســتراتژیک بیت کوین می تواند به 
طرز عمده ای بر سیستم های پولی جهانی تأثیر 
بگذارد. ذخیره بیت کوین همچنین می تواند به 
دولتمردان کمک کند تا دلار را پایدار نگه دارند 
و به عنوان پوشش ریسک اقتصادی عمل کند. 
ازآنجایی که عرضه بیت کوین ثابت اســت، این 
دارایی می تواند در برابر هجوم تورم مقاومت کند 
و درعین حال به تقویت جایگاه دلار در بازارهای 
جهانی کمک کند. تغییراتی که در شــیوه های 
پس انداز، هزینه و تجارت مردم رخ خواهد داد، 
می تواند به ســرعت بر همه ابعاد اقتصادی تأثیر 
بگذارد و بدین ترتیب کنترل بانک های سنتی 
بر دارایی ها و جریان های مالی را به چالش بکشد.

چالشهایامنیتیونظارتی
اما بحــث تنها به مزایای ایــن ذخیره محدود 
نمی شــود. یکــی از بزرگ تریــن چالش هــا، 
ریســک های امنیتی بیت کوین است. کنترل و 
مدیریت بیت کوین به دلیل ماهیت غیرمتمرکز 
آن، مشــکلاتی را بــه همراه خواهد داشــت. 
بانک های مرکزی نمی تواننــد به طور کامل بر 
بیت کوین نظارت داشــته باشــند و درنتیجه 
نوســانات قیمت آن می تواند مدیریت ذخیره 
اســتراتژیک را پیچیده کند. همچنین، افزایش 
اســتفاده از بیت کوین برای تســویه معاملات 
بین المللی می تواند سلطه دلار را به خطر بیندازد 
و درنهایت باعث سرعت بخشیدن به هایپر بیت 

کوینزیشن شود.
نیازبهتغییردرچارچوبهاینظارتی

در این راســتا، مقررات فعلی دربــاره رمزارزها 
نیازمند به روزرسانی هستند. ایالات متحده ممکن 
اســت از ذخیره بیت کوین به عنوان ابزاری برای 
جذب بیشتر دلارهای خارجی استفاده کند. این 
اقدام می تواند راهی برای تسریع تغییرات جهانی 
در نظام هــای پولی باشــد و درنهایت بر قدرت 

اقتصادی ایالات متحده تأثیر بگذارد.
ذخایراستراتژیکوآیندهاقتصادی

ایجاد یک ذخیره استراتژیک بیت کوین می تواند 

قــدرت ایالات متحــده بر نظام پولــی خود را 
تحت الشعاع قرار دهد. به طور خاص، کشورهایی 
که به بیت کوین روی می آورند ممکن است به طور 
فزاینده ای از دلار مستقل شوند و این امر می تواند 
منجر به کاهش اهمیت دلار در تجارت جهانی 
شود. درنتیجه، کسب وکارها و افراد بیشتری به 
سمت بیت کوین به عنوان یک روش جدید برای 

انجام معاملات سوق داده خواهند شد.
بررسینهادهایقانونی

در حال حاضر، تحلیلگران و کارشناسان حقوقی 
دربــاره امکان ایجاد ذخیره بیت کوین توســط 
ترامــپ و لزوم تصویب کنگــره در این زمینه، 
اختلاف نظر دارند. سناتور سینتیا لومیس اخیراً 
لایحه ای را به سنای ایالات متحده معرفی کرده 
که بر اساس آن بیت کوین به عنوان دارایی ذخیره 
برای فدرال رزرو پیشــنهاد می شود. این لایحه 
شــامل نکاتی کلیدی اســت؛ ازجمله تأسیس 
خزانه های امن بیت کوین و الزام دولت به خرید 5 

درصد از کل بیت کوین های صادر شده.
ریسکهاوچالشهایذخایربیتکوین

باوجود پتانســیل بالا، مخالفــان می گویند که 
بیت کوین هیچ اســتفاده ذاتی نــدارد و برای 
عملکرد اقتصاد ایالات متحده ضروری نیســت. 
همچنین، ناپایداری هــای تاریخی بیت کوین و 
آســیب پذیری کیف پول های رمــزارز در برابر 
حملات سایبری نیز ازجمله نگرانی هایی است 
کــه باید در نظر گرفته شــود. هرگونه دخالت 
دولتی در خرید یا فــروش بیت کوین می تواند 
تأثیر قابل توجهی بر قیمت آن بگذارد و این خود، 
خطرات جدیدی به اقتصاد جهانی اضافه می کند.
ذخایر استراتژیک بیت کوین به عنوان یک ایده 
قابل توجه در دنیای مالی مدرن، به طور هم زمان 
دارای مزایا و چالش هایی است که نیازمند توجه 
جدی سیاســت گذاران و اقتصاددانان اســت. 
احتمالاً آینده اقتصــاد جهانی تحت تأثیر این 
ذخایر قرار خواهد گرفت و شــکل های جدید 
مدیریت مالی در افق خواهد بود. برای اینکه آیا 
این تغییرات به سود منافع عمومی خواهد بود یا 
خیر، نیاز به سنجش عمیق و مستمر وجود دارد.

ترامپبابیتکوین،نظامپولیرادگرگونمیکند؟

تغییرات بانکی بزرگ در راه است

نگاه کاهش فشار خون با ۵ دقیقه ورزش

فشــار خون در دانش پزشــکی به مقدار فشاری 
گفته می شود که توسط خون در جریان، به دیواره 
رگ ها وارد می آید و یکی از علائم حیاتی اســت. 
فشار یک مفهوم فیزیکی اســت، مقصود از فشار 
اشــاره به »قدرت« یک مایع متحرک است. فشار 
خون در نواحی نزدیک قلب، بیشتر و نسبت فاصله 
گرفتن از قلب کم تر می شــود. فشار خون طبیعی 
را زیــر ۱2۰ میلی متر جیوه سیســتولیک و 8۰ 
میلی متر جیوه دیاستولیک عنوان می کند. با این 
حال، فشــار خون به طور طبیعی تغییر می کند، 
واقعیتی که متخصصان قلب و عروق هنگام نوشتن 
Na�  مطالبی در مورد تغییر فشار خون در نشریه

ture در مارس 2۰۱3 کشف کردند این است که 
»فشار خون با نوسانات کوتاه مدت که در طی 2۴ 
ســاعت اتفاق می افتد )تغییرات ضربان به ضربان، 
دقیقه به دقیقه، ســاعت به ساعت و روز تا شب( 
و همچنین با نوســانات طولانی مدت که در مدت 
زمان طولانی تــر )روزها، هفته ها، ماه ها، فصول و 

حتی سال ها( اتفاق می افتد، مشخص می شود« 
 )AHA( از ســال 2۰۱۷، انجمن قلب آمریــکا
توصیه کرده اســت که افراد مبتلا به فشــار خون 
بــالا به جای اینکه برای فشــار خــون 9۰/۱۴۰ 
میلی متر جیوه تحت درمان قرار بگیرند، باید برای 
فشار خون 8۰/۱3۰ میلی متر جیوه تحت درمان 
قرار گیرند. آنها همچنین گروه »پیش پر فشاری 
خــون« را از دامنه ۱2۰-۱39 / 8۰-89 میلی متر 
جیوه حذف کردند. میزان فشــار خون 9۰/۱۴۰ 
میلی متر جیوه اکنون همانند گذشــته به عنوان 
فشــار خون مرحله II و نه مرحله I در نظر گرفته 

می شود.

ورزشوفشارخون
پژوهش های جدید نشــان می دهد که اگر روزانه 
کمی بــه فعالیت بدنــی خود ماننــد پیاده روی 
در ســربالایی یا بالا رفتن از پله هــا اضافه کنیم، 
احتمالا می توانیم به کاهش فشــار خون  خود نیز 

کمک کنیم.

نتایــج یک تحقیــق نشــان داد کــه در محیط 
آزمایشگاهی، فقط 5 دقیقه فعالیت در روز، به طور 
بالقوه فشــار خون را کاهش می دهــد. همچنین 
جایگزیــن کــردن رفتارهای بی تحرک بــا 2۰ تا 
2۷ دقیقــه ورزش در روز )از جملــه پیاده روی در 
ســربالایی، بالا رفتــن از پله، دویــدن و دوچرخه 
سواری( نیز منجر به کاهش فشار خون خواهد شد.

پژوهشگران می گویند »فشــار خون بالا یکی از 
بزرگترین مشــکلات ســلامتی در سراسر جهان 
اســت، اما بر خلاف برخی از علل اصلی مرگ ومیر 
قلبی عروقی، ممکن اســت علاوه بر دارو، راه های 
نسبتا در دسترسی برای مقابله با آن وجود داشته 

باشد.«
فشــار خون بالا یا افزایش مداوم فشــار خون که 
۱.28 میلیــارد بزرگ ســال در سراســر جهان را 
تحت تاثیر قرار می دهد، می تواند منجر به ســکته 
مغزی، حمله قلبی، نارسایی قلبی، آسیب کلیوی 
و بســیاری از مشکلات ســلامتی شود و به دلیل 
نداشــتن علائم، اغلب به عنوان »قاتل خاموش« 

توصیف می شود.
این تیم تحقیق داده های سلامتی ۱۴ هزار و ۷۶۱ 
داوطلــب در پنج کشــور را تجزیه وتحلیل کرد تا 
ببیند که چگونه جایگزیــن کردن یک نوع رفتار 
حرکتــی با دیگــری در طول روز با فشــار خون 

مرتبط است.
هر شــرکت کننده از یک دســتگاه شتاب ســنج 
پوشیدنی روی ران خود، برای اندازه گیری فعالیت 
و فشار خون خود در طول شبانه روز استفاده کرد.

این یافته که نشــان داد انجام حداقل پنج دقیقه 
ورزش اضافــی در روز می تواند با فشــار خون به 
میزان قابل توجهی پایین تر همراه باشــد، تاکید 
می کند کــه حرکات کوتاه مدت با شــدت بالاتر، 
چقــدر می تواند برای مدیریت فشــار خون موثر 

باشند.
پژوهشــگران دریافتند کــه جایگزینی رفتارهای 
بی تحــرک با 2۰ تــا 2۷ دقیقــه ورزش در روز، 
می تواند بطور بالقوه بیماری قلبی عروقی را تا 28 

درصد در سطح جمعیت کاهش دهد.
این یافته های  نشان می دهد که برای اکثر مردم، 
ورزش کردن در مقایســه با اشکال کم تحرک تر 
ورزش مانند راه رفتن، کلید اصلی کاهش فشــار 

خون است.

نکته

   پیمان پرچمی  
   پزشک

   میلاد یزدان پور  
   تحلیلگر بازارهای مالی

قوت غالب ایرانی ها هنوز »نان« است
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مونا ربیعیان

فیش حقوقی
کلاه روسی به ســر گذاشته ام و پالتویی بلند به تن کرده ام اما بازهم 
ســوز ســرما، راه خودش را پیدا می کند و معلوم نیست چطور به تن 
خسته ای می زند که نای چندانی ندارد. توی همین حال و احوال که به 
شیوه های کوچه و خیابانی برای نفوذ نکردن سرما رو می آورم، یک هو 
یاد کارگرانی می افتم که پیش ازاین دیده ام. آنهایی که در هوایی سر 
زیر یک لایه لباس و گاه با یک شلوار محلی کار می کند و انگارنه انگار 

که هوا، سه یا چهار درجه زیر صفر است.
اینها جای خود درد دارد اما گاهی می شــود بــه وعده ای ناهمگون، 
التیامــش داد. درد گاهی از جای دیگر وارد تن های خســته و رنجور 
می شــود. چند روزی هست که یک فیش حقوقی دیگر مانند آنهایی 
که ســال های پیش تر روی دایره ریخته بود، افشا شده است. فیش 
متعلــق به یک پتروشیمی اســت و عدد ۲۰۶ میلیــون تومان روی 
آن خودنمــایی می کنــد. مدیر امور کارکنــان آن پتروشیمی. چهره 
حقوق گیرنده را که نگاه می کنم از آنهایی اســت که اگر کنار خیابان 
بایستد حاضر نمی شوید ۱۰ عدد گوســفند برای چرا به او بدهید اما 
سیستم این طور عمل می کند که در همان مجموعه کارگرانی هستند 

که برای ۹ میلیون تومان حقوق جان می کنند.
هوا سرد است و سرما دارد از لابه لای رخت و لباس ها خودش را وارد 

تنی رنجور می کند.
حمیدرضا عظیمی

قاب

همدلی؛ یک پژوهشــگر از شناسایی و خوانش 
یک کتیبه منتســب به دوره ساسانی در »نقش 

رستم« خبر داد.
ابوالحســن اتابکی، پژوهشــگر آزاد با اشاره به 
جایگاه محوطه نقش رســتم، که آرامگاه شاهان 
هخامنشی بوده و بار معنوی نقش برجسته های 
و ســنگ نگاره های آن گفــت: داریوش بزرگ، 
اردشیر و شــاهپور اول ساســانی، اعلامیه های 
سیاسی ـ مذهــبی و در عین حال تبلیغاتی خود 
را بــر دیــواره صخره های نقش رســتم و کعبه 
زرتشــت برای آیندگان به نــگارش در آورده اند 
و نجیب زادگان و پارســایان قلعه نقش رستم و 
شــهر اســتخر نیز با نگرش به همین »تقدس 
کوهستان« به کمک کاتبان محلی، اندیشه های 
خــود را در جملاتی کوتاه روی تخته ســنگ ها 

نگاشته اند. همواره 
نویســنده کتاب »شــهر اســتخر و آثار دشت 
مرودشــت« افزود: بخشی از این کتیبه های به 
نگارش درآمده شــامل پند و اندرزهایی می شود 
که مفاهیم متفــاوت اخلاقی را در بر می گیرند. 
برخی از آنها اشــاره به ساخت وســازهای فراز 
کوهســتان دارد و بخــشی دیگــر نیز جملات 
دعایی اســت که بــه آمــال و آرزوهای فردی 

پرداخته است.
او درباره سنگ نوشــته شناســایی شده در نقش 
رستم توضیح داد: سنگ نوشته نویافته حاضر نیز 
که با همکاری خانــم ابراهیمی و دکتر فضل اله 
حبیبی کشف شده و مورد بررسی و خوانش قرار 
گرفتــه و در فصلنامه »آوای تاریخ« در تهران به 
چاپ رسیده است که متن آن در برگیرنده اندرزی 
کوتاه به »خط پهلویِ کتابی« اســت که در یک 
سطر به شکل افقی بر سنگ هایی هموار بر فراز 
کوهستان نقش بســته است. موضوع این اندرز، 
تقابــل و هماوردی میان دو نیروی »هوشیاری« 
و »دانایی« است که از دیدگاه نویسنده یا کاتب 
آن، تنها راه هماوردی با انسان هشیار و بیدارتَن، 

کسی است که دارای قدرت دانایی باشد.
اتابکی، می گوید این کتیبه در ســال ۱۳۹۸ در 
پی یک سلســله بازدیدهای کوهستانی بر فراز 

کوهستان نقش رستم کشف شده است.
پژوهگشــران این کتیبه را یکی از »زیباترین« 
آنها  کتیبه های پهلوی توصیــف کرده اند. دلیل 
این اســت که کاتبی زبردســت و خوش نویس 

روی این سنگ حکاکی کرده است.
نویافته  این پژوهشــگر گفت: متن سنگ نوشتۀ 
نشــان می دهد مفاهیــمی چــون »دانایی« و 
»خردورزی«، پیشــگام اندیشه های اخلاقی در 
دوره ساســانی بوده، چنانچه با توسل به همین 
دانایی و خردورزی اســت که مردمان می توانند 
در آزمون های دشوار راه درست را انتخاب کنند. 
دانــایی و خرد بــه معنــای درک و فهم، عامل 
ســنجش میان نیکی و بدی ها در ایران باستان 
به شــمار می رفته و گاه نیــز فراتر آن در جامعه 

ایرانی نمود پیدا کرده و ستایش شده است.
نویســنده کتاب های  »پاسارگاد شهر کوروش« 
و »مدیریــت جهانی هخامنــشی« اظهار کرد: 
ســتایش دانایی و خرد در متونی چون »مینوی 
خــرد«، »انــدرز بزرگمهر«، »کارنامــه اردشیر 
بابکان«، »انــدرز بهزاد پیروز فــرخ«، »بهمن 
نامه« و »اندرز آذرفرنبغ« نشــان از اهمیت این 
مفاهیم اخلاقی در جامعه آن روزگار بوده است.

اتابکی بیــان کرد: دلیل این همه تاکید بر وجود 
دانایی و خردورزی ریشه در »فرهنگ اوستایی« 
دارد کــه اهورمزدا خــود سرچشــمه دانایی و 
خردمندی است. این تفکر تا چندین سده پس از 
اسلام در شعر شاعران ایرانی بویژه در شاهنامه 
فردوسی به شــکل فزاینده ای، همچنان بازتاب 
یافته است؛ »تو چیزی مدان کز خرد برتر است/  
خرد بر همه نیکوی ها سرست«، »فـــــزون از 
خرد نیست اندر جهان/ فــــــروزندهی کهتران 

و مهان«.
»نقش رســتم« با عنوان مجموعــه آرامگاهی 
هخامنشی همــراه با بنایی معــروف به »کعبه 
زرتشــت« در فاصله ۷ کیلومتری شمال غربی 
تختگاه تخت جمشید قرار دارد. در این مجموعه 
بزرگ، تعداد ۲۳ اثر باســتانی همانند آرمگاه ها، 
بنای کعبه زرتشت، نقش برجسته ها و کتیبه های 

هخامنشی و ساسانی وجود دارد.

مطالعــات بزرگ برای چندین دهه، نشــان 
داده اند که مصرف مداوم میوه ها و سبزی ها، 
خطر ابــتلا به برخی از انواع ســرطان ها را 
کاهــش می دهد، از این میــان، ارتباط بین 
مصــرف هویج و خطر ســرطان روده توجه 
ویژه ای را به خود جلب کرده است. ازاین رو، 
یک مطالعه بزرگ دانمارکی متشکل از ۵۵ 
هزار فرد شــرکت کننده طی ۲۵ ســال به 
بررسی ارتباط بین مصرف هویج خام به طور 
منظم و ابتلا به انواع ســرطان های شایع و 
لوسمی پرداختند یافته های مطالعه آنها نشان 
داد که مصــرف هویج در کاهش خطر بروز 
ســرطان ریه به طــور قابل ملاحظه ای موثر 
اســت و همچنین می تواند در کاهش خطر 
بروز ســرطان پانکراس و همچنین سرطان 
خــون موثر باشــد؛ اما آنها ارتبــاطی میان 
مصرف هویج با خطر بروز ســرطان پستان 

و پروستات نیافتند.
اساســا این ارتباط محافظتی هویج ناشی از 
مصرف روزانه هویج خام است و هویج پخته 
شده هیچ تاثیری بر ســرطان نداشت؛ زیرا 
این اثر پیشگیرانه می تواند به دلیل ترکیبات 
مختلف در هویج باشد )ازجمله ترکیبات پلی 
استیلنیک فالکرینول و فالکریندیول( که این 
ترکیبات پلی استیلنه، با حرارت دادن غیرفعال 
می شوند و بنابراین همسو با یافته های این 
مطالعــه، فقط مصــرف هویج خــام اثرات 
حفاظتی از سرطان دارد. در مقابل، کاروتن، 
آنتی اکسیدان فراوان موجود در هویج، احتمالا 

تاثیری در کاهش خطر بروز سرطان ندارد
 آلفا کاروتــن، یک ترکیب موجود در هویج، 
بسته به میزان غلظت آن در خون قادر است 
خطر ابتلا به ســرطان را ۲۰ درصد کاهش 
می دهد. در این مطالعه پیشــنهاد شده است 
که مصرف هویج و افزایش سطح آلفا کاروتن 
در خون می توانند واسطه های التهابی سیستم 
ایمنی را تنظیم کنند و به این طریق توسعه 
و پیشرفت سرطان های مختلف را مهار کنند

شناسایی یک سنگ نوشتۀ ساسانی در نقش رستم

خاصیت ضد سرطانی هویج

دریچهدریچه

نکتهنکته

بازیگر جنجالی به مراسم اسکار 
می رود

همدلی؛ کارلا ســوفیا گاســکون، بازیگر نامزد اسکار فیلم 
»امیلیا پرز«، در مراسم جوایز آکادمی شرکت خواهد کرد.

کارلا سوفیا گاســکون، بازیگر نامزد اسکار فیلم »امیلیا پرز« 
در مراســم جوایز آکادمی که روز دوم مارس برگزار می شود، 
شــرکت خواهد کــرد و نتفلیکس هزینه های او را پوشــش 
می دهد، اقدامی که طبق روال معمول برای تمامی نامزدهای 

جوایز از سوی محصولات این کمپانی انجام می شود.
گاســکون در بخش بهترین بازیگر نقش اصلی نامزد شده و 
از زمان بازنشر پست های قدیمی توهین آمیز او در شبکه های 
اجتماعی در ماه گذشــته، حضور چنــدانی در ایالات متحده 

نداشته است.
این بازیگر اسپانیایی، که نخستین زن تراجنسی نامزد جایزه 
اسکار محسوب می شــود، پس از این اتفاق حساب کاربری 
خود را در شبکه اجتماعی »X« غیرفعال کرد و عذرخواهی 
نمــود. با این حال، او پــس از مدت کوتــاهی مصاحبه ای 
بدون مجوز با سی ان ان اســپانیایی انجام داد و به فعالیت در 

شبکه های اجتماعی ادامه داد.
به گزارش اســکرین، گفته می شــود که نتفلیکس از اوایل 
فوریــه با این بازیگر تماسی نداشــته اســت. این شــرکت 
اســتراتژی تبلیغاتی خود را تغییر داده و گاســکون دیگر در 
مرکز کمپین هــای تبلیغاتی برای اکــران فیلم در آمریکا و 
بریتانیا قرار ندارد، مگر در مــواردی که بیلبوردهای موجود 

و تعهدات قبلی در حال اجرا بودند.
گاســکون در رویدادهــای مهم فصل جوایــز آمریکا مانند 
ضیافت ناهار جوایز موسســه فیلم آمریــکا، جوایز انتخاب 
منتقدان، جوایز انجمن تهیه کنندگان )PGA( و کارگردانان 
)DGA( و همچنین جشــنواره بین المللی فیلم سانتا باربارا 

حضور نیافت.
ژاک اودیار، کارگردان و نویســنده مشترک  »امیلیا پرز« و 
زوئی سالدانا در اظهارات عمومی از گاسکون فاصله گرفته اند

با کاهش چشــمگیر شــانس گاســکون برای کسب جایزه 
اسکار، که از یک مدعی اصلی به گزینه ای کم احتمال تبدیل 
شده، گمانه زنی ها درباره تأثیر این جنجال بر شانس فیلم در 
جوایز اســکار همچنان ادامه دارد. این فیلم در مجموع ۱۳ 

نامزدی دریافت کرده است.

گریه می گیردم از بیهده خندیدن گل
که همین خنده شود خود سبب چیدن گل

چه نیازی ست به چیدن، که دل انگیزتر است
بر سر ساقه فیروزه نشان دیدن گل

چمن و باغ و درختان، همه در وجد آیند
زین به هر سوی گرائیدن و رقصیدن گل

آن قدر زود شود پرپر و بر باد رود
که نماند به کسی فرصت بوئیدن گل

می شکستند که دستی سوی هر گل نرود
می شنیدند اگر نغمه نالیدن گل

گل دلیلی ست که تا جلوه حق را نگریم
بهر چیدن نبود علت روئیدن گل

بسکه از نازکی ساعد گل می ترسم
گریه می گیردم از بیهده خندیدن گل

بیژن ترقی

سکانسسکانس

جرعهجرعه

اســت  کارگری خیلی وقت  جامعه  قلیچی؛  زهره 
که صــدا و ندا می دهد که رئیــس جمهوری صدای 
آنها را بشــنود و به آنچه پیش از این قول داده شده، 
عمل کند. مســعود پزشکیان علاوه بر آنچه در طول 
رقابت هــای انتخاباتی گفت ۲۶ تیر ماه نیز قول هایی 
به کارگــران داد. رئیس جمهــور آن روز گفت: قول 
می دهم بستر مشارکت مردم و بخش خصوصی را در 

عرصه اقتصاد و تولید فراهم کنیم.
مســعود پزشــکیان در روز »بهزیســتی و تأمیــن 
اجتماعی« با جمــعی از اعضای کانون های کارگری، 
دیدار و تاکید کرد: تولید محور اقتصاد کشــور است و 
در این جلســه عطف به طرح مسائل مربوط به تولید، 
تقریباً به عمده مشــکلات کشور اشاره شد، اما یقین 
بدانید بدون مشارکت، کمک و همراهی خود شما حل 

این مشکلات ممکن نیست.
پزشــکیان با بیان اینکه اگر ما نســبت به مشکلات 
فقرا، یتیمان، افراد گرفتار و کم برخوردار توجه نداشته 
باشیم و دســتگیر آنــان نباشیم، نبایــد و نمی توانیم 
ادعای ایمان کنیم، اظهار داشت: وضعیت امروز ایران 
شایســته ملت ایران نیست و باید همه تلاش خود را 

برای بهبود این وضعیت به کار بگیریم.
رئیس جمهور منتخب با اشاره به اظهارات مطرح شده 
در این جلسه درباره حاشیه های ایجاد شده در کمیته 
سه جانبه تعامل کارگران، کارفرمایان و دولت، گفت: 
مشکلات ایجاد شده در مسیر تعامل مطلوب طرفین 
این کمیته ناشی از مشــکلات زیرســاختی در کشور 
است که حل آنها می تواند تعاملات این کمیته را نیز 
سامان بدهد. برای حل این مشکلات نیز باید از همه 
افراد توانمند و کسانی که می توانند به حل مشکلات 
زیرســاختی تولیدی و اقتصادی کشــور کمک کنند، 

یاری بگیریم.
پزشکیان وظیفه حاکمیت را ایجاد هماهنگی و بستر 
مناسب برای مشارکت خود مردم و بخش خصوصی 
در مسیر حل مشــکلات اقتصادی و تولیدی دانست 
و خاطرنشــان کرد: بنده به شــما وعده نمی دهم که 
همه مشــکلات را حل می کنم، چرا که چنین کاری 
از همــه توان و ظرفیت های بنــده و حتی دولت نیز 
بزرگ تر اســت، اما به شــما قول می دهم که بستر و 
هماهنگی مناســب برای مشــارکت شــما و بخش 
خصــوصی و تولیدکنندگان را ایجــاد و حفظ کنم تا 
با هم برای رفع مشــکلات زیرساختی تولید و اقتصاد 

کشور تلاش کنیم.
رئیس جمهــور منتخب بــا تاکید بر اینکــه باید از 

دعواهای جناحی و نزاع بر ســر قــدرت عبور کنیم، 
گفــت: بنده این آمــادگی را دارم که به هر کس که 
توان و ظرفیت حل مشکلات را دارد، میدان، امکان 
و اختیار دهم، اما با او شرط خواهم کرد که اگر نتواند 

باید پاسخگو باشد.

کارگران  به  وعده های خود  به  پزشــکیان 
عمل کند

حالا دبیر اجرایی خانه کارگر مازندران گفته اســت: 
رای جامعه کارگری و بازنشستگان به دکتر پزشکیان؛ 
تاکیــد بر اجرای عدالت و کاهــش فاصله طبقاتی و 

ارتقای معیشت محرومین و مستضعفان بود.
نصرالله دریابیگی در نشســت اعضای هیات اجرایی 
خانه کارگر، هیات مدیره کانون بازنشســتگان تامین 
اجتماعی شهرســتان قائمشهر و رئیس هیات مدیره 
انجمن صنفی کارگران ساختمانی استان مازندران با 
فرماندار قائمشــهر تاکید کرد: انتظار داریم مجموعه 
دولت و مجلس و کارگزاران نظام در تمامی ســطوح 
مدیریتی برای تحقق آرمانهای نظام مقدس و انقلاب 

اسلامی ایران همت نمایند.
نایب رئیس کانون عالی بازنشستگان تامین اجتماعی 
کشــور ضمن تشــریح اوضــاع اســفبار کارگران و 
بازنشســتگان گفت: کارگران و بازنشستگان شریف 
در برابر طوفان ســهمگین تورم و گرانی ها وضعیت 
بسیار ناخوشــایندی دارند و از مسئولان محترم توقع 
داریم به وعده های خود عمل نمایند؛ شــرایط کنونی 

کارگران و بازنشستگان درشان آنها نیست.
دراین دیدار، ابوذر قربانی فرماندار قائمشهر با قدردانی 
از همراهی و تعامل همه جانبه تشکیلات خانه کارگر 
و تشــکل های کارگری بازنشســتگی شهرستان با 
مجموعــه دولت گفت: تشــکل ها به عنــوان رابط 
دولت و جامعه کارگری و بازنشســتگان نقش مهمی 
را در پیشــبرد اهداف دولت در استان و کشور دارند و 
من به عنوان نماینده دولت در شهرســتان قائمشهر 
تمام تلاش خود را به کار خواهم بست تا با همراهی 
همکاران گام های بلندی برای حل مشکلات جامعه 

شریف کارگری و بازنشستگان محترم برداریم.
او از تشــکیل کارگروهی در فرمانداری با مشــارکت 
تشــکل ها به منظور بررسی مشکلات این عزیزان و 
یافتن راهکارهای مناسب خبر داد و اظهار امیدواری 
کرد که اقدامات پیش رو موجب خرسندی کارگران و 

بازنشستگان و دیگر صنوف مربوطه شود.
دراین نشست؛ مسائلی همچون رسیدگی به وضعیت 
درمانی کارگران و بازنشستگان، حمایت از طرح هایی 
همچون تهیه ســبدهای معیشــتی از طریق اتحادیه 
امکان؛ توسعه شبکه آموزش رایگان به منظور ارتقای 
مهارت کارگران، تسهیل در اعطای وام های ضروری 
به کارگران و بازنشســتگان، لزوم احیای تشکل هایی 
نظیــر شــورای اسلامی کار در واحدهــای تولیدی، 
رسیدگی به مشکلات کارگران ساختمانی و توسعه و 
ترویج برنامه های فرهنگی در سطح کارخانه ها مورد 

تاکید قرار گرفت.

همدلی؛ مجســمه اف. اســکات فیتزجرالد، نویسنده 
مشهور آمریکایی، به طور مرموزی از مقابل ساختمانی 
در مینه ســوتا که زمانی مدرســه ای بود که او در آن 

تحصیل کرده بود، سرقت شد.
به گزارش لیت هاب این مجســمه که توســط یک 
هنرمند محلی ســاخته شــده بود، به عنوان نمادی از 
احترام به میراث ادبی فیتزجرالد در نظر گرفته شده بود، 
اما اکنون ناپدید شده است. پلیس در حال بررسی این 
ســرقت عجیب است، اما انگیزه پشت این عمل هنوز 
ناشــناخته باقی مانده است.این مجسمه از بیرون یک 
ساختمان در مینه سوتا که نویسنده زمانی در آن مدرسه 
می رفت و به نام آکادمی ســنت پائول شناخته می شد، 

برداشته شده است.
آرون دیســارت مالک فعلی ساختمان یک هنرمند را 
مأمور طراحی این مجسمه کرده بو چرا که فیتزجرالد 

برخی از اولین آثارش را در سنت پائول منتشر کرد.
گم شدن مجســمه فیتزجرالد برای اولین بار دو هفته 
پیش، در ۳ فوریه، گزارش شــد. اما اراده سیاسی برای 
پیدا کردن او تا چنــد روز بعد به اوج خود نرسید و بر 
اســاس گزارش پلیس محلی، به نظر می رسد سارق 
از اره های برقی برای برداشتن مجسمه استفاده کرده 

است.
مالک ســاختمان تخمین می زند کــه جایگزینی این 
مجســمه برنزی حدود ۴۰ هــزار دلار هزینه خواهد 
داشــت و پلیس عنوان کرده که فلز آن می تواند چند 
صد دلار در یک مرکز بازیافت به فروش برسد. نکته 
جالی اینجاست یک تکه از مجسمه اصلی باقی مانده 

است: دست راست فیتزجرالد.

فقیر و گمنام
فیتزجرالد در زمان مرگش در سال ۱۹۴۰، دچار فقر و 
گمنامی بود اما با گذشت چندین دهه، آمریکا با ساخت 
اقتباس هایی از رمان برجســته او »گتســبی بزرگ« 
نامش را دوباره به اوج رساند. فیلم سینمایی »گتسبی 
بزرگ« که سال ۲۰۱۳ توسط باز لورمن  ساخته شد و 

ســتاره هایی چون لئوناردو دی کاپریو و کری مولیگان 
در آن ایفای نقش کردند، باعث شــد رمان فیتزجرالد 
باز هم به فهرســت پرفروش ترین آثار ادبیات داستانی 

بازگردد.
فرانسیس اســکات کی. فیتزجرالد متولد ۲۴ سپتامبر 
۱۸۹۶، نویســنده  آمریــکایی رمــان، فیلمنامــه و 
داســتان های کوتــاه بود که روز ۲۱ دســامبر ۱۹۴۰ 
در ســن ۴۴ سالگی درگذشــت. او به عنوان یکی از 
نویسندگان بزرگ قرن بیستم شناخته می شود و یکی 
از اعضای »نسل گمشده«  دهه  ۱۹۲۰ آمریکا محسوب 

می شود.
فیتزجرالــد از ۱۸۹۸ تا ۱۹۰۱ در سیــرکاوز و پس از 
آن در ســال های ۱۹۰۳ تــا ۱۹۰۸ در بوفالو واقع در 
نیویورک زندگی کرد و در همان جا وارد آکادمی ناردین 
شــد. هنگامی که پدرش از کار اخراج شد، خانواده اش 
به مینسوتا بازگشت و اسکات وارد آکادمی سنت پائول 

شد.
در ۱۳ سالگی بود که نخستین رمان کارآگاهی خود را 

در روزنامه مدرســه به چاپ رساند. نویسنده  »گتسبی 
بزرگ« در ۱۶ سالگی برای کوتاهی در درس خواندن 
از آکادمی ســنت پائول اخراج شــد. سپس به مدرسه 
نیومن رفت و در ســال ۱۹۱۳ وارد دانشگاه پرینستون 

شد.
فیتزجرالد نیمه دوم دهه ۱۹۳۰ را در سینمای هالیوود 
ســپری کرد و بر روی اقتباس داستان های کوتاه کار 
می کرد. او در پنجمین و آخرین رمانش »عشق آخرین 
مقتدر« داستان زندگی »اروینگ تالبرگ« ـ تهیه کننده 

ثروتمند دنیای سینما ـ را روایت کرده است.
او در طــول عمرش چهار رمان نوشــته اســت که 
»این ســوی بهشت«، »لطیف است شب« و شاهکار 
کلاسیــک »گتســبی بــزرگ« از آن جمله اند. بین  
ســال های ۱۹۲۶ و ۲۰۰۷ شــش فیلــم سینمایی با 
اقتباس از »گتســبی بزرگ« ســاخته شده است که 
رابــرت ردفــورد در یکی از آن ها ایفــای نقش کرده 
اســت. جدیدترین اقتباس سینمایی این رمان هم به 
کارگردانی باز لورمن در سال ۲۰۱۳ به روی پرده رفت

روایتی از وعده های محقق نشده جامعه کارگری؛

شوربای کارگری

فیتزجرالد ناپدید شد

خبر و نظر خبر و نظر 

رویدادرویداد

   پیمان پرچمی
   پزشک


